
با دستور شهردار قم، تمامی سوله های مدیریت بحران و سالن های 
ورزشی در اختیار شهرداری قم در سطح مناطق هشتگانه برای قرنطینه 
بیماران و یا ارائه خدمات بهداشت و درمان آماده سازی می شوند. مرتضی 
سقاییان نژاد پیش از ظهر دیروز در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به 
افزایش تعداد بیماران مبتلا به ویروس کرونا و لزوم ایجاد ظرفیت های 
جدید در اماکن نگهداری و درمان این بیماران اظهار کرد: آماده سازی 
سالن های ورزشی و سوله های مدیریت بحران مناطق هشتگانه برای 

استفاده به همین منظور در دستور کار قرار گرفته است. شهردار قم با

 دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی، مجلس را نه بلندگوی جناح ها 
بلکه تریبون ملت دانست و گفت: مجلس یازدهم یکدست و یک رای 
شکل  به  شاید  دارد،  وجود  اصولگرایان  میان  اختلافاتی  چون  نیست 
تاکتیکی در موردی خاص وحدت داشته باشند ولی در عمل دو نگرش 
درون آنها وجود دارد.  حجت الاسلام  والمسلمین رسول منتجب نیا با 
یادآوری اینکه راهی جز همکاری مجلس و دولت نداریم، اظهار داشت: 
در مجموع افرادی وارد مجلس یازدهم شدند از یک جناح هستند و اگر 
بخواهیم به نظرات و شعارهای آنها پیش از انتخابات استناد کنیم، در رابطه

با دستور شهردار قم : برای مقابله با کرونا

تمام سالن های مدیریت بحران 
شهرداری قم آماده سازی می شوند

حجت الاسلام  والمسلمین رسول منتجب نیا: 

مجلس تریبون ملت است نه بلندگوی 
جناح ها
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شهردار قم با صدور پیامی از تلاش ها و فعالیت های رسانه ای اصحاب 
خبر استان قم در اطلاع رسانی رویدادها و آگاهی بخش به همشهریان 

عزیز در مباحث مرتبط با شیوع ویروس کرونا در استان قم تقدیر کرد.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد با صدور پیامی از تلاش های جهادگونه 
اصحاب خبر و رسانه استان قم در اطلاع رسانی و آگاهی بخشی عمومی 

رویدادهای اخیر استان با توجه به شیوع ویروس کرونا تقدیر کرد.
متن پیام شهردار قم به این شرح است:

اهمیت توجه به رسانه ها و کارکردهایی که می تواند داشته باشد، در 
دنیای پرهیاهوی امروز در بزنگاه هایی نمود پیدا می کند که به دور از هر 
جنجال تبلیغاتی، آگاهی بخشی و اطلاع رسانی که از اصلی ترین ارکان 

کاربردی رسانه هستند آشکار می شود.
شرایط ویژه ای که در هفته های اخیر به واسطه شیوع ویروس کرونا و 
تبعات اجتماعی ناشی از آن در سطح کشور و به ویژه در شهر مقدس قم 
شاهد بوده ایم، بدون شک یکی از آوردگاه های سنجش رسانه ها و عملکرد 
اصحاب خبر می باشد که به حق با تلاش وافر خود در این آزمون هم، 

خوش درخشیدند.
انعکاس دقیق و به وقت واقعیت های این رویداد اجتماعی و پرهیز از 
هرگونه جنجال آفرینی و شایعه پراکنی و دوری از دامن زدن به هر چه 
باعث ترس کاذب و تشویش اذهان عمومی جامعه شود، اتفاقی بود که 
در رسانه های حرفه ای استان قم در این روزهای مبارزه با ویروس کرونا 

شاهد بوده ایم.
بدون شک در شرایط ویژه و بحرانی، مطالبه گری رسانه ها به نمایندگی 
از مردم و انتظار پاسخگویی از سوی مدیران و مسئولان نه تنها تهدیدی 
برای زیر سوال بردن خدمات و زحمات انجام گرفته نبوده، بلکه این نکته 
فرصتی است برای روشن گری و اطلاع شهروندان و عاملی برای تشویق 

بیش از پیش همراهی مردم و مسئولین.

برخود لازم می دانم تا ضمن آرزوی سلامتی برای خبرنگاران، عکاسان، 
تصویربرداران و تمامی عزیزانی که به نحوی همراه و هم قدم خدمت 
گزاران مردم در بخش های مختلف بهداشت و درمان در امر اطلاع رسانی 
و آگاهی بخشی به ملت عزیز ایران و به ویژه مردم قم، در بحران شیوع 
ویروس کرونا تلاشی جهادگونه داشتند و توانستند بار امنیت روانی جامعه 
را کنترل کنند، صمیمانه تقدیر و تشکر نمایم و آرزوی تداوم توفیق خدمت 
این عزیزان به مردم شریف و قهرمان ایران اسلامی را از درگاه ایزد منان 

خواستارم.

پیام تقدیر شهردار قم از تلاش های اصحاب رسانه استان قم

علی صوفی :

اصلاح طلبان شکست نخوردند، حذف شدند

به علت توصیه های بهداشتی مسئولان و متخصصان امور بهداشتی و درمانی؛ 
سخنرانی نوروزی رهبر انقلاب در حرم مطهر رضوی 

برگزار نمی شود
علی لاریجانی:

 همه دستگاه ها باید از تصمیمات ستاد 
ملی مبارزه با کرونا تبعیت کنند
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قم از ظرفیت غلبه 
برکرونا برخوردار است
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 نماینده سازمان جهانی بهداشت با بیان اینکه از تلاش ها و اقدامات قابل تحسین کادر درمانی قم برای مقابله با ویروس کرونا 
متحیر شدم، گفت: بر اساس مشاهدات اینجانب در ایران و شهر قم، شاهد یک پیشرفت چشمگیر هستیم.قم از ظرفیت 
غلبه بر کرونا برخوردار است. ریچارد برنان و چند نماینده از سازمان جهانی بهداشت بعد از ظهر یکشنبه در نشست خبری 

کشف اولین مورد کرونا به معنای منشاء بودن شیوع نیست

درجلسه ستاد فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان قم مطرح شد

قبل از 30 بهمن هیچ مورد ابتلا به کرونا در قم ثبت نشده است

تعطیلی مطلب ها و غیبت پزشکان در این ایام غیرقابل قبول است 

تکذیب تدفین 120 متوفی کرونایی بدون طی کردن فرایند شرعی

پاسخ به خبر حضور یک فرد غیرمرتبط در جلسه ستاد بحران قم

اختصاص مجتمع یاوران مهدی برای قرنطینه افراد مشکوک

هیچ اداره ای در استان قم تعطیل نمی شود 

همراهی مردم در قرنطینه خانگی تاکنون اتفاق نیفتاده است 

روند بحران کرونا در قم صعودی است

هموطنان تا اطلاع ثانوی به قم سفر نکنند

امکان قرنطینه شدن قم وجود ندارد

 قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم، باتاکید براینکه باید تمام مبادی ورودی و خروجی 
قم کنترل شود گفت: نیاز استان تامین ۱۰ هزار کیت تشخیص است تا با سرعت افراد 
مشکوک را آزمایش و با قرنطینه درنقاهتگاه های مختلف، جلوی شیوع بیماری گرفته شود. 
علی ابرازه روز دوشنبه درجلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به 
بحران استان درسالن کرامت استانداری قم، با بیان اینکه تا صبح روزدوشنبه یک هزار و 
۱۱ تن بستر در بیمارستان های استان بستری هستند، گفت: ۱۳۴ تن از بیماران استان 
در۲۴ ساعت گذشته مرخص شده اند. وی افزود: در حال حاضر ۷۱۲ نفر در قم به ویروس 
کرونا مبتلا شده و تایید شده است. ابرازه با اشاره بازدید نمایندگان سازمان جهانی بهداشت 
ازقم، عنوان کرد: این تیم اعزامی وضعیت درمان، ظرفیت های بهداشتی و چگونگی شیوع 

بیماری را پیگیری کردند و دربازدید های خود از روند اقدام های استان بسیار راضی بودند.

رییس کل دادگستری استان قم با تاکید بر اینکه آرامش روانی جامعه خط قرمز دستگاه 
قضایی است گفت: با هر اقدامی که خدشه به آرامش روانی جامعه در شرایط کنونی 
و سوء استفاده از شیوع کرونا برای تشویش اذهان عمومی شود، با جدیت برخورد 
می شود.  حجت الاسلام و المسلمین علی مظفری، روز دوشنبه در جلسه ستاد 
پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان در سالن کرامت 
استانداری قم، افزود: دستگاه قضایی قم با هر موضوعی که به آرامش روانی خدشته 
وارد کند به طور قطع و در کمترین زمان برخورد  خواهد کرد. وی تاکید کرد: هر گونه 
آمار باید از طریق مبادی رسمی باشد و در انتشار هر گونه خبر، مصاحبه و گزارشی که 
نشر اکاذیب باشد و منجر به مخدوش شدن آرامش مردم باشد به صورت قانونی برخورد 

می شود. رییس کل دادگستری قم ادامه داد: پرستاری که در فضای مجازی اقدام به

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم؛

باید تمام مبادی ورودی و خروجی قم کنترل شود 
رییس کل دادگستری استان قم:

آرامش روانی جامعه خط قرمز دستگاه قضایی است
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ما و خروج از بحران کرونا
ویروس کرونا فقط یک بحران در نظام سلامت و حوزه بهداشت 
نیست. بی تردید این یک بحران اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی 

و حتی با عواقبی در سیاست داخلی و بین المللی است. 
مجموعه ای  کرونا  بحران  از  خروج  برای  اساس  همین  بر 

از اقدامات ضروری است. -من در آینده دیدگاه خود را درباره جامعه ایران و جامعه جهانی 
در پسابحران خواهم نوشت- مهم ترین اقدام ما در این مسأله افزایش تاب آوری نظام درمان و 
بهداشت در مقابل ویروس کروناست. باید همه ما طوری در کنار نظام سلامت بایستیم تا مقابله 
کنندگان صف مقدم نشکنند. بنابراین هر یک از ما باید پاسدار کادر نظام سلامت باشیم. هر 
کسی هر جایی کاری از او بر می آید، حتی با یک لبخند باید نثار اینان کنیم. در این یادداشت به 

چند نکته از موارد اجتماعی و اقتصادی برای عبور از بحران اشاره می شود:
۱( مسأله اعتماد: واگیرهراسی تأثیر زیادی بر روابط انسانی، عاطفی و اجتماعی انسان ها 
پایه های دوری و  خواهد داشت و می شود پیش بینی کرد اعتماد به سلامت طرف مقابل 
نزدیکی ارتباطات را شکل خواهد داد. برگرداندن و احیای اعتماد تضعیف شده در همه سطوح 
افقی، عمودی و مورب از اولویت مباحث است. این اعتماد باید بین دولت و جامعه، جامعه 
با جامعه و جامعه با افراد به شکل بنیادین و اصولی تقویت شود. اعتماد اجتماعی به عنوان 
یکی از مؤلفه های مهم سرمایه اجتماعی زمینه ساز مشارکت و همکاری بین اعضای جامعه و 
در شرایط عبور از بحران نقشی سازنده و اثرگذار دارد. متأسفانه در حال حاضر مشکلات ناشی 
از شیوع بیماری سوار بر بی اعتمادی های گذشته شده و با اعتماد لطمه خورده غلبه بر بحران 
با مشکل مواجه می شود. این مشکل مختص ایران نیست، به طور مثال در کشورهای توسعه 
یافته ای مانند کانادا یا استرالیا هم کمبود مواد بهداشتی و ژل ضدعفونی وجود دارد و حتی در 
بیان واقعیت، کتمان های آشکار دارند. نگاه کنید به کشورهای همسایه، منطقه و حتی توسعه 
یافته. از این رو باید گزاره های »اعتمادسازی« مجدداً از حیث کارکرد مورد بازبینی قرار گرفته 
و زمان پساکرونایی مورد بررسی دقیق و موشکافانه قرار گرفته و تلاش شود تا اعتماد ازدست 

رفته بازسازی شود.
۲( سبک زندگی سلامت و زندگی مشارکتی: در حین بحران و برای عبور از آن باید نوعی 
زیست تقویت کننده مشارکت جمعی در غلبه بر بحران را تجربه کنیم. نقش نهادهای مدنی 
باید پررنگ تر شده و فعال تر وارد عرصه اجتماع شوند. ما برای عبور از بحران نیازمند تشکل های 
مدنی معطوف به معاضدت اجتماعی متاثر از کرونا هستیم. در کنار آن سبک مصرف و زندگی 
توأم با سلامت آموزش داده شده و نهادینه شود چرا که ممکن است پس از پشت سر گذاشتن 
این بحران، بیماری های جدید و فراگیر دیگری در سطح دنیا پدید آید که لازمه مقابله با آن تغییر 

سبک زندگی با لحاظ کردن مؤلفه های سلامت است.
۳( انتقاد سازنده: در این روزها به طور بی نظیری شاهد اطلاع رسانی، نقد دولت و دستگاه ها 
و اقدامات آنان هستیم. من این فرآیند را مغتنم و مفید می دانم، منتهی بین این اقدام و روندهای 
نادرستی که منجر به کاهش سرمایه اجتماعی امروز ما در حین بحران کرونا شد، تفکیک قائلم. 
عملیات روانی تخریب دولت منتخب که متأسفانه از همان فردای انتخابات ریاست جمهوری به 
شیوه مسلط برخی رسانه های داخلی تبدیل شد امروز میوه های زهرآگین خود را در آلوده سازی 
کل فضای سیاسی و در کاهش کل سرمایه اجتماعی به برگ و بار نشانده و از مقاصد اولیه آن 
رسانه ها بسی فراتر رفته. متاسفانه در حال حاضر مشکلات ناشی از سرمایه اجتماعی در عبور 
موفق از بحران مانع ایجاد می کند. بنابراین آنانی که نقد سازنده می کنند و در فضای مجازی 
به نوشتن و انتشار مشغولند همه باید به این درک مشترک برسیم اعتماد و سرمایه اجتماعی 

عمومی عامل شتاب دهنده عبور موفق از بحران خواهد بود.
۴( دولت الکترونیک: برای عبور از بحران ناگزیر بخش اعظمی از ارتباطات مستقیم انسانی 
و چهره به چهره و رودررو را باید به فضای مجازی انتقال دهیم. بنابراین تقویت زیرساخت های 
فناوری اطلاعات و ارتباطات می تواند منجر به ارتباط الکترونیکی در تمام فرآیندهای اقتصادی 
و فرهنگی مانند آموزش وتجارت برای عدم تعطیلی فعالیت های اقتصادی و اجتماعی باشد. 
تجهیز زیرساخت های تجارت الکترونیک، آموزش مجازی و سیاستگذاری برای ایجاد جامعه ای 
که تماس های فیزیکال سنتی را رها کرده و به دنیای مجازی روی می آورد و تحقق سیاست های 
نظام اداری را بدون نیاز به مراجعات حضوری فراهم کند از جمله اقداماتی است که باید به 
سرعت هرچه بیشتر در این شرایط صورت دهیم. به این ترتیب علاوه بر کاهش مراجعات 

مردمی، سرعت و کیفیت ارائه خدمات هم بالاتر می رود.
۵( افزایش همکاری با جامعه جهانی: باید درک جدیدی از جهانی شدن را نهادینه کنیم، 
اعتنا به تجربه های مشترک و موفق بشری، احترام به فهم مشترک بشر، تکریم به علم جهانی 
و تجربه های جهان مدرن، تعامل با نهادهای مورد تکریم عصر جدید می تواند دستاورد این 

روزهای سخت باشد.
هنگامی که دونالد ترامپ در کمال ناآگاهی از شعار »اول امریکا« رونمایی می کرد، بسیاری 
از روشن اندیشان نیز از عمق خطای چنین عقیده ای پرده برداشتند. امروز که امریکا با وجود 
انکار و تکذیب خطر کرونا توسط دولت این کشور، سرانجام خود را در مواجهه ای رو به گسترش 
با این بیماری می بیند، باید بیش از قبل پی برده باشد که در دنیای به هم وابسته، گاهی برای 
دفاع بهینه از خود، باید ابتدا به دفاع از دیگرانی شتافت که در معرض تهدیدی مشابه هستند. 
اگر خصومت امریکا با چین و شاید نوعی خرسندی از مصیبتی که چین گرفتار آن شد، در 
کار نبود و اگر تحریم های بی سابقه علیه ایران که فشار هنگفتی بر توانایی مالی ما وارد آورده، 
وجود نداشت، امروز ابعاد شیوع این بیماری نیز کمتر می بود و شاید هرگز این ویروس مرگبار به 

سرزمین امریکا نمی رسید.
کرونا یکبار دیگر به جهان آموخت که نمی توان امنیت را برای خود به بهای ناامنی برای دیگران 

به دست آورد. یا همه با هم پیروز می شویم یا همه با هم شکست می خوریم.
سخنگوی دولت

علی ربیعی*

شورای  جدید  مصوبات  از  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
از  بر لزوم تبعیت همه دستگاه ها  عالی امنیت ملی مبنی 
تصمیمات ستاد ملی مبارزه با کرونا و نحوه همکاری بخش 

های مختلف کشور با این ستاد خبر داد.    علی لاریجانی در 
جلسهای که روز دوشنبه با حضور سعید نمکی وزیر بهداشت 
و درمان و جمعی از نمایندگان مجلس به منظور بررسی آخرین

ایران می تواند تا یک ماه آینده ویروس کرونا را کنترل کند
اقدامات قم برای مقابله با کرونا قابل تحسین است

آیا قم منشاء شیوع کرونا در کشور بود؟

قم هراسی چرا؟ 
قم عامل حساس شدن ایران به ویروس کرونا شد نه ابتلای آن

وقتی اعلام شد نخستین مورد ابتلا به ویروس کرونای کشور در قم کشف شده است، کم کم این 
ذهنیت شکل گرفت که قم منشاء انتشار این ویروس بوده است، مطرح شد که ویروس توسط مهاجران 
یا تاجر چینی به قم آماده و اینجا منتشر و سپس از قم به سایر شهرها رفته است، اما مشخص نشد که 
این ویروس از کدام مرز هوایی یا زمینی وارد ایران و از چه مسیری وارد قم شده و آیا پیش از قم شهرهای 

دیگر آلوده نشده بودند همه می دانیم که قم نه فرودگاه دارد و نه بندر است. 
نگفته پیداست که قم فاقد فرودگاه است و شهر بندری هم نیست که مسافر خارجی مستقیم وارد 
این شهر شود. قم در مرکز کشور قرارگرفته مرز زمینی و آبی با کشورهای همسایه هم ندارد که منشأ 
ورود ویروس کرونا به ایران باشد، قم استانی است که نخستین موارد ابتلا در آن کشف و اعلام شد، اما 
این به معنای این که منشاء انتشار آن در کشور بوده،  نیست، حتی اگر از قم به جای دیگر رفته باشد، 
باید  مشخص شود از کجا به قم آمده و چرا پیشتر کشف و اعلام نشده و آیا شهرهای دیگر پیش از قم 

آلوده نشده و این انتشار در شهرها بطور همزمان اتفاق نیفتاده است؟
به هر ترتیب این سوالات و ابهاماتی است که این روزها قمی ها در مقابل موج قم هراسی مطرح می 

کنند که برخی شبکه های مجازی در داخل و خارج به راه انداخته اند.
مشکوک  افراد  به  نسبت  خود  انسانی  مسئولیت  احساس  با  قم  گویند  می  استانی  مسوولان 
حساسیت به خرج داد، وجود بیماری را کشف و آن را اعلام کرد و این بی تفاوت نبودن نباید به جای 

قدرشناسی، به قیمت قم هراسی تمام شود. 
قم عامل حساس شدن ایران به ویروس کرونا شد نه ابتلای آن

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم هم که دل پری از موج قم هراسی روزهای 
گذشته دارد، دل نوشته ای منتشر کرده و در آن برخی حقایق و واقعیت های موجود را برای آن دسته 
از افرادی که از سر بی اطلاعی تحت تأثیر پروپاگاندای رسانه ی و جنگ روانی شبکه نفوذ قرارگرفته اند، 

بیان کرده است.
"مهدی فراهانی" در این دل نوشته آورده است: متاسفانه بعضاً شنیده می شود که در سطح کشور و 
به شکل های مختلف شاهد برخی رفتارها و گفتارهای کاملًا غیراخلاقی و از سر بی اطلاعی و ضعف 
فرهنگی توسط عده کمی از افراد درباره مردم قم در راستای نسبت دادن "بروز" این ویروس از قم در 

سطح کشور هستیم.
وی ادامه داده است: هم وطنان فهیم درکل کشور بدانند که استان قم  و کادر درمان خدوم و 
زحمتکش آن عامل بروز این ویروس نبودند بلکه "عامل شناسایی" آن شدند و مردم ایران باید قدردان 

کادر درمانی قم باشند که در شناسایی این ویروس پیش قدم بودند.
وی بابیان اینکه قم خط شکن شناسایی ویروس کرونا در کشور بود و باید قدردان این مساله بود، 
اضافه کرده است: کادر درمانی و مجموعه نظام سلامت قم با صراحت و از طریق تریبون عمومی 
شناسایی ویروس کرونا در قم را اعلام کردند و با این شجاعت خود سبب نشدند تا روزانه عده ای از سر 
ناآگاهی در تخت های بیمارستان جان خود را از دست بدهند و علت آن را ندانند و یا زمانی متوجه آن 

شوند که بسیار دیر شده باشد.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم در ادامه با لحنی دلسوزانه به نسبت به عده ای 
که درصدد تخریب چهره شهر قم هستند بیان کرده که در علم پزشکی بین "شناسایی" یک ویروس در 

بیماری و »بروز« آن تفاوت از زمین تا آسمان است.
وی آورده است: ورود ویروس کرونا به کشور به ایران به دلیل مراوده های تجاری و توریستی مانند 
سایر کشورهایی که آن را در نوردیده است امر اجتناب ناپذیری است اما آن چیزی که دراین بین اهمیت 
دارد شناسایی افراد مشکوک بود که کادر درمانی قم به این موفقیت دست یافتند و مانع از آن شدند که 

مردم و همکاران پزشکی ناخواسته در دام آن گرفتار شوند.
وی با قدردانی از تمام کسانی که در این مدت در برابر موج تهمت ها به قم به همدردی با مردم قم 
پرداخته تشکر کرده و در ادامه بیان داشته است: واقع مطلب این است که کادر درمان قم قبل از 
این که در فضای بی اطلاعی این ویروس کل کشور را بگیرد و کار از کار بگذرد این ویروس را شناسایی 
کرده و سبب ایجاد حساسیت و اتخاذ تدابیر لازم توسط استان های دیگر و کاهش ابتلای به آن شدند.

قم هراسی چرا؟ 
یک کارشناس حوزه بهداشت و درمان قم نیز گفت: دنباله روی برخی افراد از تبلیغات غیرواقعی 
علیه قم مشکلاتی را برای مردم فداکار و نوع دوست این استان نیز به وجود آورده است، آن طور که در 
شبکه های اجتماعی و در بین مردم می گذرد، از جمله باعث آزار و اذیت صاحبان خودروهایی شده 

است که پلاک قم می باشند.
صبوری افزود: قم شهری بود که با هوشیاری و رصد دقیق مسائل درمانی و پزشکی تمام ایران را به 
حساسیت در برابر کرونا واداشت و بیشترین سهم را در کاهش ابتلا به این ویروس منحوس را از آن خود 
کرد و اینکه امروز برخی با نیت های متفاوت درصد تخریب ناجوانمردانه این استان هستند نه حق این 

شهر است و نه انصاف به آن حکم می کند.
این کارشناس تاکید کرد: رصد شبکه های اجتماعی و نظرات کاربران این شبکه ها به روشنی پرده 
از پروژه قم هراسی حکایت دارد و مسوولان باید در خصوص اقدامات و روشنگری های لازم را انجام 
دهند.  وی اضافه کرد: اگر قم به موقع کشف و اعلام نمی کرد، این ویروس در سایر استان ها همچنان 
در حال انتشار بود اما قم با ورود به موقع در این موضوع، باعث هشیاری همه استان ها و اقدام برای 

مهار این همه گیری شد، دست کم به همین دلیل روا نیست، این گونه آماج قم هراسی قرار بگیرد. 
این کارشناس گفت: نقشه ای که وزارت بهداشت در خصوص روند انتشار ویروس در کشور منتشر 
کرد، این شائبه را ایجاد کرده که منشاء اولیه ویروس و نیز عامل انتشار آن در سایر استان ها، قم بوده 
است در حالی که این نقشه، روند کشف موارد ابتلا بر اساس اعلام دانشگاه های علوم پزشکی مناطق 
مختلف را نشان می دهد و نه تقدم و تاخر آلودگی واقعی یک استان و نیز انتشار آن از یک نقطه به نقطه 
دیگر.  وی درعین حال پرسش ها و انتقاداتی درخصوص چرایی عدم قرنطینه شدن قم یا عدم رعایت 
مصوبات شورای تامین استان از سوی برخی نهادهای فرهنگی برای عدم برگزاری اجتماعات را قابل 
بررسی دانست و گفت: ما این انتقادات را رد نمی کنیم و حتی انکار نمی کنیم که اقدامات بهتر و 
زودتری می توانست انجام شود اما بحث بر سر این است که این موج قم هراسی طبیعی و واقع بینانه 

نیست و نشان می دهد مسائل همه جانبه دیده نشده است. 

پاسخ استاندار
به قم هراسی ها

سالروز وفات حضرت زینب کبری)س( را تسلیت می گوییم.
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در خانه بمانیم، سفر نکنیم 
آمارهای اعلامی کرونا، کمتر از مبتلایان واقعی است چرا که 
مسوولان فقط می توانند افرادی که تست کرونایشان مثبت 
شده را اعلام کنند، این در حالی است که افراد بسیار بیشتری 

مبتلا به کرونا و ناقل ویروس هستند.
این گروه، در روزهای آینده یا بدون علامت از بیماری عبور می کنند، یا با علائم خفیف در 
خانه بستری می شوند و یا با علائم شدید تست کرونا می دهند و بیمارستانی می شوند. آمارها 

، فقط ناظر به بخش سوم است.
پس خطر، بسیار بزرگ تر از آنی است که تصور می کنید. به تازگی هم اعلام شد که میزان 
کشندگی کرونا از انفلوآنزا پیشی گرفته است. با این حساب با ویروسی سر و کار داریم که هم 

قدرت شیوع بالایی دارد و هم مرگبارتر از انفلوآنزاست.
وضعیت وقتی نگران کننده تر می شود که به یاد بیاوریم کادر پزشکی و پرستاری محدودی 

برای مقابله با کرونا داریم.
بسیاری از پزشکان و پرستاران و سایر کادرهای درمانی، نزدیک ۲۰ روز است که شبانه روز کار 

می کنند و دیگر رمقی برایشان باقی نمانده است.
بسیاری از آنها ، خود به کرونا مبتلا شده اند و متاسفانه تعداد قابل توجهی از ایشان نیز جان 

خود را از دست داده اند.
حال بماند که برخی پزشکان نیز ترک کار کرده اند به طوری که در بعضی شهرهای کوچک 

حتی یک پزشک هم وجود ندارد!
پزشک و پرستار را نیز نمی توان از انبار محتکران پیدا یا در شرایط کنونی از کشورهای دیگر 
وارد کرد.  اگر همین کادر موجود خسته شود یا به هر ترتیبی از دست برود، فاجعه انسانی 

خواهیم داشت.
کمبود وسایل بهداشتی مانند ماسک و مایع ضدعفونی کننده و ... هنوز مردم را می آزارد و 

معلوم نیست اگر ماجرای کرونا ادامه پیدا کند، چه وضعیتی خواهیم داشت.
در این شرایط می توانیم دولت و حکومت و این مسوول و آن مسوول را به باد انتقاد گرفت که 

البته جای انتقادات فراوان هم دارند اما اولویت با خود ماست.
اصلا گیریم که با یک دولت کاملا نامسوول مواجهیم، آیا باید خودمان را با دست خودمان به 

دامن بیماری و مرگ بیندازیم؟
هنوز که هنوز است عده ای بی آن که کار واقعا مهمی داشته باشند از خانه بیرون می آیند، 
هنوز که هنوز است در برخی محلات، بازار شب عید داغ است و تراکم خریدار و فروشندگان 
وجود دارد . تصاویری که دیشب از منطقه تهرانپارس تهران در کانال عصر ایران منتشر شد 
واقعا تکان دهنده بود. پیاده روها آکنده از دستفروشان و مردمی بود که با ولع اجناس را وراندز 

می کردند.
یکی از دکترهای داروساز آن محل نکته تامل برانگیزی در این باره می گفت: فقط کافی 
است یک کرونایی با دست های آلوده از این سر خیابان راه بیفتد و به آن سرش برسد و در 

طول مسیر، اجناس را لمس کند. چند روز بعد با انفجار کرونا در منطقه مواجه خواهیم شد.
یا هنوز عده ای از شهرهای آلوده ای چون تهران و قم و ... به سایر جاها سفر می کنند.

اگر امروز وضعیت گیلان و مازندران به "اضطرار" رسیده و شمال ایران شده است کانون 
بحران، علتش افراد بی مبالاتی است که با تعطیل شدن مدارس به شمال لشکرکشی کردند 

و کرونا را با خود به آن دیار بردند.
همین است که بسیاری از متخصصان با ناامیدی می گویند اگر هر چه زودتر مردم قرنطینه 

را رعایت نکنند، با یک بحران واقعی و مرگبار مواجه می شویم.
هموطنان!

رک و صریح می گویم: فاجعه بزرگ تر از آن است که تصور می کنیم:
-هم امکانات محدود است.

- هم کادر درمانی تاب و توان متعارف انسانی دارند. آنها ربات نیستند که بی وقفه کار کنند. 
- هم تعداد مبتلایان واقعی بسیار بیشتر از مبتلایان شناسایی شده است.

- هم با فرا رسیدن عیدنوروز، بیم آن می رود که عید دیدنی ها، به انفجار اتمی کرونا منجر 
شود.

- و هم، هنوز دارویی برای کرونا کشف نشده است.
پس:

-برای این که بارِ کادر درمانی را بیشتر نکنیم
-برای این بیماری را به دیگران منتقل نکنیم

-برای این که در مصرف مواد بهداشتی که در اختیار داریم، صرفه جویی کنیم
-و برای این که بیمار نشویم و احیانا نمیریم

در خانه بمانیم، سفر نکنیم و یادمان باشد که انسان هستیم و در برابر خودمان و دیگران 
مسوول.

کرونا  پِیک  به  هنوز  کنید.  می  فکر  که  است  آنی  از  تر  خراب  اوضاع  بگیرید،  جدی 
نرسیده ایم....

قربانیان ویروس کرونا 
طی هفته های گذشته شیوع ویروس کرونا در سرتاسر جهان 
بخش های مختلف اقتصادی را تحت تاثیر قرار داده و نگرانی ها 

از وقوع رکود اقتصادی در جهان را افزایش داده است.
گسترش این بیماری در ایران طی دو هفته اخیر شدت یافته و بسیاری از مشاغل را تحت 
الشعاع قرار داده است. همزمانی شیوع این بیماری با قرار گرفتن ایران در لیست سیاه گروه 

ویژه اقدام مالی )FATF( بازارها را بیش از پیش متاثر نموده است.
نرخ دلار در هفته گذشته روند نوسانی داشته و در پایان هفته با کاهش حدود ۲ درصد 
به ۱۵۴۰۰ تومان رسیده است. این در حالی است که نرخ خرید دلار در سامانه نیما نیز 
به میانه کانال ۱۳ هزار تومانی رسید. سکه نیز با تغییرات نوسانی در پایان هفته گذشته 
با کاهش حدود ۳.۳ درصدی به ۵ میلیون ۹۰۰ هزار تومان رسید. به عقیده برخی از 
کارشناسان تخلیه هیجانات روانی ناشی از بازگشت ایران به لیست سیاه FATF  و گسترش 
ویروس کرونا در کشور در افت قیمت دلار و به دنبال آن سکه، تأثیر زیادی داشته است. 
برخی فعالان معتقدند که نزدیک شدن قیمت ارز در بازار ارز و سامانه نیما انگیزه افزایش 
عرضه ارز در سامانه نیما را افزایش داده و در نتیجه کاهش قیمت ها در بازار آزاد را به دنبال 
خواهد داشت. بی شک بالا بردن قیمت صرافی  های بانکی و نزدیکی آن به نرخ بازار ضمن 
جلوگیری از ورود تقاضای کاذب به بازار، منجر به کاهش نوسانات در بازارهای ارز و سکه 
گردیده است. این اعتقاد نیز وجود دارد که به علت کند شدن روند تجارت خارجی به واسطه 
شیوع ویروس کرونا احتمال اختلال در سمت عرضه ارز و رشد قیمت ها در هفته  های آتی 

وجود دارد.
علاوه بر پیروی سکه از دلار، افزایش حدود ۱.۸ درصدی بهای جهانی هر اونس طلا و 
رسیدن به ۱۶۷۰ دلار نیز در نوسانات قیمت سکه موثر بوده است. بر اساس برآوردها طی هفته 
گذشته، بورس  های سه قاره آسیا، اروپا و آمریکا افت چشمگیری را تجربه کرده و در مجموع 
پنج تریلیون دلار از ارزش سهام این شرکت  ها در جهان کاسته شده است. این کاهش قابل 
توجه دلیل اصلی سرازیر شدن نقدینگی ها به دارایی های امن مانند طلا و در نتیجه افزایش 

بهای جهانی این فلز می باشد.
اگر چه برخی از فعالان اقتصادی معتقدند که بازارهای ارز و طلا شوک قیمتی خود را در دو 
هفته گذشته تجربه کرده و انتظار افزایش بیشتر ندارند و حتی پیش بینی می کنند که با یک 
خبر مثبت قیمت ها روند نزولی را طی نمایند؛ لکن به عقیده برخی دیگر ادامه شیوع ویروس 
کرونا و نگرانی  های ناشی از آن می  تواند سطح تقاضای احتیاطی را در بازار افزایش داده و رشد 

قیمت ها را به دنبال داشته باشد.
شاخص سهام نیز در هفته گذشته رشد قابل توجه حدود ۶ درصد را به ثبت رسانده است. 
بازار بورس در هفته گذشته به جای اثرپذیری از عوامل منفی همچون شیوع بیماری کرونا و 
بازگشت ایران به فهرست سیاه FATF، و همچنین رخدادهای اقتصادی جهان نظیر سقوط 
کم سابقه بازارهای جهانی سهام و کالا و افت قیمت مواد خام، بیشتر تحت تاثیر عوامل مثبت 
مانند افزایش نرخ دلار و جریان  پر قدرت نقدینگی قرار گرفت. البته فعالان اقتصادی انتظار 
دارند با توجه به پیشروی ویروس کرونا و افزایش احتمال محدودیت  های بیشتر در حوزه 
تجارت خارجی و همچنین افزایش نااطمینانی به دنبال رد کلیات بودجه سال بعد توسط 

مجلس روند صعودی شاخص سهام ادامه دار نباشد.
قیمت نفت در حال کاهش است و گسترش ویروس کرونا در بسیاری از کشورهای جهان 
و افزایش نگرانی ها از کاهش رشد جهانی اقتصاد و همچنین کاهش شدید فعالیت  های 
صنعتی منجر به افت شدید تقاضای جهانی نفت و فرآورده  های نفتی و در نتیجه پایین آمدن 
قیمت طلای سیاه در هفته گذشته شد. اقدامات مورد انتظار همچون کاهش ۰.۵ درصدی 
نرخ بهره توسط فدرال رزرو و اتخاذ سیاست  های انبساطی توسط بانک های مرکزی بزرگ 
جهان و همچنین تزریق میزان قابل توجهی پول به اقتصاد کشورهای چین و ژاپن از جمله 

اقدامات جهانی برای کاهش اثرات اقتصادی ویروس کرونا می باشد.
* رییس اتاق بازرگانی شیراز

به علت توصیه های بهداشتی مسئولان و متخصصان امور بهداشتی و درمانی؛ 

سخنرانی نوروزی رهبر انقلاب در حرم مطهر 
رضوی برگزار نمی شود

الله  آیت  مراسم سخنرانی حضرت  اعلام کرد  در اطلاعیه ای  مقام معظم رهبری  دفتر 
خامنه ای که همه ساله در روز اول سال نو در حرم مطهر رضوی برگزار می شد، امسال به علت 
توصیه های بهداشتی برای جلوگیری از گسترش بیماری ناشی از ویروس کرونا برگزار نخواهد 

شد و معظم له به مشهد مقدس سفر نخواهند کرد. 
متن اطلاعیه دفتر مقام معظم رهبری به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
به اطلاع ملت شریف ایران اسلامی می رساند، به علت شیوع ویروس کرونا و توصیه های اکید 
مسئولان و متخصصان امور بهداشتی و درمانی مبنی بر پرهیز از برگزاری تجمعات و خودداری 
از سفر و خارج شدن از شهرها با هدف جلوگیری از گسترش بیماری، مراسم سخنرانی رهبر 
معظم انقلاب اسلامی)مدظله العالی( که همه ساله در روز اول سال نو در حرم مطهر حضرت 
علی بن موسی الرضا علیه السلام برگزار می شد، امسال برگزار نخواهد شد و معظم له به مشهد 

مقدس سفر نخواهند کرد.
امید است با رعایت کامل دستورالعمل های بهداشتی و با توسل و التجاء به درگاه پروردگار 
متعال، هر چه زودتر عافیت قرین مردم عزیزمان شود. همچنین از خداوند متعال شفاء و 

سلامتی برای مبتلایان این بیماری را مسألت می نماییم.

رییس کمیسیون بهداشت مجلس: 

سران قوا برای مهار کرونا وارد عمل شوند
 رییس کمیسیون بهداشت مجلس شورای اسلامی خواستار ورود سران قوا به موضوع مقابله 
با ویروس کرونا شد و درباره کم اهمیت جلوه دادن آن هشدار داد.  "علی نوبخت" موضوع 
شیوع ویروس کرونا را از اساس یک موضوع پزشکی دانست و گفت: با وجود کمبود امکانات 
و لوازم بهداشتی و تجهیزات پزشکی، جامعه پرستاری و پزشکی و مقامات وزارت بهداشت در 

حال جانفشانی و فداکاری برای مقابله با این ویروس منحوس هستند.
 عوامل غیرپزشکی بر برنامه های وزارت بهداشت سایه افکنده است 

وی به ابعاد غیرپزشکی، اجتماعی، امنیتی، سیاسی، اقتصادی و فرهنگی شیوع ویروس 
کرونا اشاره کرد و افزود: جریانات غیرپزشکی بر برنامه های وزارت بهداشت برای پیشگیری و 

مهار ویروس کرونا سایه افکنده است و مانع مهار این بیماری می شود.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، ترافیک سنگین جاده های شمال در روزهای 
اخیر را یادآور شد و گفت: چرا با وجود این که وزارت بهداشت درباره مسافرت ها هشدار داد 
اما مسافرت ها کماکان انجام می شود و در پایانه های خروج از تهران تکلیف مردم به وسیله 
نیروهای نظامی و انتظامی روشن نمی شود و بعد از چندین ساعت رانندگی، در شهر مقصد 

جلوی آنها گرفته می شود و پلیس مانع ورود آنها به مقصد می شود.
از مقامات  از گرفتن دستور  بعد  باید  انتظامی  و  نظامی  نیروهای  نوبخت تصریح کرد: 
بهداشتی، اعمال برنامه کنند و مردم را سرگردان نکنند و از قبل تکلیف فرد روشن شود که 

وقتی عازم مقصدی می شود بداند که برگردانده خواهد شد و از ابتدا سفر را شروع نکند.
وی با اشاره به حضور جوانان در ورودی های برخی از شهرهای شمالی و جلوگیری از ورود 
خودروهای غیربومی گفت: اینکه افراد ساعت های متمادی با زن و بچه رانندگی کنند و پشت 

دروازه های شهر، مردم به جان هم بیافتند از کرونا خطرناک تر است.
تصمیم گیری ها درست نیست ،باید تکلیف مردم را روشن کنیم 

دبیر مجمع انجمن های علمی گروه پزشکی ایران با بیان اینکه نباید مردم را در مقابل مردم 
قرار دهیم؛ اظهارداشت:چنین اتفاقاتی نشان می دهد که تصمیم گیری های ما درست نیست 
و باید تکلیف مردم را روشن کنیم. نوبخت با بیان این که در موضوع پیروی از دستورات وزارت 
بهداشت سردرگمی وجود دارد، افزود: وقتی که نیروهای بهداشتی و پزشکی در ستاد ملی 
پیشگیری از کرونا اعلام کردند که مردم نباید مسافرت بروند، هیچ کس نباید مسافرت برود 
و بر اساس قوانین کشوری، این موضوع از اختیارات نیروهای دیگر است و اجرایی کردن آن 
در اختیار بخش بهداشت و درمان نیست. وی، لزوم ایجاد ستاد بسیج اقتصادی برای حل 
مشکلات معیشتی مردم را متذکر شد و گفت: وقتی از مردم خواسته می شود که از خانه 
بیرون نیایند، این تکلیف برای شورای تامین استان ها ایجاد می شود که بلافاصله به فکر تامین 

مایحتاج مردم بیافتند و معیشت و غذا و وسایل مورد نیاز آنها را تامین کنند.
عضو هیات امنای دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، خروج مردم برای تامین مایحتاج 
خود را به خاطر مهیا نبودن زمینه های تامین آن از سوی شورای تامین استان ها را عامل 
گسترش کرونا دانست و افزود: خواهش من این است که سران سه قوه به این مساله ورود 

کنند زیرا  این موضوع هم به قوه مقننه، هم مجریه و هم قوه قضائیه مربوط است.
نوبخت تصریح کرد: دولت به تنهایی قادر به مهار ویروس کرونا نیست و حل این بحران 

نیازمند ورود سران قوا و حتی نیروهای مسلح است.
 

رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت اعلام کرد: 

تعداد مبتلایان قطعی ویروس کرونا در ایران 
به ۷۱۶۱ نفر رسید

رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت اعلام کرد: تاکنون ۷ هزار و ۱۶۱ 
نفر در کشور به ویروس کرونا مبتلا شده و ۲۳۷ نفر به علت ابتلا به این ویروس فوت کرده اند و 

همچنین تعداد بهبود یافتگان به دو هزار و ۳۹۴ نفر رسیده است. 
کیانوش جهانپور روز دوشنبه درباره آخرین آمار ابتلای قطعی و فوت ناشی از ویروس کرونا 
در کشور بیان کرد: از ظهر دیروز تا امروز و بر اساس نتایج آزمایشگاهی، ۵۹۵ مورد بیمار جدید 
مبتلا به کووید ۱۹ در کشور شناسایی شد و کل مبتلایان به این بیماری در کشور به ۷۱۶۱ نفر 
افزایش یافت. وی ادامه داد: خوشبختانه تا کنون دو هزار و ۳۹۴ نفر از بیماران مبتلا به کووید 

۱۹ بهبود یافته و ترخیص شده اند.
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت گفت: متاسفانه در طول ۲۴ 
ساعت گذشته، ۴۳ نفر از مبتلایان جدید کووید ۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع 
جان باختگان این بیماری در کشور به ۲۳۷ مورد رسید. وی درباره تعداد کل بیماران کووید 
۱۹ در کشور به تفکیک استان ها بیان کرد: تهران ۱۹۴۵ نفر، قم ۷۱۲ نفر، گیلان ۵۲۴ نفر، 
اصفهان ۶۰۱ نفر، البرز ۳۰۷ نفر، مازندران ۶۳۳ نفر، مرکزی ۳۸۹ نفر، قزوین ۲۴۷ نفر، 
سمنان ۲۲۰ نفر، گلستان ۱۷۵ نفر، خراسان رضوی ۱۸۳ نفر، فارس ۱۳۳ نفر، لرستان ۱۵۱ 
نفر، آذربایجان شرقی ۱۲۹ نفر، خوزستان ۷۳ نفر، یزد ۹۰ نفر، زنجان ۶۸ نفر، کردستان ۶۶ 
نفر، اردبیل ۷۲ نفر، کرمانشاه ۴۴ نفر، کرمان ۳۶ نفر، همدان ۶۰ نفر، سیستان و بلوچستان 
۳۴ نفر، هرمزگان ۵۲ نفر، خراسان جنوبی ۳۷ نفر، خراسان شمالی ۳۴ نفر، چهارمحال و 
بختیاری ۲۶ نفر، ایلام ۳۱ نفر، آذربایجان غربی ۶۹ نفر، کهگیلویه و بویراحمد ۹ نفر و بوشهر 
۱۱ نفر از ابتدا تاکنون به ویروس کرونا مبتلا شده اند. جهانپور گفت: روند کاهش نسبی در 
تعداد مبتلایان را به طور کلی شاهد هستیم، اما فعلا قضاوتی در این زمینه انجام نمی دهیم. 
امیدواریم مردم به اصول خود مراقبتی و دیگر مراقبتی توجه داشته باشند و این روند با توجه و 

تمرکز بیشتر و همکاری و مشارکت عمومی ادامه داشته باشد.
مصرف الکل جان ۲۰ نفر را گرفت

وی ادامه داد: برخی افراد ناآگاه تصور کردند که اگر تماس با الکل می تواند سطوح را ضد 
عفونی کند، مصرف آن می تواند باعث پیشگیری از ابتلا به ویروس کرونا باشد. به همین دلیل 
در استان خوزستان از ابتدا تاکنون ۷۳ ابتلای قطعی به ویروس کرونا داشتیم و به خاطر این 
القای غلط، ظرف دو روز ۳۳۱ مراجعه ناشی از آشامیدن فرآورده های الکلی و فوت ۲۰ نفر 
به همین علت داشتیم که این یک فاجعه است.جهانپور افزود: مصرف الکل هیچ تاثیری در 
پیشگیری از ابتلا به ویروس کرونا ندارد و فقط می تواند از الکل برای ضد عفونی کردن سطوح 

استفاده کرد.
 

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی:

 تغییری در سطح همکاری  ایران با آژانس رخ 
نداده است

 مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی تاکید کرد که تغییری در سطح همکاری های ایران با 
آژانس در رابطه با نظارت و راستی آزمایی اجرای برجام رخ نداده است. 

به  آژانس  کرد،  تصریح  وین  در  حکام  شورای  نشست  در  دوشنبه  روز  گروسی  رافائل 
راستی آزمایی عدم انحراف مواد هسته ای اعلام شده توسط ایران در چارچوب توافق های 

پادمانی ادامه می دهد. 
وی همچنین ادعای خود مبنی بر عدم دسترسی آژانس به مکان هایی در ایران را تکرار کرد 

وگفت که تهران به درستی درباره سوالات آژانس شفاف سازی نکرده است. 
مدیر کل آژانس افزود: این سازمان سوالاتی را در رابطه با احتمال وجود فعالیت ها و مواد 
مرتبط هسته ای اعلام نشده از سوی ایران  در سه مکان که تاکنون جمهوری اسلامی آنها 
را اعلام نکرده، مشخص کرده است.   وی مدعی شد که آژانس در حالی تلاش کرده تا به دو 
مکان دسترسی پیدا کند که ایران این دسترسی را فراهم نکرده و در گفت وگوهای اساسی 

برای شفاف سازی سووالات مشارکت نکرده است.
گروسی ادعا کرد که این مساله بر توانایی آژانس برای حل و فصل این سووالات و ارائه تضمین 
معتبر درخصوص نبود مواد و فعالیت های هسته ای اعلام نشده در ایران تاثیر منفی گذاشته 
است. وی از ایران خواست تا هرچه سریعتر و به طور کامل با آژانس، ازجمله از طریق ارائه 

دسترسی مناسب به مکان های مورد نظر آژانس همکاری کند.
مدیر کل آژانس همچنین به گام های ایران برای کاهش تعهداتش در برجام اشاره کرد 
و یادآور شد: این کشور روز پنجم ژانویه اعلام کرد که برنامه هسته ای اش دیگر تحت  هیچ 
محدودیتی در زمینه عملیاتی نخواهد بود. وی تصریح کرد آژانس تا به امروز هیچ گونه تغییری 
را در نحوه اجرای تعهدات هسته ای ایران در برجام وفق اعلامیه صادر شده و سطح همکاری 

ایران برای راستی آزمایی و نظارت برجام مشاهده نکرده است.
  

سخنگوی دولت :

بنزین نوروزی پس از شکست کرونا واریز می شود
سخنگوی دولت گفت: دولت تلاش می کند سهمیه بنزین نوروزی را در صورت تصویب 
نهایی، برای فرصتی مناسبت تر و بعد از شکست کرونا به کارت های سوخت واریز و مورد 

استفاده قرار گیرد. 
به  آن  واریز  زمان  و  نوروزی  بنزین  سهمیه  اختصاص  درباره  دوشنبه  روز  ربیعی«  »علی 
کارت های سوخت به خبرنگار سیاسی ایرنا گفت: اختصاص سهمیه بنزین نوروزی در بحث 
بودجه سال آینده مطرح شده است؛ بودجه هم که هنوز به تصویب نهایی مجلس نرسیده و 

قطعا شامل ایام نوروز  ۹۹ نخواهد شد.
سخنگوی دولت اظهار داشت: دولت از ابتدای اجرای طرح مدیریت مصرف سوخت نسبت 
به محل تامین منبع مالی این نوع سهمیه بنزین دغدغه جدی داشت و معتقد بود باید به 

گونه ای عمل شود که به بسته های حمایت  معیشتی حاصل از این طرح، آسیبی وارد نشود.
ربیعی با تاکید بر این که همه آنچه که در مجلس شورای اسلامی تصویب شود، دولت موظف 
به اجرای آن است، افزود: درصورت تصویب نهایی بودجه، تلاش دولت این خواهد بود که 
این سهمیه برای فرصتی مناسبت تر و ان شاءالله بعد از شکست کرونا مورد استفاده قرار گیرد.

 
وزیر بهداشت :

قرنطینه در کمیته سه نفره بررسی می شود
 وزیر بهداشت، در پایان نشست با رئیس مجلس شورای اسلامی و همچنین اعضای 

کمیسیون بهداشت و درمان مجلس، به تشریح تازه ترین وضعیت کرونا در کشور پرداخت.
سعید نمکی، روز دوشنبه در حاشیه این نشست، گفت: طبق پیش بینی ها در روزهای اوج 

بیماری کرونادر کشور هستیم.
وی با اشاره به این موضوع که در برخی از استان ها شرایط تقریباً متعادل شده است، افزود: 
در برخی از نقاط کشور به دلیل جابجایی موارد آلودگی، خیز جدیدی از بیماری در حال شکل 

گیری است.
نمکی در ارتباط با اینکه گفته می شود موضوع قرنطینه در این جلسه مطرح شده است، 
گفت: قرار شد کمیته سه نفره با حضور نمایندگان وزارت بهداشت و مقامات اجرایی دیگر، بر 

روی این موضوع کار کنند و پیشنهاد خودشان را ارائه بدهند.

رییس مجلس شورای اسلامی از مصوبات جدید شورای عالی امنیت ملی مبنی بر 
لزوم تبعیت همه دستگاه ها از تصمیمات ستاد ملی مبارزه با کرونا و نحوه همکاری 

بخش های مختلف کشور با این ستاد خبر داد.   
علی لاریجانی در جلسهای که روز دوشنبه با حضور سعید نمکی وزیر بهداشت و 
درمان و جمعی از نمایندگان مجلس به منظور بررسی آخرین تحولات و اقدامات انجام 
شده در مقابله با بیماری کرونا در صحن پارلمان برگزار شد، اظهارداشت: مسئله کرونا 
در کشور ما ابعاد گستردهای پیدا کرد و به رغم آن که تمهیداتی در مقابله با شیوع آن 

صورت گرفته بود، ولی متاسفانه از یکی دو استان فراتر رفت.  
رییس مجلس شورای اسلامی افزود: البته ریشههای موضوع و این که این بیماری 
چگونه به بخشهای مختلف تسری یافته است، از سوی وزیر بهداشت شناسایی شد،  
لذا تدابیری اندیشیدند و ستاد اصلی این کار در وزارت بهداشت نیز مسوولیت مدیریت 

این موضوع را به عهده گرفت.  
ستاد مقابله با کرونا باید قدرت کافی داشته باشد

لاریجانی با بیان این که ستاد ملی مقابله با کرونا باید از قدرت کافی برخوردار باشد، 
ادامه داد: بر همین اساس در شورای عالی امنیت ملی تصویب شد که تمام بخشها از 

تصمیم این ستاد ملی تبعیت کنند.  
وی با بیان اینکه اقدامات گستردهای در مقابله با شیوع این بیماری انجام شد، 
تبعات  هم  که  شدهاند  کرونا  ویروس  موضوع  درگیر  کشور  از ۱۰۰  بیش  گفت: 
بهداشتی و هم مسائل اقتصادی دارد و تمام تلاش بر این است که ستاد ملی مقابله 

با کرونا توفیق پیدا کند.  
رییس مجلس تاکید کرد: روزیکشنبه  مجدداً در شورای عالی امنیت ملی گزارشی 
مبنی بر این ارائه شد که دستگاهها و بخشهای مختلف چه کمکهایی باید داشته 
باشند تا مردم کمتر متضرر شوند و مصوباتی نیز در این خصوص نحوه همکاری 

دستگاهها با ستاد مبارزه با کرونا به تصویب رسید.  
لاریجانی درباره عدم برگزاری جلسات  صحن علنی مجلس در این روزها نیز توضیح 
داد: به دلیل مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا، نتوانستیم جلسات مجلس را برگزار 

کنیم.
شورای پشتیبانی از تصمیمات ستاد ملی مبارزه با کرونا تشکیل شود

 رییس مجلس شورای اسلامی در جمع خبرنگاران با تشریح موضوعات مطرح 
شده در جلسه  کمیسیون بهداشت گفت: موضوع مهمی که در این جلسه مطرح 
شد این بود که رییس جمهوری یک شورای پشتیبانی برای حمایت از تصمیمات ستاد 
ملی مبارزه با کرونا تشکیل دهد که مستقیماً اداره شود و همه بخش های کشور با آن 

همکاری کنند. 
علی لاریجانی تصریح کرد: در این جلسه مطرح شد که بیماری مذکور باید بسیار 
جدی گرفته شود و تمام دستگاه های کشور و مردم به تصمیمات ستاد ملی مبارزه 

با کرونا دقت و التزام داشته باشند زیرا تسری این وضعیت به خود آنها لطمه می زند. 
رییس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: در موضوع سفرها تاکید شد ستاد ملی 
مبارزه با کرونا که از پشتوانه شورای عالی امنیت ملی برخوردار است، برای استان ها 

و شهرستان هایی که در حال حاضر سالم هستند، دستورالعمل هایی مشخص کند و 
برای شهرها و استان های درگیر با این بیماری دستورالعمل دیگری داشته باشد و حتما 

از سفرهای شیوع دهنده بیماری کرونا جلوگیری شود. 
لاریجانی ادامه داد: این سفرها علاوه بر آن که میزان درگیری خود مردم را بسیار 
افزایش می دهد، باعث تغییر جنس این ویروس در سفرهای بین استانی خواهد شد و 

به همین دلیل نحوه مبارزه با آن را دشوار می کند. 
از  باید  وی در ادامه گفت: از موارد مورد تاکید که در خصوص آن وزارت کشور 

تصمیمات  ستاد مبارزه با کرونا  حمایت کند، موضوع سفرها بود. 
نیازهای مردم مانند ماسک،  تامین  رییس مجلس شورای اسلامی درخصوص 
لباس های پرستاران و پزشکان هم گفت: در کمترین زمان ممکن باید نسبت به تولید 
این اقلام اقدام شود و حتی با استفاده از گروه های جهادی، نیازهایی همچون ماسک 
تامین شود و  وزارت خارجه نیز با استفاده از ظرفیت ایرانیان خارج از کشور در این 
عرصه به کمک بیاید.  لاریجانی توضیح داد: مهمترین نیازها در این عرصه نیاز کادر 
درمانی چه از نظر مالی و چه از حیث تامین پروژه ها به صورت ارزی و ریالی است که 
سازمان برنامه و بودجه باید در این خصوص ورود کند و در صورتی که ستاد ملی مبارزه 

با کرونا تشخیص دهد، این تصمیم قابل طرح در جلسه سران قواست.
رییس مجلس شورای اسلامی گفت: تصمیم مهمتر در این موضوع آن است که 
رییس جمهوری یک شورای پشتیبانی برای حمایت از تصمیمات ستاد ملی مبارزه با 
کرونا تشکیل دهد که مستقیماً اداره شود و همه بخش های کشور همکاری لازم را با 

آن داشته باشند. 
لاریجانی با بیان این که در حال حاضر، نیروهای مسلح همکاری های لازم را با ستاد 
مبارزه با کرونا دارند، افزود:  این نیروها در حمایت از تصمیمات ستاد ملی مبارزه با 

کرونا نیز به کمک خواهند آمد. 

علی لاریجانی:
 همه دستگاه ها باید از تصمیمات ستاد ملی مبارزه با کرونا تبعیت کنند

رئیس قوه قضائیه گفت: همکاران قضایی باید با افراد 
نظام  در  اخلالگران  عنوان  به  قانون  به  مستند  محتکر، 
اقتصادی برخورد کنند و خوشبختانه همکاران ما در سراسر 

کشور نیز به این موضوع توجه دارند.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه 
قضائیه با تبریک میلاد با سعادت امیرالمومنین حضرت 
علی )ع( و اعیاد رجبیه، ایام البیض را بهترین فرصت برای 
دعا و تضرع به درگاه خدا و طلب خیر برای امت اسلام و رفع 

بلایا از بلاد اسلامی دانست.
رئیس قوه قضائیه شیوع ویروس کرونا را از بلایا و مصائب 
عرصه  خادمان  مجاهدت های  از  و  دانست  جهان  امروز 
بهداشت و درمان کشور که با ایثار و ازخودگذشتگی وارد 
میدان مبارزه با این ویروس منحوس شده اند، و همچنین 
مختلف  بخش های  در  آنها  پشتیبان  مردمی  نیروهای 

کشوری و لشکری قدرانی کرد.
رئیسی افزود: در میدان جنگ، نیروهای رزمنده در خط 
مقدم مقابله با دشمن قرار دارند و نیروهای بسیاری نیز در 
پشت جبهه آنها را یاری می دهند و الان هم کادر درمانی 
و بهداشتی ما به عنوان افسران و سربازان میدان جنگ با 

ویروس کرونا نیازمند حمایت هستند.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به حضور وزارت بهداشت در 
خط مقدم مقابله با کرونا و تأکید بر لزوم کمک همه جانبه 

به این وزارتخانه، تأکید کرد: در جبهه جنگ هم کار کسی 
که در خط مقدم مشغول رزم است، تأمین ادوات و پشتیبانی 
نبوده و این امر بر عهده مجموعه ای به نام پشتیبانی است. 
امروز هم لازم است مسئولیت تأمین نیازهای لجستیکی 
وزارت  از  غیر  مراکزی  توسط  درمانی  مراکز  بهداشتی  و 
بهداشت صورت گیرد تا این وزارتخانه بر مأموریت هایش در 

عرصه بهداشت و درمان متمرکز شود.
پزشکی  سازمان  رئیس  مسجدی  دکتر  جلسه،  این  در 
قانونی به ارائه گزارشی پیرامون روند مقابله با ویروس کرونا 
در کشور پرداخت و از پیشنهاد شعار همگانی "#درخانه_
شعار  عنوان  به  می مانیم_تا_کرونا_را_شکست_دهیم" 
اصلی پویش مقابله با کرونا خبر داد و بر لزوم تشکیل یک 
ستاد مشترک در سطح عالی اجرایی برای مقابله متمرکز، 

مؤثر و موفق برای ریشه کنی ویروس کرونا تأکید کرد.
رئیس دستگاه قضا در واکنش به اظهارات رئیس سازمان 
پزشکی قانونی با تأکید بر لزوم ایجاد یک قرارگاه مرکزی 
با  مقابله  برای  تصمیم گیری  و  برنامه ریزی  برای  منسجم 
کرونا، اظهار داشت: امروز لازم است برای تعطیل کردن یا 
تعطیل نکردن برخی بخش ها و تهیه پروتکل های لازم برای 
که وضعیت شان خاص  در شهرهایی  ویژه  به  اجتماعات 
است، در یک قرارگاه مرکزی به صوت کاملًا حساب شده و با 
استفاده از نظرات کادر درمانی و پزشکی و وزارت بهداشت 

تصمیم گیری شود.
آیت الله رئیسی با اشاره به آمادگی دستگاه قضائی برای 
همکاری و پشتیبانی از نیروهای درگیر در مساله کرونا، یکی 
از جلوه های این همکاری و همیاری را رسیدگی فوری و 
خارج از نوبت به پرونده محتکران کالاهای پزشکی دانست 
و افزود: هنگامی که محرز شد کالای احتکار شده از اقلام 
بلافاصله  بوده است،  و درمانی موردنیاز مردم  بهداشتی 
باید در شبکه توزیع قرار گیرد و از طریق مراجع بهداشتی و 

درمانی به دست مردم برسد.
تاکید بر برخورد با عناصر شایعه پراکن در جامعه 

رئیس قوه قضائیه متذکر شد: همکاران قضائی باید با 
افراد محتکر، مستند به قانون به عنوان اخلالگران در نظام 
اقتصادی برخورد کنند و خوشبختانه دوستان و همکاران ما 
در سراسر کشور نیز به این موضوع توجه دارند و اولین جلسه 
دادگاه این افراد هم برگزار شده و انشاالله با قاطعیت ادامه 

می یابد و مردم عزیز ما در جریان کیفر آنها قرار می گیرند.
عناصر  با  برخورد  خواستار  همچنین  رئیسی  آیت الله 
شایعه پراکن در جامعه شد و گفت: برخی افراد از روی غفلت 
یا مغرضانه نقش ستون پنجم دشمن را ایفا می کنند و در این 
شرایط خاص با تکرار حرف های سعودی ها و لندن نشینان 
در جامعه، التهاب و اضطراب به وجود می آورند که باید با آن 

برخورد شود.

رئیس قوه قضائیه:

دادگاه محتکران خارج از نوبت و علنی برگزار شود

جعفر محمدی*

جمال رزاقی*

 کنشگر سیاسی اصلاح طلب گفت: اصلاح طلبان شکست نخوردند بلکه حذف شدند؛ ما 
را اصلًا در انتخابات راه ندادند. شکست زمانی اتفاق می افتد که ما در انتخابات شرکت کنیم 

اما مردم به ما رأی ندهند..
پیروز نشدن اصلاح طلبان  و  یازدهم  آرایش سیاسی مجلس  تحلیل  در  علی صوفی، 
در انتخابات علیرغم اینکه می گفتند در نظرسنجی ها جلوتر از رقیب هستند، گفـت: 
در بیانیه های هم که شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان صادر کرد گفته شد که 
ما کاندیدایی برای معرفی نداریم که البته این به معنای آن نیست که استقبال مردم از 

اصلاح طلبان بیشتر بوده است اما برای شکست خوردن نیاز به حضور در انتخابات است.
دبیرکل حزب پیشرو اصلاحات ادامه داد: اصلاح طلبان از پیش اعلام کرده بودند که در این 
دوره مثل سال ۹۴ با  هر شرایطی وارد انتخابات نمی شوند بلکه اگر کاندیدای داشته باشند 
به مردم معرفی و اگر نداشته باشند لیستی داده نمی شود. نقطه مقابل مشارکت بدون قید و 
شرط سال ۹۴ ، درست در این دوره از انتخابات اتفاق افتاد، بنابراین اصلاح طلبان اصلًا وارد 
انتخابات نشدند که بخواهند شکست بخورند. وی درباره اینکه آیا می توان مشارکت پایین در 
انتخابات را به حضور نداشتن اصلاح طلبان در انتخابات ربط داد، گفت: هیچ ربطی ندارد؛ 
مردم نارضایتی خودشان را در سال ۹۶ و ۹۸ اعلام کردند و از آن زمان کاملًا محسوس بود 
که در انتخابات مشارکت نخواهند کرد و امیدشان را از صندوق بریده اند. آنها از اصلاح طلبان 
نیز مأیوس شده اند به دلیل اینکه با دعوت آنها به کاندیداهایی رای دادند که از انتخابشان 
نتیجه نگرفتند. صوفی با بیان اینکه نارضایتی مردم متوجه دو بخش حاکمیتی مجلس و 
دولت بوده که هردو دستپخت اصلاح طلبان است، یادآور شد: مردم نیز از قبل موضعشان را 
مشخص کرده بودند که در این انتخابات شرکت نخواهند کرد اما در عین حال اصلاح طلبان 
این ریسک را انجام دادند و گرچه نه به آن مقداری که لازم بود اما ثبت نام کردند، اما به همان 

حد هم اجازه داده نشد که در صحنه انتخابات باقی بمانند و آن ها را نیز حذف کردند.
در مجلس یازدهم اصلاح طلب شاخصی جز »پزشکیان« نداریم 

در  نیست؛  موردی  و  بوده  کلی  حذف  یک  اصلاح طلبان  حذف  کرد:  تصریح  وی 
بررسی های هیئت های اجرایی رد صلاحیت ها موردی بود اما به محض اینکه وارد بررسی 
هیئت های نظارت شد دیگر به مورد و مصداق کار نداشتند، بلکه هر کسی نام اصلاح طلبی 
داشت رد صلاحیت شد. این کنشگر سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه صحنه را به هم زدند 
و به یک انتخابات بدون رقیب تبدیل شد و حتی  اگر اسمش را هم رقابت بگذارند، رقابت بین 

خودشان و داخلی بوده است.

وی در گفت وگو با ایلنا ادامه داد: از دو جریان اصلی کشور یک جریان کاملا حذف شد؛ 
هرچند اصلاح طلبان اگر می توانستند لیست بدهند باز امیدی بود که شور انتخاباتی 
را بیشتر و مشارکت مردم را بالا ببرند گرچه خیلی نمی شد امید داشت که برنده شوند اما 
می توانستند سهم بیشتری از آنچه که الان هست در مجلس داشته باشند. این تعدادی 
هم که به عنوان اصلاح طلب مطرح می شود بیشتر »خوداظهاری« است و ما در این دوره از 

انتخابات اصلاح طلب شاخص به جز آقای »پزشکیان« نداریم.
جریان  و  اصولگریان سنتی  پایداری،  جبهه  نواصولگرایان  حضور  با  اینکه  درباره  وی 
احمدی نژاد، مجلس چه خروجی خواهد داشت؟ آیا منجر به ریاست قالیباف خواهد شد؟، 
گفت: تجربه نشان داد که آنها فاقد یک محوریت جمع کننده هستند و معمولًا اختلافاتشان 
باقی می ماند کما اینکه در جریان انتخابات نیز دیدیم با همه تلاشی که کردند نتوانستند به 

لیست واحدی برسند.
اصولگرایان نیازی به جلب اعتماد مردم نمی بینند 

صوفی افزود: طبیعی است در جریان انتخابات ریاست مجلس و هیئت رئیسه نیز به رقابت 
با یکدیگر خواهند پرداخت و هر گروه سعی می کند خودش جریان را در دست بگیرد و 
شاهد یک محور واحد نخواهیم بود؛ البته اساساً گفتمان واحدی هم ندارند. گفتمان های 
آنها متفاوت است چون هدفشان قدرت است نه مردم و جلب اعتماد و اقناع؛ چراکه نیازی 
به جلب اعتماد مردم ندارند. وی تاکید کرد: اگر این ها دستشان به قدرت برسد ممکن است 
اساساً انتخاباتی هم برگزار نکنند و به نوعی یک چیز تشریفاتی تشکیل بدهند و حکومت را از 
محتوای اصیل انقلابی و اسلامی خالی کنند. این دولتمرد دوران اصلاحات ادامه داد: برای 
اصولگرایان هدف، خودشان هستند و هدف این است که خودشان همه چیز را در دست 
داشته باشند، اگر خودشان قدرت را در دست داشته باشند همه چیز خوبِ خوب است اما 

اگر در دست خودشان نباشد شروع به تخریب طرف مقابل می کنند.
این کنشگر سیاسی خاطرنشان کرد: خیز بعدی آنها برای ۱۴۰۰ است سعی می کنند در 
آنجا به رقابتشان ادامه دهند و جایگاه ریاست جمهوری را یکی از این جریان ها بگیرد، اما آن 

چیزی که مشخص است این است که رویکردشان مردم نیست.
وی تحلیل خود از ریاست مجلس یازدهم را اینگونه مطرح کرد: با وجود اینکه اطلاع 
درستی از ترکیب جریان های مجلس ندارم که بدانم کدام یک قوی تر هستند و باید منتظر 
شکل گیری مجلس باشیم و ببینیم چه کاری انجام خواهد داد اما به نظر می رسد که 

رویکردها به سمت قالیباف باشد تا دیگر افراد.

علی صوفی :

اصلاح طلبان شکست نخوردند، حذف شدند

نیروهای  کل  ستاد  در  کرونا  با  مبارزه  قرارگاه  سخنگوی 
مسلح  گفت :تصمیم این که شهر قم به عنوان اولین شهر آغاز 
شناسایی بیماران کرونا، باید قرنطینه می شد یا نه، تصمیمی 
است که توسط وزارت بهداشت و درمان گرفته شد. مستندات 
آنها معتقدند  یعنی  بهداشت هم شواهد علمی است  وزارت 
که براساس شواهد علمی که امروزه در دنیا از جمله سازمان 
بهداشت جهانی مطرح می شود، قرنطینه سنگین و شدید نمی 

تواند در درازمدت کارآمد باشد.
سردار حسن عراقی زاده، درباره بحران کنونی ویروس کرونا 
گفت: مسئول کنترل ویروس کرونا وزارت بهداشت درمان و 
آموزش پزشکی است از همین رو ستاد ملی برای مقابله با این 
ویروس به ریاست وزیر بهداشت تشکیل شده است. وی در گفت 
و گو با شبکه العالم با اشاره به اقدامات نیروهای مسلح برای 
مهار کرونا اظهارداشت: نیروهای مسلح در دو بخش بهداشت 
_ پیشگیری و درمان فعالیت می کنند که در بخش نخست باید 
سفرهای بین استانی و درون شهری به حداقل برسد و نیروهای 
مسلح در ترددها کمک می کنند و در ضدعفونی های محیطی و 
مراکز تجمع اقدامات خوبی انجام داده ایم. رئیس اداره بهداشت 
و درمان ستاد کل نیروهای مسلح خاطرنشان کرد: تصمیم این 
که شهر قم به عنوان اولین شهر آغاز شناسایی بیماران کرونا، باید 
قرنطینه می شد یا نه، تصمیمی است که توسط وزارت بهداشت 

و درمان گرفته شد. مستندات وزارت بهداشت هم شواهد علمی 
است یعنی آنها معتقدند که براساس شواهد علمی که امروزه در 
دنیا از جمله سازمان بهداشت جهانی مطرح می شود، قرنطینه 
سنگین و شدید نمی تواند در درازمدت کارآمد باشد به دلیل این 
که آنقدر راه های فرعی برای شهرها وجود دارد که ناخودآگاه 
بعد از مدتی فشار، آن قرنطینه شکست خواهد خورد و این 
مساله منجر به شعله وری بیشتر بیماری خواهد شد بنابر این 
قرنطینه مطلق امروز هیچ جایی در دنیا توصیه نمی شود و وزارت 
بهداشت هم این مساله را صلاح ندانسته واین تصمیم درستی 
است اما کم کردن ترددها و این که مردم خودشان در خانه از 
خودشان محافظت کنند و حتی المقدور در تجمع ها شرکت 
نکنند و سفرهای بی مورد انجام ندهند، تصمیم درستی است 
و مجموعه پلیس و نیروی انتظامی در جاده ها در کنار وزارت 
بهداشت و اورژانس کشور درحال کمک به این مساله هستند که 

این ترددها به حداقل برسد.
بررسی احتمال حمله بیولوژیک آمریکا در مساله کرونا 
مسئول مبارزه با کرونا در ستاد کل نیروهای مسلح به احتمال 
حمله بیولوژیک آمریکا از طریق انتشار ویروس کرونا هم اشاره و 
تصریح کرد: در این باره برخی شواهد و احتمالات وجود دارد 
که باید بر اساس آنها قضاوت کرد. همه ما می دانیم که امریکا 
در برخی کشورها آزمایشگاههایی دارد که درباره انواع ویروس 

ها آزمایش های بیولوژیک و مهندسی ژنتیک انجام می دهد. 
قبلًا هم سابقه داشته که آمریکا از این ویروسها به عنوان سلاح 
استفاده کرده باشد و از آنجا که این ویروس، ویروسی جدید است 
ممکن است در همین آزمایشگاهها ایجاد شده باشد البته هنوز 
بطور قطعی نمی توان گفت اما به عنوان یک احتمال می تواند 
مطرح باشد. این احتمال را بررسی و اگر به نتیجه قطعی برسیم 

اعلام خواهیم کرد.
سردار عراقی زاده با اشاره به تناقضات رفتاری آمریکا در اعمال 
فشار حداکثری علیه ایران و همزمان اعلام آمادگی برای کمک 
به ایران برای مهار شیوع ویروس کرونا گفت: واقعیت این است 
که آمریکا از تمام ظرفیت ها و امکانات و نیز ایادی خودش در 
دیگر کشورها استفاده کرده و تحریمی سخت و دشوار را ضد 
مردم ایران طراحی و اجرا کرده است. روز به روز هم در حال 
تشدید فشار بر ایران است بگونه ای که به کشورهای دوست 
ایران هم فشار می آورد که هرگونه کانال ارتباطی با کشورمان را 
قطع کند. در زمینه مبادلات پولی و بانکی سخت ترین تحریم ها 
را علیه ما وضع و اجرا کرده تا حتی برای واردات برخی داروها 
که به ظاهر اعلام می کند این بخش را تحریم نکرده است، اما 
به علت تحریم های بانکی ما نمی توانیم با پرداخت هزینه ها، 
برای واردات دارو اقدام کنیم. بنابراین علیرغم شعارهایی که می 

دهند، واقعیت چیز دیگری است.

سخنگوی قرارگاه مبارزه با کرونا در ستاد کل نیروهای مسلح :

قرنطینه مطلق در هیچ جای دنیا توصیه نمی شود
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پری بیوتیک ها چه هستند؟ 

8منبع طبیعی پری بیوتیک  برای تقویت 
سلامت روده 

شاید با غذاهای پروبیوتیک و فواید سلامت آنها برای روده آشنا باشید اما پری بیوتیک ها نیز 
به همان اندازه اهمیت دارند. 

چه به واسطه مصرف باکتری های مفید در قالب مکمل ها یا مصرف یک کاسه ماست، 
احتمالا چیزهایی درباره پروبیوتیک ها، ارگانیسم های کوچکی موجود در غذاهای تخمیر 
شده، شنیده اید. اما آیا می دانستید که پروبیوتیک ها نیز برای ادامه زندگی خود به غذا نیاز 
دارند؟  این جایی است که پری بیوتیک ها، نوعی فیبر، وارد بازی می شوند. در شرایطی که 
بیشتر میوه ها و سبزیجات سرشار از فیبر منبع خوبی برای پری بیوتیک ها هستند، برخی 

نسبت به دیگران گزینه های بهتری محسوب می شوند.
پری بیوتیک ها چه هستند؟ 

شاید با غذاهای پروبیوتیک و فواید سلامت آنها برای روده آشنا باشید اما پری بیوتیک ها نیز 
به همان اندازه اهمیت دارند. در شرایطی که غذاهای پروبیوتیک، مانند ماست یا کلم ترش، 
باکتری های زنده و دوستدار روده را ارائه می کنند، غذاهای پری بیوتیک در واقع باکتری های 
روده را تغذیه می کنند. بدن انسان در واقع توانایی گوارش پری بیوتیک ها را ندارد، از این رو، 
باکتری های موجود در دستگاه گوارش آنها را تخمیر می کنند. این به رشد باکتری های خوب 

روده کمک می کند که می تواند به گوارش سالم و مبارزه با التهاب کمک کند.
پری بیوتیک ها به تغذیه پروبیوتیک ها کمک می کنند، از این رو، تکثیر آنها می تواند به 
شکل گیری یک میکروبیوم قوی تر کمک کند. یک میکروبیوم سالم نه تنها می تواند گوارش 
و جذب مواد مغذی را بهبود ببخشد، بلکه سیستم ایمنی را تقویت کرده و حتی خلق و خوی 

انسان را بهبود می بخشد.
با هم مصرف می شوند، این شرایط  زمانی که پروبیوتیک ها و پری بیوتیک ها همراه 

سینبیوتیکس نامیده می شود زیرا در کنار هم عملکرد بهتر و قوی تری را ارائه می کنند.
مانند پروبیوتیک ها، شما می توانید پری بیوتیک ها را در قالب مکمل مصرف کنید اما برخی 
غذاهای سرشار از فیبر نیز وجود دارند که منابع طبیعی برای پری بیوتیک ها هستند. برای 
تقویت سلامت روده، پری بیوتیک ها باید به طور منظم در رژیم غذایی روزانه شما حضور 
داشته باشند. هرچه پری بیوتیک بیشتری در رژیم غذایی شما وجود داشته باشد، مواد مغذی 

بیشتری از جمله ویتامین ها، مواد معدنی و آنتی اکسیدان ها نیز جذب بدن خواهند شد.
موز

موز به واسطه محتوای پتاسیم خود شناخته شده است، اما این میوه غذای خوبی برای 
باکتری های روده نیز محسوب می شود. موز حاوی فروکتولیگوساکاریدها )FOS(، مولکول 
های فروکتوز که بدن نمی تواند آنها را تجزیه کند اما توسط باکتری های روده متابولیز می 
شوند. فروکتولیگوساکاریدها که به عنوان فیبر غذایی دسته بندی می شوند نه تنها رشد 
میکروارگانیزم های روده را تقویت می کنند، بلکه می توانند به گوارش سالم در بدن نیز کمک 

کنند.
سیب زمینی ترشی

سیب زمینی ترشی یا کنگر فرنگی اورشلیم )Jerusalem Artichoke( نوعی سبزی ریشه 
ای با رنگ بژ و ظاهری متفاوت نسبت به کنگر فرنگی معمولی است. سیب زمینی ترشی 
به واسطه محتوای زیاد اینولین، نوعی فیبر پری بیوتیک، خود بسیار مورد توجه قرار گرفته 
است. اینولین یک کربوهیدرات غیر قابل گوارش است که به عنوان یک فروکتان نیز شناخته 
می شود. اینولین نه تنها به افزایش باکتری های سالم روده کمک می کند، بلکه می تواند به 

افزایش جذب مواد معدنی و تقویت سیستم ایمنی بدن نیز کمک کند.
ریشه کاسنی

ریشه کاسنی سرشار از اینولین است و یک ماده پر استفاده در تولید محصولات غذایی 
محسوب می شود که به بافت بهتر و کاهش مقدار چربی یا قند موجود در آنها کمک می کند. 
در شرایطی که ممکن است خود ریشه کاسنی را مصرف نکرده باشید، این محصول برای 

افزایش محتوای فیبر اغلب به غذاهای فرآوری شده مانند کلوچه ها اضافه می شود.
اینولین می تواند به تقویت گوارش سالم کمک کند و همچنین مطالعه ای در سال ۲۰۱۷ 
که در نشریه Journal of Clinical Gastroenterology منتشر شد، نشان داد این ترکیب 
توسط افراد دارای معده حساس که به طور منظم از پریشانی گوارشی رنج می برند به خوبی 

تحمل می شود.
خانواده آلیوم: تره فرنگی، سیر و پیاز

محصولاتی مانند پیاز، سیر و تره فرنگی که عضو خانواده سبزیجات آلیوم هستند سرشار از 
فروکتوالیگوساکاریدها هستند. اگرچه تره فرنگی ممکن است به اندازه سیر یا پیاز در فهرست 
خرید شما قرار نداشته باشد، اما افزودن آن به رژیم غذایی می تواند فواید سلامت مختلفی را 

به همراه داشته باشد.
غلات کامل

غلات کامل یا سبوس دار مانند جو دوسر، گندم و جو کامل منابع خوبی برای پری بیوتیک 
ها غیر سبزیجات هستند. این محصولات پر استفاده به واسطه کاهش خطر بیماری قلبی و 
بیماری های متابولیک مانند چاقی و دیابت شناخته شده هستند. آنها حاوی ترکیبات بتا-
گلوکان هستند. بتا-گلوکان ها در محصولات دیگری مانند مخمر، قارچ ها و جلبک دریایی 
نیز وجود دارند. غلات کامل نه تنها فواید گوارشی ارائه می کنند، بلکه حاوی مواد مغذی 
مانند منیزیم، آهن و آنتی اکسیدان ها نیز هستند که برخی از آنها ممکن است در میوه ها و 

سبزیجات وجود نداشته باشند.
عسل

ممکن است درباره عسل به عنوان یک فیبر قابل گوارش فکر نکنید اما این ماده غذایی 
حاوی حدود ۲۵ اُلیگوساکارید متفاوت است. بنابر مطالعه ای که در در سال ۲۰۱۳ در 
نشریه Nutrients منتشر شد، اُلیگوساکاریدها نشان داده اند که رشد سویه های پروبیوتیک 

بیفیدوباکتریا و لاکتوباسیلی را افزایش می دهند.  
برگ قاصدک

برگ های قاصدک یکی از منابع غذایی خوب برای پری بیوتیک ها محسوب می شود. 
همچنین، آنها منبع گیاهی خوبی برای ویتامین A، کلسیم، ویتامین K و آهن هستند.

برگ خام قاصدک را می توانید به سالادها اضافه کنید اما از آنجایی که طعم آن اندکی تلخ 
است، افراد بسیاری ترجیح می دهند برگ های قاصدک را با سبزی های برگدار شیرین تر و 

ملایم تر ترکیب کنند.
مارچوبه

با توجه به محتوای فیبر زیاد )حدود ۴ گرم در هر پیمانه پخته(، جای شگفتی نیست که 
مارچوبه یکی دیگر از منابع طبیعی خوب برای پری بیوتیک ها باشد. مارچوبه نیز سرشار از 
اینولین و فروکتوالیگوساکاریدها است که هر دو می توانند به رشد باکتری های سالم روده 
 E و C کمک کنند. همچنین، مارچوبه سرشار از آنتی اکسیدان هایی مانند ویتامین های

است.

یک دکترای تغذیه مطرح کرد 

سبزیجات نارنجی رنگ عامل مقابله با کرونا
یک دکترای تغذیه گفت: کسانیکه سبزیجات نارنجی رنگ مثل کدو زرد و هویج مصرف 
می کنند، خطر عفونت تنفسی در آن ها کمتر دیده می شود اما در مصرف سبزیجات بنفش 
رنگ مثل لبو و مصرف اسیدهای چرب امگا ۳ مثل ماهی نیز برای مقابله این بیماری 

توصیه های زیادی شده است. 
اکبر فاضل تبار ملکشاه با بیان اینکه راه مقابله با ویروس کرونا در مرحله اول رعایت بهداشت 
فردی و جمعی است و هیچ ماده غذایی به تنهایی معجزه نمی کند، اظهار کرد: در مرحله بعد 
جلوگیری از تضعیف سیستم ایمنی با رعایت اصول تغذیه و ایمنی غذا باید سرلوحه همگان 

قرار گیرد.
وی تصریح کرد: بزودی راهنمای مبانی تغذیه پیشنهادی برای پیشگیری و درمان کرونا 
که توسط اساتید دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشور زیر نظر وزارت بهداشت بر پایه 

مستندات مطالعات انجام شده تهیه و در اختیار همگان قرار خواهد گرفت. 
این دکترای تغذیه خاطرنشان کرد: اگر بخواهیم به بیماری کرونا مبتلا نشویم، مهمترین 

اصل رعایت بهداشت فردی بوده که بالاترین اولویت را به خود اختصاص داده است.
فاضل تبار ملکشاه در خصوص تغذیه های مناسب برای پیشگیری از بیماری کرونا گفت: 
مردم در این ایام غذا را به اندازه کافی میل کنند یعنی کالری دریافتی بدن نباید نسبت به نیاز 
هر فرد کم و یا زیاد شود. وی بیان کرد: در این زمان به هیچ عنوان رژیم سخت غذایی توصیه 
نمی شود چرا که  سیستم ایمنی بدن را تضعیف کرده، بدن را در مقابل این بیماری آسیب پذیر 
خواهد کرد. این دکترای تغذیه تاکید کرد: براساس مطالعاتی که تاکنون در دنیا برای مقابله 
با بیماری های ویروسی و عفونی به دست آمده، این است که بعد از دریافت انرژی و پروتئین  
مورد نیاز توصیه می شود که منابع سبزیجات و میوه جات به اندازه کافی برای مصرف دریافت 
شود یعنی مصرف روزی سه بار میوه و سه واحد سبزی را در برنامه های غذایی روزانه خود 
داشته باشیم چراکه مصرف میوه و سبزی در روز می تواند بسیاری از آنتی اکسیدانت ها نظیر 

ویتامین C بدن را تامین کند.
فاضل تبار ملکشاه ادامه داد: کسانیکه سبزیجات نارنجی رنگ مثل کدو زرد و هویج مصرف 
می کنند، خطر عفونت تنفسی در آن ها کمتر دیده می شود همچنین در مصرف سبزی ها 
و میوه های بنفش رنگ مانند چغندر ) لبو( و مصرف ماهی نیز به علت نقش ضد التهابی 

اسیدهای چرب محتوی آن برای ارتقا سیستم ایمنی بدن توصیه  شده است.
وی افزود: در این روزها هیچ توصیه ای به مصرف مکمل ها نیست، مگر براساس توصیه های 
وزارت بهداشت برای سنین مختلف و یا افرادی که بواسطه آزمایش های انجام شده سطح 
ویتامین D آن ها پایین است توصیه می شود برای مصرف آن با پزشک مربوطه مشورت کنند.

این دکترای تغذیه یادآور شد: مصرف مواد مغذی همچون ب۶، ب۱۲  در این روزها را 
می توان با دریافت منابع پروتیینی از طریق مصرف روزانه گوشت ها و مغزها دریافت کرد اما 
با این وجود توصیه ما بر این است که از مصرف زیاد گوشت قرمز به علت وجود اسید چرب 

هاییکه بر سیستم ایمنی اثر منفی می گذارند خودداری شود.
فاضل تبار ملکشاه با اشاره به اینکه بیشتر تاکید ما بر روی مصرف گوشت سفید مانند مرغ و 
ماهی می باشد، گفت: فیبرهای تخمیری در حبوبات و مصرف زردچوبه به علت داشتن آنتی 

اکسیدانت می توانند کمک کننده باشند.
وی خاطرنشان کرد: برای پیشگیری از ابتلا به بیماری کرونا قبل از مصرف غذا، حتما 

بهداشت فردی و بهداشت غذایی در اولویت قرار گیرد.
این دکترای تغذیه تصریح کرد: آنچه در بهداشت مواد غذایی اهمیت دارد، شستشو و ضد 

عفونی کردن سبزیجات و میوه جات با آب و مواد ضد عفونی  کننده است.
فاضل تبار ملکشاه با بیان اینکه آن غذاهایی که پخته می شوند برای مصرف هیچ مشکلی 
ندارند، یادآور شد: یکی از اقلام غذایی پرمصرف که باید در نظر بگیریم، نان های سنتی است 
که حمل آن از نانوایی به منزل ممکن است در تماس با پول و دست آلوده باشد بنابراین برای 
اطمینان خاطر بیشتر از سلامت کامل آن می توانیم قبل از مصرف، در توستر و یا دیگ گرم 

کنیم تا در صورت آلودگی احتمالی با ویروس  ازبین برود.

سلامت 

شما چه دیابت داشته باشید و چه قند خونتان در سطح نرمالی باشد، مهم است که 
تعادل قند خونتان را حفظ کنید و جلوی افزایش گلوکز بعد از غذا خوردن را بگیرید 
چرا که مشکلات کنترل قند خون، شایع هستند. اگر قند خون شما متعادل باشد و 
دچار افت وخیزهای ناگهانی نشود، راحت تر هم می توانید جلوی گرسنگی و هوس 

قند و شیرینی تان را بگیرید.
افراد مدام درگیر چرخه ی خوردن غذاهایی هستند که قند خونشان  از  خیلی 
را ناگهان بالا می برد و بعد از این افزایش، قند خون ناگهان افت می کند و آن ها 
احساس خستگی و گرسنگی می کنند. بهترین کار ممکن این است که اجازه ندهید 
قند خونتان دچار این افزایش و کاهش های شدید شود تا سطح انرژی تان یکنواخت 
بماند و توان بیشتری داشته باشید. خوشبختانه چیزهایی که شما می خورید، تأثیر 
قابل توجهی بر قند خونتان و حفظ آن در طیف نرمال و سالم دارند و می تواند جلوی 

نوسانات آن را بگیرند.
غذاهای پروتئینی؛ مخصوصا پروتئین های گیاهی

غذاهایی که حاوی پروتئین هستند، احساس گرسنگی را کاهش می دهند و به 
تثبیت قند خون کمک می کنند. اما در افرادی که دیابت دارند، پروتئین، بسته به 
نوع آن دارای تأثیرات گوناگونی بر قند خون و واکنش انسولین است. در افرادی که 
دچار دیابت نوع دوم هستند، پروتئین های گیاهی انتخاب سالم تری هستند؛ زیرا 
گیاهان سرشار از پروتئین مانند غلات کامل و حبوبات، فیبر هم دارند که یک عنصر 
غذایی مفید دیگر برای کمک به تثبیت قند خون است. ضمناً، برخی پژوهش ها، 

رژیم غذایی سرشار از پروتئین های حیوانی را با افزایش ریسک دیابت نوع دوم مرتبط 
پروتئین های  از  غنی  غذایی  رژیم  پیرو  که  افرادی  دریافته  مطالعه ای  دانسته اند. 
گیاهی بوده اند، ریسک کمتری از جهت ابتلا به دیابت نوع دوم داشتند. در حالی که 
معلوم شد مصرف زیاد پروتئین های حیوانی می تواند ریسک این بیماری را افزایش 

بدهد.
غذاهایی که حاوی پروتئین هستند، احساس گرسنگی را کاهش می دهند و به 
تثبیت قند خون کمک می کنند. اما در افرادی که دیابت دارند، پروتئین، بسته به نوع 
آن دارای تأثیرات گوناگونی بر قند خون و واکنش انسولین است. در افرادی که دچار 

دیابت نوع دوم هستند، پروتئین های گیاهی انتخاب سالم تری هستند.
کربوهیدرات های پیچیده

طرفداران رژیم غذایی کم کربوهیدرات به شما خواهند گفت که تمام کربوهیدرات ها 
بد هستند، اما واقعیت این است که کیفیت کربوهیدرات هایی که انتخاب می کنید 
مانند  فرآوری شده  از حد  بیش  دارد. درست است که کربوهیدرات های  اهمیت 
دسرهای شیرین، غلات صبحانه و غذاهایی که از آرد سفید درست شده اند  قند 
خون را بالا می برند، اما سبزیجات غیرنشاسته  ای، تأثیری معکوس دارند و به تثبیت 

قند خون کمک می کنند. 
میوه ها چطور؟ برخی منابع توصیه می کنند افرادی که دیابت یا پیش دیابت دارند 
باید مصرف میوه را محدود کنند زیرا برخی از میوه ها به طور طبیعی دارای قند 
فراوان هستند. اما پژوهش ها نشان می دهند خوردن میوه به صورت کامل، منجر به 

افزایش قند خون نمی شود؛ زیرا حاوی فیبر محلول و غیرمحلول بوده و واکنش قند 
خون را تعدیل می نماید؛ اما آبمیوه، فیبر ندارد.

البته طبق مطالعات، آبمیوه طبیعی، تأثیر چشمگیری بر قند خون ناشتا، انسولین 
ناشتا یا هموگلوبین A۱C که یک معیار از کنترل قند خون است ندارد. اما طبق 
یافته ها، آبمیوه های صنعتی که دارای قند افزوده هستند سبب افزایش قند خون 

می شوند.
چرا آبمیوه با قند طبیعی، تأثیر متفاوتی دارد؟ محققان این تئوری را صادر کرده اند 
که پلی فنول ها که ترکیبات طبیعی با خواص ضدالتهابی هستند و در آبمیوه طبیعی 
موجودند جلوی افزایش قند خون را می گیرند. اما باز هم بهتر است میوه را به صورت 
کامل مصرف کنید و از فیبرهای آن نیز بهره مند شوید. میوه ی کامل به کنترل اشتها 

نیز کمک می کند.
چربی ها؛ آن هم از نوع غیراشباع

چربی ها نسبت به کربوهیدرات ها، کمتر موجب افزایش گلوکز خون می شوند، 
خصوصاً در مقایسه با کربوهیدرات های بسیار فرآوری شده. بنابراین، جایگزین کردن 
کربوهیدرات ها با چربی ها به تثبیت قند خون کمک می کند. اما طبق یافته های 
علمی، بعضی از چربی ها نسبت به بقیه، تأثیر کمتری روی قند خون دارند. در 
مطالعه ای، جایگزین کردن برخی از کربوهیدرات ها در وعده های غذایی با چربی، 
سبب بهبود کنترل قند خون شده بود، اما نوع چربی مهم است. چربی اشباع 
یعنی چربی که در گوشت قرمز و لبنیات به وفور وجود دارد، سبب بهبود اندکی در 
سطح قند خون می شود. اما جایگزین کردن برخی از کربوهیدرات ها با چربی تک 
غیراشباع، منجر به کاهش قابل توجهی در هموگلوبین A۱C می شود که یک معیار 
بلندمدت برای کنترل قند خون است. چربی های تک غیراشباع و چند غیراشباع، 

بهترین انتخاب برای کنترل قند خون محسوب می شوند.
چربی های تک غیراشباع و چند غیراشباع به وفور در غذاهای گیاهی وجود دارند. 
آووکادو و روغن کنجد، منابع عالی چربی های تک غیراشباع  مثلًا روغن زیتون، 
هستند. منابع چربی های چند غیراشباع نیز شامل ماهی های چرب، گردو، بذر 
کتان و سایر دانه ها مانند دانه چیا، دانه آفتابگردان و دانه کدو می شوند. در واقع 
چربی های چند غیراشباع، مؤثرترین عناصر غذایی برای کنترل قند خون هستند. 

بنابراین از چربی های نترسید اما آن ها را هوشمندانه انتخاب کنید.
ترکیبات غذایی

و  بیشتر  می گذارید  غذایتان  بشقاب  در  که  چیزی  می خورید،  غذایی  وقتی 
معمولًا ترکیبی از سه درشت مغذی )پروتئین و کربوهیدرات و چربی( است. این 
چیز خوبی است! تحقیقات نشان می دهد ترکیب کربوهیدرات ها با چربی، جذب 
کربوهیدرات ها را کُند کرده و واکنش قند خون نسبت به غذا یا اسنک را کاهش 
می دهد. بنابراین احتمال اینکه دچار افزایش ناگهانی قند خون بعد از غذا شوید 
کمتر خواهد شد. افزودن پروتئین به وعده غذایی نیز به تثبیت قند خون کمک 
می کند و جلوی افزایش ناگهانی قند خون را می گیرد. بنابراین کربوهیدرات ها را به 

تنهایی نخورید و آن را با منبعی از پروتئین یا چربی همراه کنید.
از این غذاها پرهیز کنید

برخی غذاها از جهت قند خون، بدترین هستند از جمله کربوهیدرات های تصفیه 
غذاهایی  سفید،  نان  قندی،  نوشابه های  دارند.  فراوان  قند  که  غذاهایی  و  شده 
با آرد سفید درست شده اند، غلات صبحانه بسته بندی شده و هله هوله های  که 
جورواجوری که در سوپرمارکت ها خودنمایی می کنند همگی تأثیرات بسیار بدی بر 

سطح قند خونتان دارند. 
در نهایت این که:

رژیم غذایی تان را پُر از غذاهای طبیعی و کامل کنید و منبعی از پروتئین و چربی 
سالم را در هر وعده ی غذایی تان بگنجانید. 

تحرک بدنی را فراموش نکنید! حتی ۱۰ دقیقه پیاده روی بعد از خوردن غذا کمک 
می کند قند خونتان کنترل شود.

چگونه غذا بخوریم تا قند خونمان خیلی بالا و پایین نشود؟

تغذیه ی مناسب برای حفظ تعادل قند خون

پای مرغ، همانی که برای برخی ترسناک و عجیب است درمان قطعی دردهای زانو و 
افزایش تراکم استخوان است. پای مرغ علاوه بر خواص دارویی که گفته شد خواص زیبایی 

هم دارد که از جمله لیفت، لطافت و از بین بردن چین و چروک های صورت و بدن است. 
پای مرغ، همانی که برای برخی ترسناک و عجیب است درمان قطعی دردهای زانو و 
افزایش تراکم استخوان است. پای مرغ علاوه بر خواص دارویی که گفته شد خواص زیبایی 
هم دارد که از جمله لیفت، لطافت و از بین بردن چین و چروک های صورت و بدن است. 
برخی پای مرغ را شبیه آبگوشت یا ساده تر که فقط آب پز شود، درست می کنند و می خورند 
اتفاقا طعم آن را هم به این صورت دوست دارند. »ایرنا زندگی« دستور پختی را برای آنهایی 
که این طعم را دوست ندارند یا می خواهند اثرات این داروی طبیعی موثرتر باشد، آورده است.

مواد لازم عصاره گیری پای مرغ
• ۳ عدد پای مرغ برای هر نفر

• نصف کمتر قاشق چایی خوری نمک
• یک شیشه  با درب فلزی به اندازه متناسب )می توانید از جای سس یا رب های شیشه ای 

استفاده کنید(
دستور تهیه

۱. پای مرغ ها را شسته و در شیشه می گذاریم. )به آن آب اضافه نکنید(

۲. نمک را اضافه می کنیم و درب شیشه را می بندیم و چندین بار تکان می دهیم.
۳. یک قابلمه متوسط برداشته و تا نیمه آب می کنیم و شیشه را در داخل آن می گذاریم.

۴. زیر آن را زیاد کنید تا به جوش برسد سپس متوسط بگذارید که از جوش نیفتد.
۵. تا ۴ الی۵ ساعت بگذارید بپزد و اگر نیاز به آب داشت از آب جوش سماور یا کتری 

استفاده کنید.
۶. شیشه را در آورده و با چاقویی نوک تیر بین در و شیشه، هوای داخل شیشه را متعادل 

کنید تا باز شود.
آبی که در ته ظرف جمع شده است )به مقدار کم( عصاره پای مرغ است. پای مرغ و عصاره 
را صبح ناشتا یا آخر شب بخوریم تا خوب در بدن جذب شود. اگر باز هم این طعم را دوست 
نداشتیم می توانیم عصاره را در سوپ و خورشت بریزیم. عصاره پای مرغ به علت ژلاتین بالا، 

بعد از مدت کمی حالت ژله ای به خود می گیرد و می توان در فریزر نگه داشت.
چرا باید در برنامه غذایی خود پای مرغ را داشته باشیم

هزینه های گزافی که برای بوتاکس پرداخت می کنیم همگی برای تزریق کلاژن مورد نیاز 
پوست است. پای مرغ خود کلاژن، پروتئین و کلسیم مورد نیاز یک پوست شاداب و جوان 
را تأمین می کند. ازجمله دیگر خواص این داروی طبیعی برای پوست از بین بردن جای 
جوش، آکنه و زخم پوست است. پای مرغ باعت استحکام و رشد سریع ناخن ها نیز می شود. 

سیستم ایمنی بدن را در برابر بیماری های باکتریایی و ویروسی جدید افزایش می دهد. میزان 
کلسیم در بدن با پیر شدن انسان، کاهش یافته و بازسازی سلول ها سخت می شود، مصرف 
منظم پای مرغ به دلیل داشتن مواد معدنی بسیاری مانند کلسیم، پروتئین، غضروف و 

کلاژن به تقویت مفاصل کمک کرده و از شکنندگی استخوان در پیری جلوگیری میکند.

بوتاکس یا مایع بین مفاصل تزریق نکنید!

 پای مرغ را به این روش بخورید

هستند.  بدنتان  اندام های  مهم ترین  از  یکی  شما  ریه های 
ریه ها اکسیژن را به بدن می رسانند و کربن دی اکسید آن را دفع 
باید  دارید،  نگه  را سالم  ریه هایتان  اگر می خواهید  می کنند. 
بدانید چه رفتارها و عادت هایی به آن ها آسیب می زنند تا از آن ها 

اجتناب کنید.
در این مطلب به ۲۰ رفتار و عادتی که موجب تضعیف ریه ها 

می شوند اشاره می کنیم، با ما همراه باشید.
سیگار کشیدن

سیگار کشیدن یکی از بدترین کارهایی است که می توانید 
برای ریه هایتان انجام دهید. مواد شیمیایی فراوانی که در دود 
سیگار و قلیان وجود دارند به لوله های برونش، ریه ها و مژک های 
سیگار  ترک  خوشبختانه  می زنند.  آسیب  تنفسی  سیستم 
می تواند تنفس تان را تقریباً خیلی زود بهبود دهد و این اتفاق 
معمولًا ۷۲ ساعت بعد از ترک سیگار شروع می شود. استفاده 
از خوشبوکننده ی هوا مطمئناً فضای خانه را مطبوع می کند اما 
ریه هایتان نیز آسیب خواهند دید. این وسیله ها معمولًا حاوی 
VOCs هستند که راه های تنفسی را دچار اختلال می کنند. 
حتی محصولات خوشبوکننده ی طبیعی نیز بدون خطر نیستند

در معرض دود دست دوم سیگار قرار گرفتن
زندگی کردن با یک فرد سیگاری نیز برای ریه هایتان خطرناک 
است. دود دست دوم سیگار دارای حدوداً ۴۰۰۰ ماده شیمیایی 
است که همگی به سیستم تنفسی آسیب می زنند. ضمناً این 
مواد می توانند خطر ابتلا به سرطان ریه را افزایش دهند. قرار 
گرفتن در معرض دود دست دوم سیگار می تواند سبب آسم، 
برونشیت و سایر بیماری های تنفسی بشود. برای حفظ سلامت 
ریه هایتان سعی کنید در معرض دود دست دوم قرار نگیرید و 
سیگاری های دوروبرتان را تشویق کنید تا این عادت مضر را ترک 

کنند.
زندگی با دود دست سوم سیگار

دود دست سوم سیگار به اثرات به جا مانده از دود روی لباس، 
مو و مبلمان گفته می شود که می تواند به سلول های پوششی 
سیستم تنفسی آسیب وارد کند. مثلًا اگر چند روز قبل از ورود 
شما به خانه کسی در آنجا سیگار کشیده باشد، حتی اگر اکنون 
شما بوی دود سیگار را حس نکنید، آثار به جا مانده از دود سیگار 
روی فرش و پرده و زمین و دیوار باز هم می تواند به ریه های شما 
آسیب بزند. آثار دود سیگار حتی تا سال ها می تواند روی وسایل 
باقی بماند. اگر قصد نقل مکان به خانه ای را دارید که متعلق به 
یک فرد سیگاری بوده است، باید آن را کاملًا تمیز و پاکسازی 
مبلمان  و  پرده ها  همان  از  می خواهید  اگر  مخصوصاً  کنید. 

استفاده کنید.
به اندازه کافی ورزش نکردن

وزن  و  اندام  تناسب  حفظ  به  تنها  نه  بدنی  تحرک  و  ورزش 
سالمتان کمک می کند بلکه عملکرد ریه هایتان را نیز تقویت 
می نماید. اگر ورزش را به طور منظم انجام دهید، عضلاتتان 
قوی تر شده و به اکسیژن کمتری نیاز خواهند داشت، در نتیجه 

با کمترین تحرک به نفس نفس زدن نخواهید افتاد.
نزدیک خیابان های شلوغ یا مکان های صنعتی ورزش کردن

ورزش و تحرک به معنی تنفس هوای بیشتر است. اگر هوایی 
که تنفس می کنید آلوده باشد، ریه هایتان مقدار بیشتری مواد 
شیمیایی مضر به درون می کشند. بنابراین فضای ورزشی تان 
باید به دور از کارخانه ها، جاده ها و خیابان های پرتردد و بزرگراه ها 

باشد. سعی کنید در فضاهای سبز ورزش کنید.
به ندرت خانه را گردگیری کردن

هوایی که تنفس می کنید دارای گرد و خاک زیادی است که 
به ریه هایتان آسیب خواهند زد و باعث انواع عفونت های تنفسی 
خواهند شد. محیط خانه را به طور مرتب گردگیری و تمیز کنید. 
گرد و خاک مبلمان را بگیرید، جاروبرقی بکشید و کف و دیوارها 

را بشویید.
مکرراً از شومینه های هیزمی استفاده کردن

سرد  روزهای  در  هیزمی  شومینه ی  یک  کنار  شدن  گرم 
زمستانی، خیلی لذت بخش و رخوت انگیز است؛ اما آسیب های 
زیادی نیز به ریه هایتان می زند. دود چوب حاوی انواع و اقسام 
مواد شیمیایی است که ریه ها و لوله های برونش را تحریک کرده 
و می توانند ریسک ابتلا به بیماری های تنفسی را افزایش دهند.

خشک  چوب  از  می کنید  روشن  هیزمی  شومینه  وقت  هر 
تا  آن  تأثیرات مضر  از  تا  نکنید  بزرگ  را  آتش  و  کرده  استفاده 

حدودی بکاهید.
روشن نکردن تهویه هنگام دوش گرفتن

وقتی که دوش می گیرید یا حمام می کنید، یادتان باشد تهویه 
را روشن کنید. همین عادت ساده، تکثیر قارچ و کپک را به 
حداقل می رساند. کپک های حمام معمولًا به صورت لکه های 
کوچک سیاه رنگ ظاهر می شوند. کپک برای ریه ها مضر است، 

خصوصاً برای کسانی که آسم یا آلرژی دارند.
بازسازی کردن خانه ای که آزبست دارد

آیا قصد دارید خانه ای را بازسازی کنید که حاوی آزبست است؟ 

این کار را به کارشناسان محول کنید. تنفس کردن فیبرهای 
فوق العاده خطرناک  ریه ها  برای  میزان کم،  به  آزبست، حتی 
است. ریسک ابتلا به یک ذات الریه ی مزمن چیزی است که 

نتیجه ی آن ممکن است سال ها بعد معلوم شود.
تست نکردن خانه از جهت گاز رادون

آیا با گاز رادون آشنایی دارید؟ این گاز رادیواکتیو، دومین علت 
شایع سرطان ریه در خیلی از کشورهاست. گاز رادون که بی بو و 
کاملًا نامرئی است از طریق شکاف ها و درزها، لوله ها و پنجره ها 
وارد خانه می شود. تنها راه اینکه بدانید آیا خانه تان رادون دارد یا 
نه این است که یک کیت تست رادون بخرید. اگر متوجه شدید 
خانه تان رادون زیادی دارد، از یک متخصص برای رفع مشکل 

کمک بگیرید.
هرگز ریه ها را چکاپ نکردن

اگر واقعاً یادتان نمی آید آخرین بار کی به پزشک مراجعه کردید، 
پس حتماً هر چه زودتر این کار را بکنید. بسته به سن و سوابق 
پزشکی تان، پزشکتان ممکن است چند تست غربالگری و معاینه 
از شما به عمل آورد تا مطمئن شود که ریه هایتان سالم هستند. 
مراجعه  پزشک  به  بعد  و  کنند  بروز  علائمی  تا  نمانید  منتظر 
کنید. برخی از بیماری های تنفسی در ابتدا بدون علامت اند و 

تشخیص به موقع می تواند سلامت ریه هایتان را نجات بدهد.
اجاق گاز را تمیز نکردن

بیشتر  را  آن  اینکه عمر  بر  تمیز کردن اجاق گاز علاوه  مرتباً 
می کند بلکه خطر مسمومیت با NO۲ را نیز به حداقل می رساند. 
NO۲، راه های تنفسی را دچار التهاب کرده و احتمال بستری 

شدن در اثر بیماری تنفسی را افزایش می دهد.
پخت و پز با هود خاموش

فرقی نمی کند چه مدل اجاق گازی دارید. هر بار که پخت و 
پزی انجام می دهید، ذرات ریزی در هوا پراکنده می شوند. این 

آلاینده ها ریه ها را تحریک کرده و می توانند مشکلات تنفسی و 
حملات آسم ایجاد کنند. برای تصفیه کردن هوای داخل خانه 

هنگام پخت و پز، از هود استفاده کنید.
تمیز نکردن دستگاه بخور

باشد،  مفید  بسیار  می تواند  ساز  رطوبت  یا  بخور  دستگاه 
خصوصاً در خانه هایی که هوای داخل آن خشک است؛ اما برای 
اینکه از این وسیله واقعاً سود ببرید، باید آن را مرتباً تمیز کنید. اگر 
به ندرت پیش می آید دستگاه بخورتان را تمیز کنید، در نهایت 
باکتری ها و کپک در آن تجمع می کنند و شما تأثیر این ذرات 

محرک و مضر را بعداً و به مرور زمان احساس خواهید کرد.
به اندازه کافی آب ننوشیدن

بدن انسان بیشتر از آب تشکیل شده است، بنابراین مهم است 
که به اندازه کافی آب بنوشید تا بدنتان هیدراته بماند. اگر بدنتان 
کم آب شود، ارگان های اصلی بدنتان، خصوصاً ریه ها آسیب 

خواهند دید.
مکرراً دست ها را نمی شویید

آیا می دانستید که ۸۰ درصد از عفونت های تنفسی توسط 
برابر  در  ریه ها  از  محافظت  برای  می شوند؟  پخش  تماس 
عفونت ها، دست ها را مکرراً با آب و صابون بشویید. قبل از غذا 
دست ها را بشویید و اگر دچار سرماخوردگی هستید باید بعد از 

هر عطسه و سرفه یا قبل از لمس صورت، دست ها را بشویید.
از رنگ های شیمیایی استفاده می کنید

رنگ روغن که به دیوارها می زنید اگر حاوی ترکیبات ناپایدار 
)VOC( باشد می تواند ریه ها را تحریک کند. برای به حداقل 
رساندن خطرات این رنگ برای سلامتی، رنگ های طبیعی را 

انتخاب کنید که دارای کمترین میزان ترکیبات ناپایدار باشند.
پنجره ها را بسته نگه می دارید

شاید بسته نگه داشتن پنجره ها جلوی آلودگی های صوتی را 
بگیرد؛ اما برای ریه هایتان خوب نیست، خصوصاً اگر خانه تان 
مجهز به سیستم تهویه نباشد. باز کردن پنجره ها می تواند هوای 
داخل خانه را تهویه کند و ریسک ایجاد کپک را با کاهش رطوبت 

پایین بیاورد.
از خوشبوکننده های هوا استفاده می کنید

استفاده از خوشبوکننده ی هوا مطمئناً فضای خانه را مطبوع 
وسیله ها  این  دید.  خواهند  آسیب  نیز  ریه هایتان  اما  می کند 
دچار  را  تنفسی  راه های  که  هستند   VOCs حاوی  معمولًا 
اختلال می کنند. حتی محصولات خوشبوکننده ی طبیعی نیز 
بدون خطر نیستند. برای خوشبو کردن هوای خانه می توانید از 

جوشاندن پوست پرتقال با چوب دارچین استفاده کنید.
از پاک کننده های شیمیایی استفاده می کنید

هرچند محصولات پاک کننده ی شیمیایی که در خانه استفاده 
برای  خطری  اما  می کنند؛  پاکسازی  را  باکتری ها  می شوند، 
ریه هایتان محسوب می شوند. در مطالعه ای، محققان دریافتند 
زنانی که به طور مرتب از مواد پاک کننده ی شیمیایی استفاده 
می کنند، ظرفیت ریه هایشان کمتر است. برای کاستن از تأثیرات 
محصولات پاک کننده ی خانگی بر ریه هایتان از پاک کننده های 

طبیعی مثل سرکه استفاده کنید.

رفتارها و عادت هایی که به ریه هایتان آسیب می زنند
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رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم  خبرداد

استفاده از قابلیت های صنایع شیمیایی قم 
برای تولید مواد ضدعفونی

 
رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم گفت:  به منظور افزایش حجم تولید مواد و لوازم 
بهداشتی در سطح استان، قابلیت برخی صنایع شیمیایی فعال در قم برای تولید مواد ضدعفونی 

به کار گرفته می شود.
محمود سیجانی در این خصوص، بیان کرد: صنعتگران در شماری از کارخانه های تولیدکننده 
مواد شیمیایی، آرایشی و بهداشتی استان با فراهم کردن زیرساخت های لازم، در زمینه تولید انواع 

مواد ضدعفونی و بهداشتی موردنیاز برای مقابله با ویروس کرونا فعال شده اند.
وی افزود: بخش خصوصی در این زمینه همکاری خوبی با دستگاه های اجرایی استان دارد و 
بسیاری از این شرکت ها به صورت داوطلبانه خطوط تولید خود را تغییر داده اند تا مایحتاج مردم در 

زمینه دسترسی به انواع مواد ضدعفونی و بهداشتی را فراهم کنند.
رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم ادامه داد: محصولات تولیدشده توسط این واحدهای 
صنعتی که بیشتر در زمینه مواد ضدعفونی دست و سطوح است، در اختیار دانشگاه علوم پزشکی 
قم قرار می گیرد و آنان نیز به صلاحدید خودشان میان داروخانه های استان و سایر مراکز موردنظر 

توزیع می کنند تا به سرعت در اختیار شهروندان قرار گیرد.
سیجانی گفت: هماهنگی های لازم برای تامین مواد اولیه موردنیاز این واحدهای صنعتی 
به خصوص در زمینه الکل انجام شده و امیدواریم سطح تولید مواد ضدعفونی و بهداشتی در قم،  
روز به روز بیشتر شود. وی بیان کرد: تمام مراحل تولید محصولات این واحدهای صنعتی توسط 
کارشناسان بهداشت و استاندارد،  مورد ارزیابی و نظارت قرار دارد تا مواد ضدعفونی و بهداشتی 

باکیفیت، در اختیار همشهریان گرامی قرار گیرد.
رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم ادامه داد: استقرار صنایع آرایشی و بهداشتی در 
شهرک های صنعتی قم به خصوص شهرک صنعتی شکوهیه، موقعیت خوبی را برای تولید مواد 
ضدعفونی و بهداشتی در استان فراهم آورده است که باید از این امکان برای تولید هرچه بیشتر 

مواد ضدعفونی و بهداشتی موردنیاز مردم استفاده کرد.
گفتنی است که حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی و معدنی موجود استان 
۴۸ هزار و ۸۵۱ میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته در۲هزار و ۲۲۵ 

واحد صنعتی و صنایع معدنی استان برای ۵۶ هزار و ۱۵۳ تن فرصت اشتغال ایجادشده است.

رییس جهاد کشاورزی استان قم:

سالانه یک هزار و ۵۰۰ تن انواع آبزیان در قم 
تولید می شود 

 رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: درقالب برنامه راهبردی، آبزی پروری را به منظور 
ارتقا سطح سلامت مواد غذایی مورد استفاده مردم در قم گسترش خواهیم داد. 

عباس پورمیدانی بیان کرد: پرورش انواع شیلات به عنوان غذای سالم، طی سال های اخیر در 
قم رونق یافته که این روند با شتاب بیشتری در سال آینده دنبال می شود.

جمله  از  کشاورزی  مزارع  درکنار  شیلات  پرورش  تخصصی  استخرهای  ساخت  افزود:  وی 
راهکارهایی است که به همین منظور در مناطق مختلف استان ایجاد شده است.

وی ادامه داد: علاوه بر پرورش انواع ماهی قزل آلا، سرمایه گذاری لازم برای پرورش ماهی تیلاپیا 
نیز درسطح استان انجام شده است.

پورمیدانی گفت: تلاش داریم با افزایش سطح تولید شیلات درقم، دسترسی مردم به این 
محصولات سالم را گسترش دهیم و نقش مهمی در ارتقا سلامت غذایی همشهریان داشته باشیم.

وی بیان کرد: انجام فعالیت های ترویجی و تبلیغی برای تشویق مردم قم به سمت استفاده بیشتر 
از آبزیان، از دیگر برنامه های سازمان جهاد کشاورزی برای بالا بردن سطح مصرف شیلات دراستان 
است. وی ادامه داد:  توسعه آبزی پروری درقم علاوه برآنکه نقش مهمی درتامین امنیت و سلامت 
غذایی مردم دارد،  موجب رونق اقتصادی و درآمدزایی بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی استان به 
خصوص در مناطق روستایی می شود. رییس سازمان جهاد کشاورزی قم با اشاره به این که سالانه 
به طور میانگین یکهزار و ۵۰۰ تن انواع آبزیان در قم تولید می شود،  گفت: به دنبال ایجاد صنایع 
فرآوری در کنار مراکز تولید شیلات استان هستیم تا ارزش افزوده بیشتری در این بخش برای قم 
حاصل شود. میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال برابر ۷۴۶ هزار تن شامل ۴۲۵ 
هزار تن محصولات زراعی و باغی، یک هزار و ۵۰۰ تن آبزیان و ۳۲۰ هزار تن محصولات دامی است.

 
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم خبرداد

 توزیع ۷۰۰ بسته بهداشتی در بین 
خانواده های شاهد و ایثارگر

 مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم گفت: از ابتدای شیوع کرونا ویروس در استان قم تا 
کنون ۷۰۰ بسته بهداشتی در بین خانواده معظم شهدا و ایثارگران قم توزیع شده است.

حجت الاسلام حسن هنرمند افزود: طی ۲۰ روز گذشته که از آغاز شناسایی بیماری کرونا 
می گذرد بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم ضمن برگزاری ستاد پیشگیری، به منظور ایجاد 
آرامش در بین جامعه هدف، ملزومات بهداشتی را با هدف پیشگیری و رعایت مسائل بهداشتی 

تهیه، بسته بندی و توزیع کرده است.
وی ادامه داد: کار آماده سازی بسته های بهداشتی در اقدامی جهادی با حضور رؤسای مناطق و 
کارکنان مناطق و ستاد در شرایط کاملًا بهداشتی حتی در روزهای تعطیل و عصرها انجام و در منازل 
جامعه هدف توزیع شده است. مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران قم اضافه کرد: در این طرح 
گروه اول جانبازان شیمیایی شدید و متوسط و ۷۰ درصد به دلیل شرایط خاص مجروحیت و گروه 
دوم والدین و همسران شهدا به جهت کهولت سن در اولویت قرار داشتند که کار توزیع بسته های 

بهداشتی در بین گروه اول به اتمام رسیده است.
وی خاطرنشان کرد: بسته های بهداشتی همزمان توسط هفت اکیپ ها متشکل از کارکنان بنیاد 

در مناطق یک و دو و ستاد بسته بندی و توزیع می شود.
حجت الاسلام هنرمند افزود: علاوه بر جامعه هدف مذکور سایر اقشار ایثارگری شامل افراد بالای 

۶۰ سال نیز در مراحل بعدی و پس از تکمیل مرحله اول و دوم در این طرح قرار می گیرند.
وی اشاره کرد: متأسفانه به دلیل شیوع بیماری کرونا ویروس و تقاضای بالا برای تأمین ماسک 
و ژل ضد عفونی این بسته ها به صورت محدود و سهمیه بندی توزیع می شود لذا تأمین آن برای 

جامعه هدف با زحمت همراه بوده لذا بنیاد راسا در این خصوص اقدام کرده است.
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران قم خاطرنشان کرد: در راستای ارتقای سطح آگاهی جامعه 
هدف، رعایت نکات بهداشتی، اجتناب از حضور در تجمعات، پیشگیری و مراقبت همچنین در این 

مدت در هفت نوبت حدود ۱۰ هزار پیامک برای جامعه هدف ایثارگر ارسال شده است.
وی افزود: از دیگر اقدامات بنیاد شهید و امور ایثارگران اجرای طرح پایش سلامت جامعه هدف و 

کارکنان بنیاد شهید و امور ایثارگران است که در این ایام صورت گرفت.
حجت الاسلام هنرمند گفت: طرح پایش سلامت به منظور حفظ و ارتقای سلامت ویژه جامعه 
هدف در طول سال با حضور پزشک در منازل والدین شهدا و جانبازان انجام می شود. این طرح ویژه 

کارکنان بنیاد در پایان هر سال صورت می گیرد.
 

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم تاکید کرد

انتفاع اقتصادی شرط لازم برای واگذاری 
پروژه های نیمه تمام دولتی 

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم گفت: برای این که امکان واگذاری پروژه های نیمه تمام 
دولتی به بخش خصوصی فراهم شود، این پروژه ها باید دارای انتفاع اقتصادی باشند. 

 محمود نوربخش با اشاره به بحث واگذاری پروژه های دولتی نیمه تمام اظهار کرد: این مساله 
به تبصره ۱۹ قانون بودجه برمی گردد، براساس این قانون، پروژه هایی که دولت در حال اجرای 

آن ها است و امکان واگذاری دارند، باید براساس دستورالعمل ها به بخش خصوصی واگذار شوند.
وی ادامه داد: دولت در قانون بودجه مشوق هایی را برای واگذاری پروژه های نیمه تمام به بخش 
خصوصی در نظر گرفت تا این پروژه ها واگذار شوند، اما با این وجود، فرآیند واگذاری پروژه های نیمه 
تمام، فرآیند سختی است، چون شرایط بازار به گونه ای نیست که بخش خصوصی راغب به ورود به 

بحث واگذاری پروژه های نیمه تمام بخش دولتی باشد.
 رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم افزود: برای این که امکان واگذاری پروژه های نیمه تمام 
دولتی به بخش خصوصی فراهم شود، این پروژه ها باید دارای انتفاع اقتصادی باشند تا دولت بتواند 
از هزینه تکمیل یک پروژه نیمه تمام رهایی پیدا کند و بخش خصوصی هم بتواند با تکمیل آن، 
خدمات لازم را به مردم در آن پروژه ارائه بدهد. نوربخش واگذاری پروژه های نیمه دولتی در رده ملی 
را ناموفق دانست و تصریح کرد: عوامل مختلفی دست به دست هم دادند که واگذاری این پروژه ها 
صورت نگیرد، با وجود این که منفعت اقتصادی پروژه های نیمه تمام دولتی در بخش ملی بیشتر از 

پروژه های نیمه تمام استانی است.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم خبرداد

طرح پایش بیماری کرونا در مبادی ورودی 
قم در حال اجرا است

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: طرح پایش و تست غربالگری بیماری کرونا 
ویروس در مبادی ورودی شهر قم با مشارکت اعضای هلال احمر و بسیج در حال اجرا است.

دکتر محمد گل فشان اظهار کرد: طرح پایش و تست غربالگری بیماری کرونا ویروس در مبادی 
ورودی شهر قم با همکاری اعضای هلال احمر قم در حال اجرا است.

وی تصریح کرد: جمعیت هلال احمر استان قم با استقرار اتوبوس آمبولانس و آمبولانس در 
عوارضی قم _ تهران و با مشارکت بسیج اقدام به انجام تست و مشاوره در خصوص پیشگیری از 

کرونا کرده است. 
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم با اشاره به اهمیت پیشگیری از ابتلا به این بیماری 
گفت: تیم های غربالگری هلال احمر تحت پوشش معاونت درمان و توانبخشی شامل اعضای 
داوطلب، جوانان و امدادگران ضمن انجام تست با دستگاه پالس اکسیمتر برای افرادی که در 

مرحله نخست تب سنجی مشکوک شناخته شده اند اقدام به ارائه مشاوره می کنند.
وی یادآور شد: ارائه بروشور آموزشی و ارجاع به مراکز درمان در صورت نیاز از دیگر فعالیت های 
تیم های غربالگر بیماری کرونا ویروس هلال احمر است. گفتنی است، این طرح از روز پنجشنبه 
۱۵ اسفند ماه با همکاری بسیج در استان قم آغاز شده است و تا پایان طرح مبارزه و پیشگیری از 

کرونا ادامه دارد.

نایب رئیس جامعه هتلداران استان قم خبرداد

تعطیلی ۹۰ درصد هتل های قم 
در پی شیوع کرونا

در  اقامتی  پیش بینی های  تمام  استان قم گفت:شیوع کرونا  رئیس جامعه هتلداران  نایب   
هتل های قم را به ورطه تعطیلی کشاند. 

عماد محمود پور اظهارداشت: در طول یک هفته گذشته ۹۰ درصد هتل های قم به علت شیوع 
کرونا ویروس  تعطیل شده است و فقط نیرو های حراست و نظافت در داخل هتل های استان حضور 

دارند احتمال می رود این روند تا پایان فروردین سال ۹۹ ادامه داشته باشد.

اجتماعی

نماینده سازمان جهانی بهداشت با بیان اینکه از تلاش ها و اقدامات قابل تحسین 
کادر درمانی قم برای مقابله با ویروس کرونا متحیر شدم، گفت: بر اساس مشاهدات 
اینجانب در ایران و شهر قم، شاهد یک پیشرفت چشمگیر هستیم.قم از ظرفیت غلبه 

بر کرونا برخوردار است.
ریچارد برنان و چند نماینده از سازمان جهانی بهداشت بعد از ظهر یکشنبه در نشست 
خبری خود با اصحاب رسانه که در سالن اجتماعات معاونت بهداشت دانشگاه علوم 
پزشکی قم برگزار شد با اشاره به اقدامات و عملکرد مطلوب وزارت بهداشت و دانشگاه 
علوم پزشکی قم در مقابله با ویروس کرونا، بیان کرد: با توجه به استقرار یک هفته ای 
گروهی از سازمان جهانی بهداشت در ایران و با سفر اخیر ما به ایران از مراکز مهم 
درمانی و بهداشتی ایران و قم بازدید کردیم که من تحت تأثیر مدیریت خوب مسئولان 

قمی و مقامات ایرانی در زمینه مقابله با کرونا ویروس قرار گرفتم.
وی ادامه داد: با توجه به فداکاری و تلاش های صورت گرفته دانشگاه علوم پزشکی 
قم و همه کادر درمانی در کنترل، درمان و همچنین آموزش مردم به نظر باید قمی ها 
به این تیم افتخار کنند؛ در بیمارستان ها خوب از بیماران مشکوک به کرونا و یا بیماران 
کرونایی مراقبت می شود، هم چنین در زمینه آموزش هم اقدامات رو به جلویی در قم 

صورت گرفته است.
مسئول فوریت های پزشکی سازمان جهانی بهداشت در دفتر مدیترانه شرقی قاهره 
با تأکید بر اینکه کشورهای مختلف در حال جنگ با کرونا هستند، مطرح کرد: در 
بیمارستان های قم شاهد حضور داوطلبانی بودیم که در حال خدمت به بیماران بودند 

که حضور این افراد قابل توجه و تقدیر است.
وی با بیان اینکه ویروس کرونا یک ویروس بسیار جدید است و از نخستین یافته هایی 
که در مورد این ویروس داشته ۶۴ روز گذشته است، گفت: شیوع کرونا در سراسر 
دنیا رخ داده و بیش از ۱۰۳ کشور با این بحران روبرو و نظام بهداشتی دنیا به چالش 

کشیده شده است.
سازمان جهانی بهداشت وارد بازی سیاسی نخواهد شد

برنان در بخش دیگری از سخنان خود در پاسخ به سوالی  مبنی بر اینکه آیا این 
سازمان رایزنی هایی برای برداشتن و یا کاهش تحریم های ظالمانه آمریکا در زمینه 
مقابله با ویروس کرونا انجام می دهد، گفت: ما قبل از شیوع این ویروس پولی که از 
ایران می گرفتیم را خرج هزینه های درمان و بهداشت شهروندان ایرانی می کردیم، 

تحریم یک تصمیم سیاسی است و ما سعی داریم وارد این بازی سیاسی نشویم.
وی اظهار داشت: ما سعی می کنیم زمینه ای را ایجاد کنیم تا با راحت ترین شکل 
ممکن ملزومات بهداشتی و داروهای مورد نیاز در اختیار ایرانیان قرار گیرد و سعی 
داریم با ارتباط با نظام سلامت ایران در زمینه امور بهداشتی به کشور ایران و مردم آن 

کمک کنیم.
رئیس هیئت اعزامی سازمان جهانی بهداشت افزود: هر چند تحریم مانع ورود 
برخی از تجهیزات حفاظتی به ایران شده اما برخی از کشورها که تولیدکننده بودند 
اکنون این تجهیزات را برای خود نگه داشته اند و برخی از تولیدکنندگان نیز قیمت ها 
را افزایش داده اند چراکه در سطح جهانی شاهد یک رقابت برای جمع آوری این 

تجهیزات هستیم.
ترجیح امور اقتصادی یا امور مرتبط با سلامت در قرنطینه قم

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به قرنطینه کردن استان قم به عنوان 
یکی از مناطق بحرانی کشور در زمینه کرونا ویروس، بیان کرد: ما هنوز در زمینه کرونا 
نیاز به جمع آوری اطلاعات بیشتری هستیم اما راهکارهای بهداشتی از جمله قرنطینه 
کردن را مد نظر قرار خواهیم داد و در زمینه قرنطینه کردن شهر قم این تصمیم به 

مسئولان محلی قم و مقامات ایرانی مربوط می شود.
مسئول فوریت های سلامت سازمان جهانی بهداشت قرنطینه خانگی و پرهیز از 
اجتماع را یکی از مهم ترین راهکارهای مقابله با کرونا دانست و افزود: در این زمینه 
مشاوره هایی به مقامات ایرانی دادیم و الگوهایی هم برای قرنطینه کردن در اختیار 
آن ها قرار گرفته است ولی باید در این تصمیم به این نکته اهمیت داده شود که آیا 
مسائل اقتصادی بر سلامت شهروندان ارجحیت دارد؟ باید در قرنطینه کردن شهر 
قم مسائل امور اقتصادی و معیشتی و مسائل مرتبط به امور سلامت مدنظر باشد؛ 

سازمان جهانی بهداشت به نسبت خطر و میزان شیوع این بیماری اقدام به قرنطینه 
خواهد کرد.

ارسال ۷ تن اقلام بهداشتی و لباس های ویژه حفاظت
وی با اشاره به مشکل تحریم و کمبود اقلام بهداشتی و غیره به کشور، بیان کرد: ما 
دوشنبه شب به ایران رسیدیم و به همراه خود ۷ تن انواع اقلام بهداشتی و ضدعفونی 
کننده و لباس ها حفاظتی برای بیماران آوردیم که تحویل وزارت بهداشت دادیم و 

اطمینان داشته باشید این کمک ها ادامه خواهد یافت.
رئیس هیئت اعزامی سازمان جهانی بهداشت به ایران، ادامه داد: ما در سفر به ایران 
کیت های آزمایشی را هم به همراه داریم و با یک سری از سازندگان و تولید کنندگان 
و  واردات  تا جلوی محدودیت های  رایزنی هستیم، در نظر داریم  جهانی در حال 

صادرات را به کشور ایران گرفته شود.
ایران می تواند تا یک ماه آینده ویروس کرونا را کنترل کند

برنان اظهار داشت: طبق نظر دبیر کل سازمان جهانی بهداشت در ایران مبارزه 
با کرونا ویروس در مرحله ابتدایی و اولیه قرار دارد هرچند در زمینه مبارزه و مقابله 
اقدامات رو به جلو و مناسبی در ایران صورت گرفته شده است ولی به نظر می رسد 

ایران می تواند تا یک ماه دیگر این ویروس را کنترل کند.
باید استراتژی و راهبردهای خود  ایران  افزود: طی هفته هایی که می گذرد  وی 
را تغییر و ارتقا دهد چرا که کشور چین هم در زمینه مقابله با این ویروس هر هفته 
راهبردهای خود را برای کنترل و مقابله تغییر داده است، لذا به همین دلیل در این 
زمینه موفقیت هایی را به دست آورده است؛ باید از رئیس جمهور تا یک فرد عادی خود 

را در زمینه مقابله با ویروس مسئول بدانند
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم  مطرح کرد

شگفتی نمایندگان سازمان جهانی بهداشت از ایثار پرسنل درمان در قم 
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم نیز دراین نشست خبری  گفت: پرستاران 
درخواست ملزومات رسیدگی به بیماران را از مسئولین سازمان جهانی بهداشت 

داشتند که این مسئله موجب شگفتی شد.
 علی ابرازه اظهار کرد: تیم سازمان جهانی بهداشت برای ارزیابی مقابله با این 
ویروس به ایران آمدند و با حضور در بیمارستان ها، آزمایشگاه ها و مراکز پشتیبانی 

خدمات به بیماران را از نزدیک مشاهده کردند.
وی افزود: تیم who تیم مستقل جهانی است و برداشت های این تیم نسبت به 
عملکرد ما بسیار مهم است و تجارب مختلف این افراد برای ما مهم است و با توجه 
به اینکه پرسنل برای بهداشت فردی نیاز دارند درخواست برای حفاظت بیماران لازم 

داریم.
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: بیش از هزار و ۲۰۰ بیمار تاکنون مرخص 
شدند و آمار بهبودی در مراکز درمانی قم نسبت به گذشته مطلوب تر شده است و 
کادر درمانی و پزشکان قم در مسیر شکست کرونا به صورت جان برکف در حال مبارزه 
هستند و انتظار می رود مردم با رعایت بهداشتی از تعداد مراجعات به مراکز درمانی 

بکاهند.
وی اضافه کرد: جمع بندی تیم سازمان جهانی بهداشت برای ما بسیار مهم است 
و نقشه راه را برای مقابله با این ویروس برای ما ترسیم می کند. در حال حاضر هنوز 
موجودی لوازم و تجهیزات بیمارستان های ما از نظر بهداشت فردی صفر نشده اما به 

سختی تهیه می شود.
ابرازه با بیان اینکه پرستاران و پزشکان هنگام دیدار با مسئولین سازمان جهانی 
بهداشت نهایت ایثار و از خودگذشتگی را به نمایش گذاشتند، گفت: برخلاف تصور 
ما تیم پزشکی و پرستاران لوازم مورد نیاز برای بهداشت فردی را تقاضا نکردند و از این 

تیم خواستند ملزومات درمانی و بهداشتی بیماران مورد توجه قرار بگیرد.
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم خاطر نشان کرد: در صورتی که مردم رعایت 
بهداشت فردی را جدی بگیرند می توانیم همانگونه که اولین مورد شیوع این ویروس 
را در قم اعلام کردیم شکست این ویروس را نیز برای نخستین بار از قم اعلام کرده و 

جشن بگیریم.
وی اضافه کرد: رفتار این ویروس در ایران مقداری متفاوت تر از چین است و مطالعه 
بیشتری نیاز دارد تا بدانیم که این بیماری آنفولانزا را هم تشدید می کند یا خیر؟ اما 

آزمایش ها به ما نشان می دهد که چه کسانی مبتلا به کرونا هستند.
مردم  در خانه بمانند و از سفر و اجتماعات غیر ضروری دوری کنند 

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه بیش از هزار بیمار در ۵ بیمارستان 
قم بستری هستند، گفت: هزار و ۲۶ بیمار مبتلا یا مشکوک به کرونا پس از بهبودی 
از بیمارستان های قم مرخص شدند. وی اظهار داشت: اکنون مرکز مراقبتی و نقاهت 
در منطقه جمکران برای دوران نقاهت و بهبودی بیماران بهبود یافته و خانواده آنها 

راه اندازی شده است.
وی با بیان اینکه ما غیر از کمبود وسایل حفاظتی بیماران با هیچ مشکلی روبروی 
نیستیم، گفت: با راه اندازی خطوط تولید مواد بهداشتی نیازهای خود را تأمین 
خواهیم کرد. ابرازه بیان کرد: هم چنان از مردم می خواهیم در خانه بمانند و از سفر 
و اجتماعات غیر ضروری دوری کنند تا این ویروس کنترل شود و رسانه ها در آگاهی 

دادن به مردم نقش اساسی دارند.

بیانیه دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت:

نتیجه دخالت مدعیان طب سنتی و اسلامی 
در موضوع کرونا سردرگمی مردم است

دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در بیانیه جدیدی، با تاکید 
بر راهبری مناسب بحران شیوع کرونا توسط دست اندرکاران حوزه سلامت، ورود افراد به اسم 
طب های مختلف و روش های نامشخص و دخالت غیر متخصصان و مدعیان طب سنتی و 
اسلامی را به این بحران، عامل سردرگمی نیازمندان و تشویش اذهان عمومی در این روزهای 

سخت و پر خطر دانست. 
به گزارش روز دوشنبه وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی، این دفتر با توجه به انتشار 
بی رویه اخبار و مطالب مختلف در فضای مجازی با موضوع توصیه های پیشگیرانه و درمانی طب 
سنتی و مکمل در مقابله با کرونا از سوی افراد مختلف و بدون استناد به شواهد علمی معتبر، 
با تاکید مجدد بر بیانیه پیشین خود در خصوص مرجعیت وزارت بهداشت برای اعلام هرگونه 
توصیه طب سنتی و مکمل در خصوص کرونا، ضمن توجه دادن مجدد مردم و دست اندرکاران 
حوزه سلامت به »راهنمای خودمراقبتی و بهبود ایمنی در برابر ویروس کرونا بر اساس اصول 
بهداشتی، پزشکی رایج و آموزه های طب ایرانی« که با همکاری انجمن علمی طب سنتی 
ایران، به عنوان تنها انجمن علمی معتبر کشور در حوزه طب ایرانی تهیه شده و از طریق آدرس 
air.ir/Zwq۶Jao در دسترس است، با انتشار بیانیه ای دیگر، ورود به بحث کرونا را با اسامی 
طب های مختلف و روش های نامشخص عامل سردرگمی نیازمندان در این روزهای سخت و 

پر خطر دانست.
متن کامل این بیانیه به شرح زیر است:

با بروز چهره ناخوش کرونا، دست اندرکاران حوزه سلامت، مجاهدانه، مدبرانه و شجاعانه 
همراه با ازخودگذشتگی به عرصه وارد شده و تمامی دانش و توان خود را به کار گرفته اند تا 
در این شرایط سخت و غم بار، بر این عنصر نامطلوب فائق آمده و غم انگیزتر اینکه تعدادی از 
این مجاهدان از خودگ ذشته، در این راه جان باخته اند که این ایثارها برای همیشه بر تارک 
تاریخ ایران خواهد درخشید. پر واضح است که تمامی امر در این خصوص را دست اندرکاران و 
همکاران در حوزه سلامت، به خوبی راهبری کرده و به انجام می رسانند که انصافا نیز تحسین 
همگان را به دنبال داشته است. جای تعجب و بیشتر جای تاسف دارد که عده ای دانسته و یا 
ندانسته که اگر متاثر از توهم نباشد، توام با خودبزرگ پنداری و خودشیفتگی است، به اسامی 
طب های مختلف و روش های نامشخص، قصد ورود و بر هم زدن نظم موجود را دارند که چیزی 
جز ایجاد اضطراب بیشتر و سردرگمی نیازمندان را در این روزهای سخت و پر خطر به دنبال 
ندارد. مگر جان مردم بی گناه و بی پناه را می توان به دست این افراد غیر عالم و غیر متخصص 
سپرد که هرازگاهی با کردارهای دور از خرد، منطق و عرف، حیثیت جانی و آبروی تاریخی را در 
معرض خطر قرار دهند. در پی انتشار برخی فایل های صوتی از جمله گفت  وگوهای مربوط به 
ستاد بحران کرونای شهر مقدس قم و بعضی بیانیه ها و نامه پراکنی ها و ادعاهای منتشر شده 
در فضای مجازی، صراحتا به اطلاع می رساند وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، بخش 
ویژه ای را برای سامان بخشی، اعتباردهی و انجام وظایف در حوزه طب غیر نوین دارد و دفتر 
طب ایرانی و مکمل مسئولیت امور در سایر روش ها و آموزه های طبی را به عهده دارد و هرگونه 

ادعا و یا اقدامی در این زمینه ها، توسط این دفتر و در وزارتخانه مدیریت خواهد شد.
بدیهی است کسانی که آمرانه، عاملانه یا خودسر در این شرایط حساس ورود غیر قانونی به 

حوزه سلامت در ابعاد گوناگون داشته اند، عواقب سختی را درانتظار خواهند داشت.
 

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران:

 با قرارگاه کشوری مقابله با کرونا تعامل داریم
 جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران گفت: با قرارگاه کشوری مقابله با ویروس کرونا به ریاست 

وزیر بهداشت، همواره همکاری و تعامل وجود دارد. 
به گزارش پایگاه اطلاعرسانی سپاه،  دریادار پاسدار علی فدوی روز دوشنبه در مراسم کاشت 
نهال در دانشگاه افسری و تربیت پاسداری امام حسین )ع( اظهار داشت: موضوع درختکاری 
چند سالی است که در کل سپاه در سراسر کشور دنبال می شود و مرکزیت این کار نیز به 

دانشگاه امام حسین)ع( سپرده شده است.
جانشین فرمانده کل سپاه با بیان اینکه قرار بر این است که همواره درخت های مثمر غرس 
شود، افزود: با توجه به بارش های سال گذشته و امسال، برخی از متخصصین پیشبینی میکنند 

که این روند بارشها دهها سال ادامه داشته باشد.
فدوی ادامه داد: اگر بتوانیم تخصصی تر و علمی تر در موضوع درختکاری عمل کنیم، 
خصوصا در حوزه آبیاری، می توانیم میزان درختکاری را در سالهای آینده بیشتر از ۴۱ هزار 
هکتار فعلی داشته باشیم. وی با اشاره به شیوع ویروس کرونا در کشور و با بیان اینکه این موضوع 
در کنار سختی و تلخی ها مانند از دست دادن برخی از هموطنان، حُسن هایی هم دارد، تصریح 
کرد: آمادگی هایی از نظر بهداشتی به وجود آمده، مهربانی ها در اثر این قضیه خیلی زیاد شده 
است، چشم بستن از خواسته های شخصی زیاد شده است، دعواها کم شده است حتی 

دعواهای سیاسی هم خیلی کم شده است.
جانشین فرمانده کل سپاه همچنین در حاشیه این مراسم در جمع خبرنگاران درباره اقدامات 
سپاه و بسیج برای مقابله با بیماری کرونا، اظهار داشت: برای مبارزه با بیماری هایی مانند کرونا 
قرارگاهی دائمی در سپاه به نام "شفا" راهاندازی شده است و درباره همه امورات، امکانات و 
توانمندی های انسانی سپاه و بسیج برای کمک به این موضوع در این قرارگاه تصمیمگیری 
میشود. فدوی افزود: علاوه بر این با قرارگاه کشوری مقابله با کرونا که به ریاست سعید نمکی 

وزیر بهداشت است نیز همکاری و تعامل وجود دارد.
وی تصریح کرد: همچنین از امروز تعداد زیادی تخت نقاحتگاه توسط سپاه در اختیار 
مجموعه های تخصصی با مسئولیت دکتر زالی قرار خواهد گرفت تا بیمارانی که دوره بیمارستان 
را طی کردند و باید در مجموعه ای قرار گیرند تا بهبود کامل پیدا کنند و ناقل نباشند، در این 
مجموعه باشند. جانشین فرمانده کل سپاه درخصوص اقدامات سپاه در استان گیلان نیز 
تاکید کرد: پس از اعلام وزارت بهداشت نیروی دریایی سپاه نیز یک بیمارستان سیار را در آنجا 

مستقر کرده و علاوه بر آن سپاه قدس استان گیلان هم از ابتدا در صحنه حاضر بوده است.
 

معاون دادستان اهواز خبر داد

توزیع کنندگان الکل مرگ در اهواز
 دستگیر شدند 

معاون دادستان عمومی و انقلاب اهواز از دستگیری پنج نفر از توزیع کنندگان مشروبات الکل 
صنعتی در این شهرستان خبر داد.

علی بیرانوند در خصوص این خبر اظهار کرد: با توجه به مصرف مشروبات الکلی دست ساز 
در شهرستان اهواز که تاکنون منجر به مسمومیت تعدادی از مصرف کنندگان و مرگ ۲۰ نفر 
از آنان شده است، دستورات قضائی برای برخورد با عوامل این ماجرا صادر و همه پاسگاه ها و 

کلانتری های محلات اهواز وارد عمل شدند.
وی افزود: در همین راستا مقادیر قابل توجهی مشروبات الکلی دست ساز کشف و ضبط شده 

است و با توجه به دستگیری متهمان اخیر پیش بینی می شود مقدار کشفیات افزایش یابد.
معاون دادستان عمومی و انقلاب اهواز بیان کرد: با شیوع ویروس کرونا و کم شدن موجودی 
الکل اتانول در بازار، برخی سودجویان اقدام به دست کاری الکل متانول و تغییر رنگ آن با 

استفاده از مایع سفیدکننده کرده و آن را به جای اتانول به فروش می رسانند.
نماینده رئیس کل دادگستری در ستاد مبارزه با ویروس کرونا از مردم و به خصوص جوانان 
خواست تا به تبلیغات دروغین فضای مجازی که اغلب هم فاقد سندیت علمی است توجه 
نکنند چرا که ویروس کرونا دارای ابعاد ناشناخته ای است و هنوز درمانی برای آن پیدا نشده 
است. بیرانوند تصریح کرد: بهترین راهکار برای مبارزه این ویروس طبق گفته کارشناسان 
بهداشت و درمان »خود قرنطینه کردن« و »در خانه ماندن« و »رعایت مسائل بهداشتی« و… 

است و تاکنون هیچ راهکاری به صورت علمی ارائه نشده است. 
وی با بیان اینکه هنوز تعداد زیادی از مصرف کنندگان این مشروبات مسموم در بیمارستان های 
اهواز بستری هستند، گفت: با توجه به حرمت شرعی و منع قانونی مصرف مشروبات الکلی در 
کشور، مصرف کنندگان و افرادی که در تهیه و توزیع مشروبات الکلی دست دارند، مورد تعقیب 

قضائی قرار می گیرند.
بیرانوند از شهروندان خواست که مواد بهداشتی مورد نیاز خود را از داروخانه ها و فروشگاه های 

معتبر و با توجه به مشخصات استاندارد کالای مربوطه تهیه کنند.
 

معاون آموزش سازمان اورژانس کشور مطرح کرد

شکست کرونا در گرو اقدام جمعی 
معاون آموزش سازمان اورژانس کشور با بیان اینکه شکستن زنجیره انتقال ویروس کرونا بین 
افراد مهمترین اقدام جهت مقابله با این ویروس است، گفت: با یک اقدام جدی و حرکت جمعی 

می توان میزان شیوع این بیماری را کنترل کرد. 
سید پژمان آقازاده با اعلام این مطلب افزود: میزان مرگ و میر در بین افرادی که به ویروس 
کرونا مبتلا می شوند دو درصد است ولی با توجه به سرعت بالای شیوع و تعداد بالای افرادی که 

به این ویروس مبتلا می شوند، ۲ درصد عدد قابل توجهی است.
وی با بیان اینکه همه بیماران مبتلا به این ویروس نیاز به بستری در بیمارستان را ندارند افزود: 
اکثر افرادی که به این ویروس مبتلا می شوند با دارو درمانی و استراحت در منزل می توانند 
دوره بیماری خود را سپری کنند و بهبود یابند. معاون آموزش سازمان اورژانس کشور اضافه 
کرد: بیمارانی که در منزل دوره بیماری خود را سپری می کنند باید در یک اتاق مجزا حضور 
و حداقل تماس را با افراد دیگر داشته باشند، بهداشت فردی را رعایت و از ماسک و دستکش 
استفاده کنند. آقازاده تاکید کرد: با توجه به سرعت بالای شیوع ویروس کرونا در جامعه، افرادی 
که دچار تب، لرز، سرفه خشک و گلو درد می شوند باید این علائم را جدی بگیرند و سریعا جهت 

درمان آن اقدام کنند.
 

رئیس سازمان زندان های کشور  خبرداد

اعطای مرخصی به ۷۰ هزار زندانی
 رئیس سازمان زندان های کشور از اعطای مرخصی به ۷۰ هزار زندانی خبر داد.

اصغر جهانگیر از اعطای مرخصی به حدود ۷۰ هزار نفر از زندانیان سراسر کشور در اجرای 
بخشنامه رئیس قوه قضائیه برای پیشگیری و مقابله با شیوع ویروس کرونا و تأمین سلامت 
زندانیان خبر داد و تأکید کرد که فرایند اعطای مرخصی به زندانیان با لحاظ شرایط قانونی 

مندرج در بخشنامه ریاست قوه قضائیه ادامه دارد.
رئیس سازمان زندان ها همچنین از جداسازی زندانیان باسابقه بیماری های زمینه ای همچون 
دیابت و آسم برای مراقبت بیشتر و جلوگیری از ابتلای آنها به کرونا خبر داد و اعلام کرد با توجه 
به تمهیدات صورت  گرفته در ماه گذشته در سطح زندان ها، شرایط بهداشتی زندانیان تحت 

کنترل کامل قرار گرفته است.

مسئول هیات اعزامی سازمان جهانی بهداشت به ایران:

قم از ظرفیت غلبه بر کرونا برخوردار است
اقدامات قم برای مقابله با کرونا قابل تحسین است

در هیاهوی اخبار کرونا، افزایش آمار مبتلایان و تعداد فوت 
شدگان، ویدئوهایی که معلوم نیست راست باشد یا دروغ، 
وسط حرف و حدیث ها تنها چیزی که می تواند حال دلمان 
را خوب کند، همدلی و مهربانی مردم نسبت به یکدیگر 

است. 
لیست  این  آورده ایم.  را  پیشنهاد  چند  مطلب  این  در 
می تواند خیلی طولانی تر از این باشد. فکر کنید و چیزهایی 
به آن اضافه کنید. وقتی بتوانیم خودمان را جای دیگران 
همدل  او  با  یعنی  کنیم  درک  را  احساسشان  و  بگذاریم 
ترس،  باعث  است  ممکن  کرونا  بحرانی  شرایط  هستیم. 
اضطراب، وسواس، پرخاشگری و ... شود که طبیعی هم 
هست اما یکی از مهمترین کارها این است که در این شرایط 
برای کمک به یکدیگر پیش قدم شده و با نزدیک شدن به 
عید نوروز با همدلی و اتحاد آرامبخش دل همدیگر شویم. 
در این روزها، هر کسی به اندازه توان خود برای حل این 
مسئله گام برمی دارد؛ اما من و شما چه نقشی می توانیم 

داشته باشیم؟
از پرستاران و پزشکان قدردانی کنید

فداکاری پرستاران ،پزشکان و کارکنان مراکز درمانی که در 
خط مقدم نبرد با کرونا می جنگند،قابل ستایش است. دوری 
از خانواده،بی خوابی،مراقبت از بیماران و از همه مهمتر در 
معرض خطر قرار گرفتن ابتلا به این بیماری از چیزهایی است 
که این قشر از جامعه برای حفظ جان مردم تحمل می کنند 
و براساس آمار سازمان بهداشت جهانی، ایران پس از چین 
محسوب  کرونا  یافتگان  بهبود  بالای  آمار  با  کشور  دومین 
می شود؛ لذا در چنین شرایطی لازم است تا با انجام کارهایی 
مثل ارسال شیرینی رایگان به بیمارستان ها،ارسال پیام تشکر 
به دوستان و آشنایانی که پرستار یا پزشک هستند،پخش 

کردن گل در بین آنها و... به تشکر و قدردانی بپردازیم. 

پاکبانان را دریابید
معرض  در  روزها  این  که  زحمتکشی  قشرهای  از  یکی 
ویروس کرونا هستند،پاکبانانند. حتما شما هم ماسک و 
دستکش های آلوده را که در وسط خیابان رها شده، دیده اید 
اما آیا می دانید که با انداختن این ضایعات در خیابان ممکن 
است جا یک انسان را به خطر بیاندازید؟! پس در بحران کرونا 
پاکبانان را فراموش نکنید و از انداختن دستکش و ماسک 
آلوده در خیابان خودداری کنید؛ حتی برای همدلی و کمک 
به آنها می توانید دستکش و ماسک هایی را تهیه کرده و به 

دست آنها برسانید. 
رفع نیاز افرادِ مستعدِ کرونا

با توجه به اینکه افراد بالای ۸۰ سال و بیماران مبتلا به 
سرطان، بیماری های ریوی، قلبی و عروقی، ایدز و افراد در 
حال شیمی درمانی، بیشتر مستعد آسیب و مرگ بر اثر این 
بیماری هستند،چه خوب است که به این افراد کمک کرده 
و برای جلوگیری از بیرون رفتن از منزل، خریدها و نیازهای 
یا  باشد  آشنا  نمی کند  فرقی  انجام دهید.  را  آنها  ضروری 
غریبه؛ اگر در بین  همسایه هاو یا از اقوام و آشنایان کسی را 
می شناسید که مستعد این بیماری است،از کمک به او دریغ 

نکنید.
قید همدیگر را نزنید

این روزها ویروس کرونا به قدری ترس و دلهره در مردم ایجاد 
کرده که کسی جرات نمی کند به خانه کسی برود؛ ضمن 
اینکه پزشکان هم توصیه می کنند حتی الامکان از رفتن 
به مهمانی خودداری کرده و برای حفظ سلامت والدینتان 
نزدیک آنها نشوید اما این حرف ها به معنای این نیست که 
قید همدیگر را بزنید. آدم ها در این شرایط سخت است که 
به یکدیگر نیاز دارند، به خصوص والدین که نیازمند محبت 
از طرف فرزندانشان هستند؛ بنابراین این روزها برای رفع 

یا  و  تصویری  و  تماس صوتی  برقراری  با  یکدیگر  دلتنگی 
سر زدن به عزیرانتان با رعایت فاصله و بهدشت فردی دل 

همدیگر را به دست آورید.
تقویت فضای شوخی،خنده و نشاط

کرونا آن هم درست در روزهای شاد پایان سال دل ها را 
غمگین کرد اما یادمان باشد که زندگی همچنان در جریان 
است؛ این ما هستیم که باید خود را با هر شرایطی وفق داده 
و امید و نشاط را در دلهایمان زنده نگه داریم اما چگونه؟! 
تماشای  کردن،  بازی  مثل  خانه  در  گروهی  های  فعالیت 
فیلم، تماشای آلبوم عکس های قدیمی، ورزش کردن، توجه 
و محبت مضاعف یه یکدیگر از جمله کارهایی است که می 
تواند تاثیر مثبتی در تقویت شرایط روحی و جسمی اعضای 

خانواده ایجاد کند.
عدم انتشار اخبار زرد و غیر علمی

کافی است یک اتفاقی در کشور بیفتند تا رسانه های معاند 
و افراد سود جو شروع به شایعه پراکنی کنند. انتشار این اخبار 
در فضای مجازی می تواند اضطراب و ترس زیادی را ایجاد 
کند. چنانچه عده ای بدون آگاهی و تحقیق برخی اخبار را 
باور می کنند و ممکن است یک خبر آنچنان دهان به دهان 
بچرخد که واقعی تلقی شود؛ بنابراین یکی از راه های همدلی 
و اتحاد برای شکست کرونا عدم توجه به مطالب زرد و غیر 

علمی در فضای مجازی است.
حذف گفتگوی تنش زا درباره کرونا 

از جمع های خانوادگی
این روزها همه جا صحبت از کرونا است اما گفتگوی مدام 
با ذکر نکات منفی آسیب رسان خواهد بود زیرا گفتگوهای 
تنش زا به صورت ناخودآگاه باعث ایجاد استرس و اضطراب 
در افراد می شود. بنابراین اگر هم می خواهید درخانه درباره 
بهداشتی  نکات  رعایت  به  تنها  ویروس گفتگو کنید،  این 
اکتفا کرده و از صحبت درباره آمار مبتلایان، نحوه دفن فوت 
شدگان، پرداختن به شایعات مثل قرنطینه شدن شهر، بدتر 

شدن اوضاع و... خودداری کنید.
 نذرهایی متناسب با نیاز روز

ماه رجب و شعبان پیش رو است و عده ای زیادی از مردم در 
این روزها نذرهایی دارند که متاسفانه این ویروس باعث شده 
تا به دلیل عدم شیوع بیماری بسیاری از جشن های مذهبی 
کنسل شود اما نذرهایی همچون پخش کردن دستکش، 
ماسک، ژل شستشوی دست، میوه های پرخاصیتی که 
همه توان خرید آنها را ندارند مثل لیمو ترش، پرتقال و لیمو 
شیرین،کمک مالی به کارگرانی که به دلیل شیوع این بیماری 
کارهایشان کنسل شد و... ازجمله  نذرهای خداپسندانه ای 

است که می توانید انجام دهید. 
هوای مستاجرها را داشته باشید

ماه اسفند یکی از پردرآمدترین ماه ها برای اکثر مشاغل 
است اما امسال این ماه به یکی از کسادترین ماه های سال 
به  امیدشان  چشم  افراد  از  زیادی  عده  است.  شده  بدل 
اسفند بود تا بتوانند با کسب درآمد بدهی هایشان را تسویه 
کنند اما این بیماری باعث شد تا مستاجرهای زیادی توان 
پرداخت اجاره خانه هایشان را هم نداشته باشند؛ چه چیز 
بهتر از این که صاحب خانه ها در این روزهای کسادی، هوای 
برای  کافی  مهلت  مستاجرها  به  و  داشته  را  مستاجرشان 
پرداخت اجاره را بدهند و یا اگر می توانند اجاره را ببخشند. 

راه های همدلی و مهربانی در بحران کرونا؛

چگونه در روزهای کرونایی همدیگر را شاد کنیم؟
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55 اقتصادی

واردات خودرو چه تاثیری
 در بازار می گذارد؟

چهارشنبه گذشته )۱۴ اسفندماه( متن بودجه سال ۹۹ کل کشور که در کمیسیون 
تلفیق مجلس تصویب و برای تایید شورای نگهبان به عنوان »قانون بودجه ۱۳۹۹ کل 
کشور« به این شورا ارسال شده، منتشر شد. آنچه در قانون بودجه جلب توجه می کرد 

مجاز بودن واردات خودرو بود که پس از دو سال اجازه داده شده بود. 
مطابق بند الحاقی ۷ لایحه بودجه سال ۹۹، در سال آینده واردات خودروهای سبک و 
سنگین )با اولویت خودروهای ترکیبی )هیبریدی(( و ماشین آلات معدنی و راهسازی با 

ارز منشا خارجی طبق قوانین و مقررات مجاز است.
واردات خودروهای سبک و سنگین که پس از گذشت بیش از دو سال در قانون بودجه 
اجازه داده شده، ما را بر آن داشت تا در زمینه بند الحاقی ۷ لایحه بودجه و تاثیر آن 
بر رونق واردات خودرو و تعدیل قیمت ها در این حوزه با برخی کارشناسان به گفت وگو 

بنشینیم .
در این زمینه یک استاد دانشگاه به ایرنا گفت: دولت در سال ۹۶ و پیش از شروع دور 

تازه تحریم ها، با جلوگیری از واردات خودرو به پیشواز کنترل واردات و مصرف ارز رفت.
»امیرحسن کاکایی«  افزود: امروز در شرایطی به سر می بریم که صادرات نفت بسیار 
کاهش یافته و با مشکلاتی که ویروس کرونا در سطح جهان به وجود آورد، قیمت نفت تا 
چند ماه آینده روند نزولی خواهد داشت، بنابراین درآمدهای ارزی سال آینده پایین آمده 
و شرایط از سال های ۹۷ و ۹۸ سخت تر می شود. وی ادامه داد:  مجاز بودن واردات 
خودروهای سبک و سنگین در بودجه ۹۹ می تواند مصرف ارز را افزایش دهد، زیرا به 
دلیل تحریم نبودن واردات خودرو و تشنه بودن بازار، واردات خودروهای خارجی افزایش 
خواهد یافت. کاکایی بیان داشت: این عمل هر چند شاید در ابتدا کاهش قیمت 
خودروهای خارجی را در بازار رقم بزند، اما در نهایت موجب افزایش شدید نرخ ارز می 
شود که نتیجه آن افزایش ۴۰ تا ۵۰ درصدی نرخ تورم خواهد بود و جامعه تاب آن را 
نخواهد داشت. وی گفت: لحاظ کردن چنین تصمیمی که در بودجه نیز گنجانده شده، 
در شرایط کنونی خیلی عجیب است و تبعات منفی زیادی خواهد داشت، »شاید هم 
دولت پیش بینی بهتر شدن صادرات را داشته است.« عضو هیات علمی گروه مهندسی 
خودرو دانشگاه علم و صنعت با اشاره به نیاز ناوگان سنگین حمل و نقل کشور به نوسازی 
بیش از ۲۰۰ هزار دستگاه خودرو، یادآور شد: طرح نوسازی این ناوگان در سال های 
گذشته به دلیل نبود بودجه لازم انجام نشد و احتمال می رود در این حوزه بتوان به 
واردات پرداخت. وی ادامه داد: در دو سال گذشته با فعال شدن نهضت داخلی سازی، 
حتی برای ارتقای ساخت داخل خودروهای سنگین و تجاری حرکت های خوبی را 
شاهد بودیم. کاکایی تاکید کرد:  هر چند معتقدیم ارز باید به جای واردات خودروی کامل 
به واردات فناوری، قطعات حساس و خطوط تولید تخصیص یابد، اما با دید مثبت واردات 

خودروهای سنگین و تجاری نیز می تواند در این شرایط گزینه خوبی باشد.
 وی یادآوری کرد: اینکه در قانون بودجه ۹۹ به اولویت واردات خودروهای هیبرید 
اشاره شده، ظاهر قشنگی دارد، اما باید پرسید مگر مشکل آلودگی تهران و کلانشهرها 
موضوع خودرو است؟ این استاد دانشگاه افزود: امروز ثابت شده دلیل اصلی آلودگی 
شهرها وجود نیروگاه ها و کارخانجات و همچنین تردد خودروهای فرسوده به ویژه اتوبوس 
ها و خودروهای تجاری سنگین فرسوده است. وی در عین حال گفت: واقعیت این است 
که هر زمان دولت ارز در اختیار داشته، هیچ کس نتوانسته جلوی واردات را بگیرد. به 
گفته کاکایی، حتی با وجود این بند قانونی در بودجه، محال است مونتاژکاری خودرو 
در کشور رونق بگیرد، زیرا تحریم های آمریکا صنعت خودرو و قطعه سازی را نشانه گرفته 
است. وی تاکید کرد: بازار واردات خودرو بین دو تا سه میلیارد دلار پتانسیل جذب ارز 
دارد که با افزایش نرخ ارز، می تواند تورم بالای ۵۰ درصدی را رقم بزند که برای جامعه 
بسیار خطرناک است؛ به جای آن باید روی کمک به تولید از جنبه های مختلف کار کرد.
این کارشناس صنعت خودرو، تولید چهار مدل خودروی جدید از سوی ایران خودرو و 
سایپا را یادآور شد و گفت: اینها موفقیت های بزرگی است که در زمان تحریم ها حاصل 
شده و اگر سرمایه گذاران بدانند ثبات در سیاست گذاری ها وجود دارد، تقویت تولید 

بیش از پیش میسر خواهد شد.
خودروی وارداتی ارزان تمام نمی شود

در این ارتباط، دبیر انجمن واردکنندگان خودرو می گوید: با توجه به گفته های رئیس 
کل بانک مرکزی که »مخالف هرگونه واردات بدون انتقال ارز هستم«، بعید است این بند 

از قانون بودجه ۹۹ قابلیت اجرایی پیدا کند.
»مهدی دادفر«  معتقد است که این یک حرکت نمایشی برای ایجاد آرامش روانی در 
بازار است، زیرا با در نظر داشتن چالش هایی همچون افزایش تعرفه ها، سختگیرانه 
شدن استانداردها، افزایش نرخ ارز و افزایش عوارض و حقوق گمرکی، خودرو نمی تواند 
با قیمت ارزان به دست مصرف کننده برسد. وی یادآور شد:  امروز فعالان بازار خودرو و 
نمایشگاه داران، به دلیل افزایش شدید قیمت ها از یک طرف و شیوع ویروس کرونا از 
طرف دیگر، با تعطیلی گستره مواجه شده اند و چنین شعارهایی به هیچ عنوان کارگشا 
نیست. دادفر ادامه داد: مگر اینکه دولت واردات را آزاد کرده و تعرفه گمرکی را تا حداکثر 
۲۰ درصد پایین بیاورد و در این صورت شاید بتوان این بند از قانون بودجه را اجرایی کرد.
این مقام صنفی، در عین حال یادآور شد:  خودروی خارجی با هر قیمتی همیشه 
مشتری خاص خود را دارد، اما فراموش نکنیم که واردات خودرو همیشه به عنوان 
قیمت  روی  و  شود  می  محسوب  داخلی  خودروهای  قیمت گذاری  برای  شاخصی 
خودروهای داخلی تاثیرگذار است. وی ادامه داد:  بنابراین بازار هدف آن فقط پنج درصد 

جامعه را شامل نمی شود، بلکه تعیین کننده قیمت در بازار داخلی نیز هست.
دبیر انجمن واردکنندگان خودرو پیش بینی کرد اوج تقاضا برای خودروهای خارجی 
در نهایت ۱۰۰ هزار دستگاه باشد و پنج درصد جامعه که در سال های گذشته متقاضی 

خودروهای خارجی بودند، به نیم تا یک درصد کاهش یابند.
وی، به ممنوعیت واردات خودرو در دو سال گذشته اشاره کرد که سرمایه گذاران زیادی 
را از این بخش خارج کرد و گفت:  امروز نیز شرایط اطمینان بخشی برای فعالان این 
عرصه و بازگشت آنها وجود ندارد. دادفر تاکیدکرد:  باید در تدوین قوانین، مقررات و 
بخشنامه ها نظر تشکل ها یا فعالان واقعی بخش خصوصی اخذ شود؛ کاری که کمتر 
شاهد آن هستیم. »کوروش طواحن«  یک نمایشگاه دار خودروهای خارجی در مرکز 

پایتخت است که از حدود چند ماه پیش این کسب و کار را رها کرده است.
وی گفت: بسیاری واردکنندگان خودرو در یکی دو سال گذشته از این بازار خارج شده 
و سرمایه های خود را در جای دیگر به کار بسته اند، بنابراین نمی توان رونق سابق را 
در این بازار انتظار داشت. طواحن معتقد است همه منتظرند ببینند که در این بازار چه 
اتفاقی خواهد افتاد و تا زمانی که بودجه شکل اجرایی به خود نگیرد، اتفاق خاصی را 
انتظار نخواهیم داشت. به گزارش ایرنا، بررسی ها نشان می دهد تا دو سال پیش، ۶۸۰ 
شرکت در زمینه واردات خودرو فعالیت می کردند که با ممنوعیت واردات، اکنون ۹ شرکت 

واردکننده خودرو باقی مانده اند که آنها نیز با حداقل ظرفیت خود کار می کنند.
بازار خودروهای وارداتی حدود دو سال گذشته با تغییرات پی در پی سیاست ها روبرو 
بود؛ بسته شدن ۶ ماهه سامانه ثبت سفارش، افزایش تعرفه های گمرکی آن، تغییر نرخ 
ارز و یکسان سازی آن، سبب شده تا در این بازار جهش قیمت ها را مشاهده کنیم. بازار 
خودروهای وارداتی دست دوم نیز از این تغییرات بی تاثیر نبود و بی آنکه رونقی در آن 

ایجاد شده باشد، دچار حباب قیمتی شده و هر کس در آن قیمتی را اعلام می کند.

قرارداد استخدامی خرید خدمت با اینکه همواره در آرای دیوان عدالت اداری به عنوان 
قرارداد کارگری )تحت شمول قانون کار( تشخیص داده شده، اما همچنان ماهیت این 
نوع قرارداد با عدم شفافیتی که به صورت قانونی دارد، در وضعیتی برزخی قرار گرفته و 

امکان تضییع حقوق کارکنان را فراهم کرده است. 
انواع استخدام با توجه به ماده ۴۵ قانون مدیریت خدمات کشوری دو نوع است: رسمی 
یا پیمانی. اما تبصره ماده ۳۲ قانون یاد شده، چند نوع قرارداد تحت عناوین قرارداد کار 
ساعتی و کار معین، روزمزد و خرید خدمت نیز تعریف شده است. قانون خرید خدمت 
تحت ماده ۱۲۶ قانون مدیریت خدمات کشوری در سال ۱۳۶۲ شکل گرفت. در ماده 
۱۲۶ قانون خدمات کشوری »به سازمان ها اجازه به کارگیری نیروی انسانی در برخی 
از مشاغل که سازمان اعلام می دارد در سقف پست های سازمانی مصوب و مجوزهای 

استخدامی بر اساس قانون کار امکان پذیر شده است.«
ممنوع اما متداول

 با این حال، از آنجایی که قراردادهای خرید خدمت ضوابط و معیارهای مشخصی 
نداشتند، دستگاه ها به صورت متفاوت عمل می کردند؛ به خصوص در تعیین حقوق 
و مزایا تا این که در سال ۱۳۶۳ دولت مصوبه ای را به نام دستورالعمل هماهنگی در 
از نیروی انسانی به صورت خرید خدمت تصویب کرد و این  خصوص نحوه استفاده 
قرارداد در دستگاه ها متداول شد و تا سال ۱۳۸۰ استفاده می شد. اما این نوع قراردادها 
با مشکلاتی ناشی از بازگشت به کار مواجه بود که مراجع حل اختلاف کار در مورد این 
قراردادها مطرح می کردند. به این دلیل که معتقد بودند این قرارداد تابع قانون کار است، 
بنابراین دولت در سال ۱۳۷۸ طبق مصوبه ای این نوع قراردادها را ممنوع اعلام کرد، اما 

هنوز در دستگاه های اجرایی مورد استفاده قرار می گیرد.
در این مصوبه مقرر شد همه قراردادهای خرید خدمت قبلی به پیمانی تبدیل شود، 
البته به استثنای دو گروه: کارگران و پژوهشگران. در ماده دو این مصوبه آمده بود: »ادامه 
خدمت آن دسته از کارکنان خرید خدمت که در مشاغل کارگری موضوع بخشنامه مورخ 

۱۳۶۴.۶.۶ و بند ۳ ضوابط اجرایی  رسته خدمات، موضوع بخشنامه مورخ ۱۳۷۱.۵.۱۰ 
سازمان امور اداری و استخدامی کشور اشتغال دارند، مطابق مقررات قانون کار خواهد 
بود.« طبق بخشنامه ۱۳۷۱ مشاغل نظافتچی، بسته بند و پلمپ کوب، مکانیسین، 
الکتریسین، مکانیسین وسایل الکترونیکی، مأمور راه و ساختمان، تعمیرکار صنایع فلزی، 
متصدی جرثقیل سقفی و دروازه ای به مشاغل کارگری بخشنامه سال ۱۳۶۴ اضافه شد.

همچنین در بند ۸ مصوبه وزیران در مورد تبدیل وضعیت کارکنان، »کسانی که در قالب 
طرح های عمرانی، مطالعاتی و قراردادهای خدماتی، به صورت خرید خدمت با دستگاه ها 
همکاری می کنند، مشمول مقررات  این تصویب نامه نیستند و با رفع نیاز به آنان، در طول 
اجرای طرح یا پس از پایان طرح، نسبت به خاتمه همکاری و فسخ قرارداد خرید خدمت 
آنان اقدام  می شود.« بر همین مبنا، مشخص می شود که قراردادهای خرید خدمت 
سازمان های دولتی در دو بخش کارمندی و کارگری به کار گرفته شده اند. با این وجود، 
انتقاد اصلی  که به این نوع قراردادها می شود این است که موازین مشخصی برای تعیین و 
تمایز کارمندی و کارگری ندارد. یعنی در بسیاری از موارد مشخص نیست که کدام کارکنان 
باید تحت قانون مدیریت خدمات کشوری و کدام تحت قانون کار باشند؛ مسئله ای بسیار 
مهم که راه سوءاستفاده را فراخ تر کرده است. بسیاری از کسانی که با چنین قراردادی 
مشغول فعالیتند، در هنگام پرداخت عیدی، کارمند و هنگام تبدیل وضعیت، کارگر 

محسوب می شوند که این رویه کارکنان را در یک برزخ ناخوشایند قرار داده است.
برای نمونه، بسیاری از دعاوی مرتبط با این موضوع در دیوان عدالت، رأی به کارگر بودن 
داده شده است، اما از سوی دیگر، بخشنامه اعطای عیدی سال ۱۳۹۸ مصوبه مورخ 
۱۳۹۸/۱۱/۸ هیئت  وزیران در تبصره ۲ گفته: »پرداخت پاداش آخر سال ) عیدی( 
موضوع این بند به کارکنان خرید خدمت، قراردادی و موقت به نسبت خدمات تمام  
وقت آنان در سال ۱۳۹۸ است و در هر حال میزان عیدی این گونه افراد از ۵۰ درصد رقم 
مذکور کمتر نخواهد بود.« در این مصوبه عیدی کارمندان رسمی و پیمانی یک میلیون و 
۲۰۰ هزار تومان در نظر گرفته شده است. در حالی که عیدی کارکنان مشمول قانون کار 

حداقل دو برابر حقوق آخرین ماه است. اما با این حال در بسیاری از احکام دیوان عدالت 
این کارکنان تحت قانون کار معرفی شده اند. مثلًا در یک نمونه در دادنامه تاریخ  ۱۹ آذر 
امسال در خصوص دادخواست تعدادی از کارکنان اداره بهزیستی استان آذربایجان 
شرقی مبنی بر تبدیل وضعیت استخدامی از قراردادی به پیمانی، حکم صادره از این 
قرار است: »با لحاظ این امر که در خصوص مقررات حاکم بر مستخدمان دولتی در اصل 
احکام مقرر در قانون مدیریت خدمات کشوری حاکم بوده و قانون گذار در ماده ۱۲۴ اذن 
به کارگیری نیروی انسانی در برخی مشاغل بر اساس قانون کار را نیز صادر نموده ... 
ایشان مشمول قانون کار بوده و تبدیل وضع استخدامی موضوع ماده ۴۵ قانون مدیریت 
خدمات کشوری فاقد مجوز قانونی می باشد.« یا در حکم دیگری که اخیراً از سوی دیوان 
صادر شده، آمده است: »در خصوص شکایت آقای )ن.خ( علیه اداره تعاون کار و رفاه 
اجتماعی جنوب غرب تهران به خواسته اعتراض به رأی شماره … مورخ … صادره از 
هیئت حل اختلاف کار، شاکی در عرض حال خود درخواست حقوق و مزایای قانونی 
از جمله پاداش پایان خدمت ۴ ساله نموده است. مشتکی عنه در مقام دفاع مشروع به 
شرح لایحه تقدیمی به شماره … مورخ … اظهار داشته است، موضوع شکایت شاکی به 
استناد ماده ۱۸۸ قانون کار، خارج از صلاحیت هیئت است و رابطه کارگری و کارفرمایی 
احراز نگردیده است. دیوان پس از بررسی اوراق پرونده، خرید خدمت گونه ای از استخدام 
دولتی است و ]مستخدمان خرید خدمت[ به منظور رفع یک سری مشکل اداری برای 
مدتی محدود و معین در قبال انجام کار مشخص با حقوق یا مزد و به موجب قرارداد قابل 
تمدید به خدمت گرفته می شود و جنبه استخدامی مشابه مستخدمان رسمی و پیمانی 
ندارد و تابع نظام مند خدمات قانونی از قبیل بیمه و سنوات و پاداش آخر سال می باشند. 
به عبارت دیگر، قانون حاکم بر روابط مذکور، قانون کار است و در مصوبات هیئت وزیران با 

اجازه به کارگیری در ادارات دولتی با مشمول قانون کار مجاز شده است.«
عدم شفافیت قراردادها

بنابراین، در رأی های صادره دیوان عدالت گفته شده که این کارکنان باید از مزایای 
قانون کار برخوردار باشند. اما کارشناسان معتقدند که در مورد این قراردادها )کار معین، 
خرید خدمت و روزمزد( مسئله اصلی همین است که راجع به قوانین و مقررات حاکم 
به خصوص در بخش نحوه تعیین حقوق و مزایا با نارسایی ها و ابهام های قانونی مواجه 
هستیم. در حالی که نحوه تعیین حقوق و مزایای کارمندان قراردادهای پیمانی در خود 
قانون مدیریت خدمات کشوری روشن شده است، اما مقررات حاکم بر سایر قراردادها 
روشن و شفاف نیست. در مورد قرارداد کار ساعتی یا معین که امروزه قرارداد مشخص هم 
می گویند، فقط تبصره ماده ۳۲ قانون مدیریت خدمات کشوری اجازه به کارگیری این نوع 
قراردادها را داده است. اما دیگر هیچ حکمی ندارد که حقوق آنها چگونه تعیین می شود 
و وظایفشان چگونه است. این مسئله در هاله ای از ابهام است و به همین دلیل در مورد 
مقررات استخدامی آنها اختلاف  نظر پیش آمده است. برخی معتقدند که اینها تابع قانون 
کارند و احکام و حقوق و مزایای حاکم بر آن باید تابع قانون کار باشد. اما یک دیدگاه دیگر 
این است که چون این نوع قراردادها در تبصره ماده ۳۲ قانون مدیریت خدمات کشوری 
ذکر شده اند، بنابراین تابع این قانون هستند. با این وصف، دقیقاً قانون مشخص و معینی 
در مورد مقررات حاکم بر این نوع قراردادها نداریم و در این رابطه فقط در چارچوب 
دستورالعمل هایی که معاونت توسعه مدیریت و سرمایه انسانی ریاست جمهوری صادر 
کرده، عمل می شود. در مورد قراردادهای خرید خدمت نیز مهم ترین مقرره ای که بر آنها 
حکم فرماست، دستورالعمل هماهنگی در خصوص نحوه استفاده از خدمات نیروی 

انسانی به صورت خرید خدمت مصوب ۱۳۶۳ هیئت وزیران است.
ولی رستمی، عضو هیئت علمی دانشکده حقوق دانشگاه تهران و مدرس قوانین کار 
پیش تر در این رابطه گفته بود: »من به عنوان مدرس حقوق کار و حقوق اداری معتقدم که 
اینها تابع قانون کارند و مانند کارگر طبق قانون کار حقوق و مزایایشان را باید تعیین کرد. 
علت اینکه چرا حقوق و مزایای آنها متفاوت است، به این برمی گردد که مبنای قانونی 

متفاوتی برای مزایا و حقوقشان حاکم است.«

قراردادهای خرید خدمت تحت چه قانونی قرار دارند؟

برزخ کارکنان خرید خدمت، کارگر یا کارمند

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳قانون و ماده ۱۳آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
واراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی برابر رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۱۶۰۰۱۰۰۴۱۲۳ 
مورخ ۱۳۹۸/۱۰/۲۴هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقدسند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم سمیه کرمی  فرزند محمد ش ش ۳۹۶۳ کد 
ملی ۳۲۵۸۵۶۹۵۴۱ صادره از کرمانشاه در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
۱۷۲،۵۰ متر مربع در محدوده اراضی پلاک ۵۱ فرعی از ۱۴۰ اصلی واقع در بخش یک 
حومه کرمانشاه مسکن بلوار گلها خیابان طالقانی کوی طالقانی ۱۳ پلاک ۱۸ جنوبی 
خریداری از مالک رسمی آقای فریدون برومند  محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب دردو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در  صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۳98/۱۲/۰۴
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۳98/۱۲/۲۰
جعفر نظری -رییس ثبت اسناد واملاک ناحیه یک کرمانشاه

رئیس اتحادیه صنف توزیع کنندگان لوازم خانگی از کاهش 70 
درصدی خرید و فروش لوازم خانگی نسبت به سال گذشته خبر 
داد و گفت: به همین دلیل قیمت ها تغییر چندانی نداشته است. 
»سیدمرتضی میری«  افزود: امروز در بازار لوازم خانگی، موضوع 
اصلی ویروس کرونا است که رکود سنگینی بر این بازار حاکم کرده 

است.
وی بیان  داشت: افرادی که نیاز واقعی به لوازم خانگی دارند به 
بازار مراجعه می کنند، اما سایرین به دلیل متمرکز شدن بر ویروس 
کرونا و تهیه اقلام بهداشتی و ضدعفونی کننده، هیچ رغبتی به 

تعویض لوازم خانگی منازل خود در این شرایط ندارند.

وی، دو خواسته اصلی این اتحادیه از مسوولان بانک مرکزی 
و وزارت امور اقتصادی و دارایی را جلوگیری از برگشت خوردن 
چک ها و تسهیل در دریافت مالیات سال ۹۸ عنوان کرد و گفت:  
از مسوولان خواهشمندیم با توجه به کسادی بازار، در این دو مورد 

به یاری کسبه بپردازند.
رئیس اتحادیه صنف توزیع کنندگان لوازم خانگی، همچنین 
از ترخیص بیش از ۱۰۰ کانتینر لوازم خانگی که بین یک تا یک 
سال و نیم در گمرکات مختلف کشور باقی مانده بود خبر داد و 
گفت: این کالاها شامل یخچال های معمولی و ساید بای ساید، 
لباسشویی و ظرفشویی است که عمده آنها از آلمان و ترکیه وارد 

شده بود. وی در عین حال خاطر نشان کرد:  در بازار لوازم خانگی، 
کالا به وفور وجود دارد؛ از جمله همه محصولات برند جی پلاس 
وارد بازار شده و برند سام نیز همه کالاهای خود به جز تلویزیون 
را راهی بازار کرده است. میری اظهار امیدواری کرد که با برطرف 
شدن مسایل مربوط به ویروس کرونا، سایر محصولات برند سام 

نیز وارد بازار شود.
لازم به ذکر است ، بررسی آمارهای منتشر شده وزارت صنعت، 
معدن و تجارت حاکی از تولید ۶۲۱ هزار و ۹۰۰ دستگاه یخچال 
و فریزر از آغاز امسال تا پایان دی ماه و رشد ۶.۳ درصدی آن در 
مقایسه با مدت مشابه پارسال است. برپایه این آمارها، تا پایان 

دی ماه تولید لباسشویی با ثبت رشد ۳۰.۵ درصدی در مقایسه با 
۱۰ ماهه پارسال به ۵۷۲ هزار و ۹۰۰ دستگاه رسید. در این مدت 
۷۰۹ هزار و ۸۰۰ دستگاه کولر آبی توسط کارخانجات مختلف 

کشور تولید شد که رشد ۲۳.۷ درصدی نشان می دهد.
تولید تلویزیون در این مدت با افت مواجه شد و کارخانجات 
۶۲۱ هزار و ۹۰۰ دستگاه تلویزیون تولید کردند که در مقایسه 
با مدت زمان مشابه سال گذشته حاکی از کاهش ۵.۳ درصدی 
است. بر اساس آمارهای رسمی تا ۱۸ اسفند ۶ هزار و ۵۶۶ نفر در 
کشور به ویروس کرونا مبتلا شده و ۱۹۴ نفر به علت ابتلا به این 

ویروس فوت کرده اند.

بازار لوازم خانگی در رکود؛

کاهش ۷۰ درصدی خرید و فروش در بازار لوازم خانگی

دولت، مشوق ها، تسهیلات و اراضی خود را برای رونق دهی به بخش مسکن در سال 
۱۳۹۹ در نظر گرفته که اختصاص ۴۵۰۰ میلیارد تومان منابع حاصل از درآمدهای 

وزارت راه و شهرسازی به بخش های مختلف عمرانی از جمله این برنامه هاست. 
دولت برای خروج بخش ساخت و ساز از رکود و همچنین اجرای سه طرح دولتی 
مسکن مهر، بازآفرینی شهری و طرح اقدام ملی، برنامه هایی را در قالب بودجه سال 

۱۳۹۹ در دستور کار قرار داده است.
همچنین در ساخت و ساز بخش خصوصی تا سقف ۳۰۰ میلیون تومان تسهیلات 
به سازندگان پرداخت می شود که نرخ سود آن در حالت صنعتی سازی  ۱۷ درصد و 
در سنتی سازی ۱۸ درصد خواهد بود. وام خرید مسکن از محل اوراق نیز امسال از 

۱۲۰ میلیون تومان به ۲۴۰ میلیون تومان با نرخ سود ۱۷.۵ درصد افزایش پیدا کرد.
بر اساس بند یک تبصره هشت بودجه سال ۱۳۹۹ وزارت راه و شهرسازی مجاز است 
از طریق شرکت مادر تخصصی عمران شهرهای جدید و سازمان ملی زمین و مسکن 
۱۵۰۰ میلیارد تومان از محل منابع این شرکت ها درآمدزایی و منابع حاصل از آن را 

صرف اجرای سه طرح مورد اشاره کند.
اعتبار مصوب از محل منابع یا تهاتر اراضی و املاک متعلق به دو شرکت پیش بینی 
شده است. وزارت راه و شهرسازی باید املاک را به قیمت کارشناسی یا فروش از 

طریق مزایده مشروط به حفظ کاربری واگذار کند.
در بند دو، دولت در صورت درخواست مالکان اعیانی واحدهای مسکن مهر، مکلف 
به واگذاری قطعی زمین های اجاره ای ۹۹ ساله است. منابع حاصل از این محل نیز 
صرف تکمیل مسکن مهر، بازآفرینی شهری، احیای بافت های فرسوده و طرح اقدام 

ملی می شود.
در بند سوم این تبصره نیز وزارت راه مجاز است که از طریق رهن زمین های متعلق به 
دو شرکت مادر تخصصی عمران و سازمان ملی زمین و مسکن تا سقف ۳۰۰۰ میلیارد 
تومان منابع تامین کند. درآمد حاصل از این محل به توسعه زیرساخت های شهری 

اختصاص می یابد.
از سوی دیگر وزارت راه و شهرسازی طرح اقدام ملی مسکن را با با هدف تولید و 
عرضه ۴۰۰ هزار واحد مسکونی تا سال ۱۴۰۰ در دستور کار قرار داده که از حدود 
یک سال قبل کلید خورده است. برای اجرای این طرح تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان 
تسهیلات ۱۸ درصد برای هر واحد مسکونی در نظر گرفته شده و مابقی آن از طریق 

آورده متقاضیان تامین می شود.
به اعتقاد مسئولان وزارت شهرسازی با توجه به تکیه طرح اقدام ملی به منابع غیر 
ارزان بانکی و همچنین آورده متقاضیان، این پروژه با تغییر دولت نیز قابلیت تداوم 

دارد.
همچنین وزیر راه و شهرسازی قول داده تا تمامی واحدهای باقی مانده از پروژه 
مسکن مهر مشروط به آنکه مشکلات حقوقی نداشته باشند تا پایان سال ۱۳۹۹ 
تکمیل و به متقاضیان تحویل داده شود. مطابق آخرین آمار هم اکنون حدود ۳۶۰ 
هزار واحد مسکن مهر به فروش اقساطی نرسیده و در واقع کمتر از ۳۰ درصد پیشرفت 

فیزیکی دارد.
یکی دیگر از برنامه های دولت، شارژ مالی بازار مسکن به منظور رونق دهی به بخش 
ساخت و ساز و همچنین رونق اقتصاد کلان است. بر این اساس سقف تسهیلات 
خرید مسکن از طریق اوراق به ۲۴۰ میلیون تومان با نرخ سود ۱۷.۵ درصد افزایش 
پیدا کرد. تسهیلات ساخت نیز از محل اوراق ۳۰۰ میلیون تومان شد که در حالت 

صنعتی سازی نرخ سود آن ۱۷ درصد و در سنتی سازی ۱۸ درصد خواهد بود.
اما چالشی که می تواند پیش روی بخش خصوصی برای تولید مسکن باشد جهش 
قیمت در این بازار طی دو سال اخیر است. البته با وجود آنکه قیمت مسکن متاثر از 
بازارهای موازی از جمله بازار ارز و طلا بیش از ۲۰۰ درصد افزایش پیدا کرده در آذر ماه 
سال جاری به یکباره شاهد افزایش و معاملات در کل کشور بودیم و اگر همین روند 
ادامه یابد میتوان امیدوار بود مسکن به طور آهسته در دو سال آینده گامهای اولیه را 
برای خروج از رکود بر دارد. بهمن ماه ۱۳۹۸ تعداد ۶۱ هزار و ۵۱۰ مبایعه نامه در کل 
کشور منعقد شده که نسبت به  دی ماه امسال ۹ درصد و نسبت  به بهمن ماه پارسال 
۱۱ درصد افزایش داشته است. دی ماه ۱۳۹۸ نیز قراردادهای خرید وفروش در  کل 

کشور ۱۹ درصد نسبت به  آذرماه بالا رفته بود.

برنامه دولت برای رونق 
مسکن در سال ۹۹
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علی صانعی: 

فوتسال ایران شرایط خوبی ندارد
سرمربی سابق تیم ملی فوتسال ایران گفت: وضعیت خوبی در فوتسال نداریم و مشکلات 

اقتصادی، فوتسال و ورزش های دیگر را دچار مشکل کرده  است. 
»علی صانعی« در مورد لیگ برتر فوتسال اظهار داشت: لیگ امسال با وجود اینکه پَستی 
و بلندی های زیادی داشت، لیگ خوبی بود و در آخر هم با ورود ویروس کرونا به ایران باعث 
تغییرات ناخواسته شد. لیگ برتر باید طوری برنامه ریزی می شد که پلی آف برگزار نشود، زیرا 
سالی که به مسابقات قهرمانی فوتسال آسیا منتهی می شود، برای برگزاری دیدارهای پلی آف 
زمان کمی می ماند و تیم ملی باید وقت کافی برای برگزاری اردوهای آماده سازی داشته باشد.
وی اظهار داشت: کنفدراسیون فوتبال آسیا از سال ۲۰۱۴ زمان برگزاری دیدارهای قهرمانی 
فوتسال را تغییر داد و با توجه به این موضوع، سازمان لیگ هم باید زمان برگزاری لیگ برتر 
را تغییر می داد تا از لحاظ زمانی، دچار مشکل نشویم. با توجه به این موضوع تیم هایی که 
به پلی آف رسیدند، دچار مشکل می شوند زیرا با وقفه  متعددی روبرو می شوند. البته کمیته 

فوتسال به دنبال برنامه ریزی جدیدی است که این مشکل را حل کند.
صانعی در مورد تیم ملی تصریح کرد: تیم ملی فوتسال تابع شرایط پیش آمده است و با توجه 
به اینکه زمان دقیق برگزاری مسابقه های قهرمانی آسیا مشخص نیست، تیم ملی هم تکلیف 
خودش را نمی داند و هنوز میزبان این رقابت ها هم مشخص نیست زیرا، شاید ترکمنستان 
هم دچار شیوع ویروس کرونا شود. امیدوارم هرچه زودتر این ویروس از کشورها برود تا اینکه 

بتوانیم برای مسابقات آینده برنامه ریزی  کنیم.
وی درباره جوانگرایی در فوتسال خاطرنشان کرد: عملکرد باشگاه ها در این زمینه بسیار 
تاثیرگذار است و باید از بازیکنان جوان استفاده کنند تا جوانگرایی به تیم ملی منتقل شود. 

تیم های بزرگ لیگ برتر باید در این کار به تیم ملی کمک کنند.
سرمربی سابق تیم ملی فوتسال ایران در مورد پیشرفت تیم های آسیایی گفت: ما در 
تورنمنت دوستانه تایلند با تیم فوتسال زیر ۲۰ سال ایران شرکت کردیم و از نزدیک شاهد 
پیشرفت زیاد برخی تیم ها بودیم. تیم ملی تاجیکستان بسیار پیشرفت کرده بود و آنها 
هدف گذاری و سرمایه گذاری خوبی برای این رشته دارند و به نظر من اگر رقابت های قهرمانی 
فوتسال آسیا در اسفند برگزار می شد تیم تاجیکستان می توانست شگفتی ساز شود و به مرحله 

بعد صعود کند.
مشکلات  و  نداریم  خوبی  وضعیت  داشت:  اظهار  ایران  فوتسال  مشکلات  درباره  وی 
اقتصادی، فوتسال و ورزش های دیگر را دچار مشکل کرده  است. بازیکنان با کیفیت ایران 
مجبور هستند با دستمزد کم به لیگ های سطح پایین بروند که با این کار سطح لیگ برتر 
پایین می آید و آن بازیکنان هم پسرفت می کنند. در بحث تیم ملی هم اگر پول نباشد نمی توان 
اردوهای خوبی برگزار کنیم و با تیم های درجه یک دنیا بازی دوستانه انجام دهیم. به یاد دارم 
برای آماده سازی تیم ملی جهت شرکت در مسابقات قهرمانی فوتسال آسیا، به کشورهای 
برزیل و تایلند سفر کردیم و بازی های بسیار خوبی با بهترین تیم های دنیا انجام دادیم، اما در 

حال حاضر همچین شرایطی برای تیم  ملی وجود ندارد.
صانعی بیان داشت: برای جوانگرایی تیم ملی، نیاز داریم که بین تیم ملی بزرگسالان و تیم 
زیر ۲۰ سال، یک تیم ملی دیگر داشته باشیم تا بتوانیم بازیکنان جوان با کیفیتی به تیم ملی 

بزرگسال تزریق کنیم اما با توجه به شرایط اقتصادی، این کار شدنی نیست.

غلامرضا فتح آبادی:

مشکل سرخابی ها بدهی  کلان است
 پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: اصلی ترین مشکل دو تیم استقلال و پرسپولیس، 

بدهی هایی است که از قبل به جا مانده و باز هم باقی خواهد ماند. 
غلامرضا فتح آبادی درباره شرایط دو تیم استقلال و پرسپولیس گفت: قرمزپوشان روند 
خوبی را در پیش گرفته اند و در صدر جدول یکه تازی می کنند. پرسپولیس با پیروزی بر 
شهرخودرو و گرفتن سه امتیاز بازی با سپاهان که انجام نشد، موقعیت خوبی در جدول پیدا 
کرد و این اتفاق باعث شد تا فاصله امتیازی این تیم با سایر تیم ها بیشتر شود و امید بیشتری 

نسبت به قهرمانی وجود داشته باشد.
فتح آبادی در مورد عملکرد آبی پوشان اظهار داشت: استقلال روزهای سختی را سپری 
کرده؛ تیمی که با استراماچونی شانس اول قهرمانی را تجربه کرده، به یکباره با تغییرات در 
کادر مدیریتی، فنی و مصدومیت بازیکنان، شرایطش به هم ریخت و نتوانست آن اقتدار 
گذشته را داشته باشد. شاید اگر استراماچونی در ایران می ماند، آبی پوشان به جای قرمزها 
صدرنشین جدول بودند اما این اتفاقات نادر فقط در فوتبال ما رخ می دهد و همیشه شاهد 
بدترین اتفاقات در فوتبال ایران هستیم. در مجموع استقلال با تمام اتفاقات بدی که برایش 
رخ داد، عملکرد خوبی داشت. باید منتظر ماند و دید که آیا لیگ دوباره از سر گرفته می شود 

که این تیم عملکرد موفقی داشته باشد؟
وی در خصوص عملکرد فرهاد مجیدی گفت: مجیدی یک مربی جوان است، به زمان 
نیاز دارد چرا که در بدترین شرایط به استقلال آمد. این روزها آبی پوشان زمین چمن مناسبی 
ندارند، مصدومانشان زیاد شده و همه این شرایط بد دست به دست هم دادند تا استقلال 
روزهای خوبی را سپری نکند و هوادارانش نگران باشند. تیم فوتبال استقلال نتوانست مقابل 
گل گهر به نتیجه مطلوب دست پیدا کند زیرا برای این بازی حتی یک جلسه هم در زمین 

چمن تمرین نکرده بود بنابراین نباید از دیدار این دو تیم انتظار داشته باشیم.
فتح الله زاده نمی تواند معجزه کند

 پیشکسوت باشگاه استقلال درباره حضور فتح الله زاده به عنوان سرپرست جدید این 
باشگاه بیان کرد: فتح الله زاده در سخت ترین شرایط به استقلال آمده و نمی توان از او انتظار 
معجزه داشت. سرخابی ها آنقدر بدهی دارند که هرکس بیاید، قادر به پرداخت آن نیست و 
این روند در آینده هم ادامه خواهد داشت. امید می رود با تجربه ای که فتح الله زاده در مدیریت 

استقلال دارد، بتواند شرایط را بهبود ببخشد.
وی در مورد آینده لیگ نوزدهم که مشخص نیست به پایان خواهد رسید یا خیر؟ گفت: با 
چنین شرایطی، برگزاری این فوتبال در آینده مشخص نیست. شیوع ویروس کرونا باعث شده 
تا تمام ورزش کشور ما به تعطیلی برود بنابراین باید منتظر بمانیم و آرزو کنیم که این بیماری 
از کشور ما ریشه کن شود و شاهد شروع دوباره ورزش باشیم ولی اگر این وضعیت ادامه یابد، 

آینده ای برای لیگ نوزدهم وجود نخواهد داشت.
 

محمد صادقی:

 پرسپولیس به یک شرط قهرمان می شود
 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: اگر اعضای این تیم تمرکز خود را حفظ کنند قطعاً 

قهرمان لیگ برتر خواهند شد.
محمد صادقی در خصوص لغو بازیهای لیگ برتر فوتبال ایران به دلیل شیوع کرونا گفت: 
فکر می کنم تصمیم درستی بود تا سلامت بازیکن و تمام عوامل و دست اندرکاران برگزاری 
بازیها به خطر نیافتد. فوتبال را می توان دوباره برگزار کرد اما جان آدمی قابل بازگشت 

نیست.
وی درباره نتایج این تیم با یحیی گل محمدی در هفته های اخیر تصریح کرد: او مربی با 
دانش و آرامی است. خیلی خوب توانست خودش را در رختکن تیم جا کند تا بازیکنان هم 

از او حساب ببرند.
 گل محمدی با هدف کسب امتیاز در بازیهای ابتدایی که هدایت پرسپولیس را برعهده شده 
بود، قدم برداشت و اکنون به فکر ایجاد تفکر و فلسفه تاکتیکی خود است تا بتواند راندمان 

بازیکنان را به بهترین حالت ممکن برساند.
وی افزود: پرسپولیس با اختلاف ۱۰ امتیازی در صدر جدول حضور دارد و همین موضوع 
ثابت می کند شانس اول برای چهارمین قهرمانی متوالی در لیگ برتر است. تنها شرط 

قهرمانی این تیم حفظ تمرکز بازیکنان و کادر فنی است.
کارشناس فوتبال ایران درباره حضور کریم باقری در کادر فنی تیم ملی فوتبال ایران تاکید 
کرد: همه فوتبالی ها می دانند که شخصیت کریم باقری می تواند باعث رشد یک مجموعه 
شود. اگر حضور او و وحید هاشمیان در تیم ملی قطعی باشد بدون شک به نفع اسکوچیچ 

خواهد بود. 

جریمه 9۰۰ هزار یورویی برای الاهلی؛

فیفا از خجالت حریف سعودی استقلال درآمد
 یک نشریه سعودی مدعی شد که باشگاه الاهلی به دلیل تاخیر در پرداخت اقساط خرید 

برزیلی خود از باشگاه نانتس فرانسه، از سوی فیفا ۹۰۰ هزار یورو جریمه شده است. 
نشریه عُکاظ عربستان نوشت: باشگاه عربستانی که یکی از حریفان استقلال در مرحله 
گروهی لیگ قهرمانان ۲۰۲۰ آسیا است و در دور رفت با نتیجه ۲ بر یک آبی ها را شکست داد، 

اوایل فصل جاری »لوکاس لیما« را از نانتس به تیم خود اضافه کرد.
باشگاه فرانسوی طی دو ماه گذشته چندین بار برای دریافت مبلغ باقی مانده بابت فروش 
لیما به الاهلی هشدار داده بود. طرفین در ژانویه به توافق رسیدند تا براساس آن الاهلی در 
اسرع وقت مطالبات باشگاه نانتس را پرداخت کند و در مقابل باشگاه فرانسوی از تسلیم 
شکایت خود به فیفا عقب نشینی کرد اما عدم پایبندی باشگاه سعودی به تعهدات خود 
موجب شد تا نانتس به طور رسمی به فیفا شکایت کند و حالا براساس حکم فیفا، حریف 
استقلال باید علاوه بر پرداخت مطالبات باشگاه فرانسوی، ۱۵ درصد از مبلغ مذکور را معادل 

۹۰۰ هزار یورو به عنوان جریمه پرداخت کند.

تمجید یک رسانه بلژیکی از مهاجم ایرانی؛ 

رضایی با نیکلسون زوج طلایی خط حمله 
شارلروا هستند 

یک رسانه بلژیکی به تمجید از مهاجم ایرانی شارلروا پرداخت. 
یکشنبه شب گذشته از هفته بیست و نهم رقابت های لیگ فوتبال بلژیک، شارلروا در خانه 
خنت به میدان رفت و به پیروزی ۴ بر یک دست یافت. در این بازی کاوه رضایی و علی قلی 
زاده دو بازیکن ایرانی از ابتدا در ترکیب تیم شارلروا حضور داشتند و بازی درخشانی از خود 

نشان دادند.
کاوه رضایی روی گل اول پاس گل داد و علی قلی زاده هم موفق شد پیش از گل دوم یک 
پنالتی برای تیمش بگیرد. رضایی در دقیقه ۹۰ هم موفق شد گل چهارم تیمش را با یک ضربه 

پنالتی به ثمر برساند.
در این راستا امروز سایت »dhnet« بلژیک، نوشت: در بازی شنبه گذشته شارلروا با خنت 
شاهد زوج طلایی رضایی و نیلکسون در خط حمله شارلروا بودیم. این دو بازیکن در این فصل 
۵ بازی در کنار یکدیگر در خط حمله با تاکتیک ۴-۴-۲ بازی کردند که در تمام بازی ها نشان 

دادند زوج مکمل هم هستند.

این روزها که همه امیدوار به ادامه دار بودن درخشش عابدزاده کوچک در اروپا هستند، 
امیدواری دیگر هم در دل طرفداران ایرانی ایجاد شده که بیرانوند بتواند بالاخره طلسم 

موفق نشدن دروازه بان های ایرانی در اروپا را بشکند.
ملی پوش  دروازه بان  لژیونر شدن  و  بلژیک  فوتبال  در  بیرانوند  علیرضا  خبر حضور 
پرسپولیس هرچند در ابتدا برای هواداران این تیم خبر خوبی نبود اما وقتی قرارداد بیرو 
با تیم بلژیکی قطعی شد همه آینده درخشانی را برای این دروازه بان تصور کردند. داستان 

این فصل فوتبالی علیرضا بیرانوند نسبت به همه سال های گذشته می توان گفت تفاوت 
زیادی نداشت. این فصل هم با فراز و نشیب زیادی برای بیرو پشت سر گذاشته شد. 
در اوایل حضور گابریل کالدرون در پرسپولیس حتی صحبت هایی در خصوص اختلاف 
او با سرمربی آرژانتینی مطرح شد و خیلی ها بهانه اصلی جدایی بیرانوند را کالدرون 

می دانستند. 
و کالدرون شایعات درگیری  بیرانوند  باشگاه،  از طرف  اما وقتی  از چند هفته  بعد 

دروازه بان شماره یک قرمزها با سرمربی تیم رد شد اخبار جدیدی در خصوص ماندگار 
شدن بیرانوند در پرسپولیس مطرح بود. مسئولان باشگاه به فکر این بودند که طرفداران 

را از نگرانی رفتن بیرو در بیاورند.
در این شرایط هنوز خبر پیشنهاد باشگاه بلژیکی به بیرانوند رسمی نشده بود اما 
مدت زیادی نگذشت که بیرانوند با پیشنهاد رسمی از سوی یک تیم بلژیکی روبرو شد. 
پیشنهادی که چشم گیر تلقی می شد. البته که پیش از این خیلی ها از دیده شدن 
بازی های بیرو توسط نماینده های تیم های پرتغالی می گفتند اما در نهایت بلژیک مقصد 
احتمالی علیرضا شد. باشگاه پرسپولیس در همین وضعیت بود که تقریبا موافق ضمنی 
خودش را با جدایی بیرانوند اعلام کرد. چراکه جدایی بیرانوند از نظر مسئولان باشگاه 
اتفاقی بود که بالاخره باید رخ می داد و البته که چنین اتفاقی می توانست درآمدزایی 

خوبی برای باشگاه باشد.
در حالیکه همه منتظر فاش شدن نام باشگاه بلژیکی خواهان بیرانوند بودند، خیلی ها 
از باشگاه خنک صحبت کردند اما در نهایت مشخص شد که باشگاه آنتورپ بلژیک 
خواهان بیرانوند است. در این بین خداحافظی بیرانوند از بازیکنان در یکی از جلسات 
تمرینی و فیکس شدن رادوشوویچ طرفداران پرسپولیس را ترسانده بود که با جدایی بیرو 
در میانه فصل شاید وضعیت برای تیم شان سخت شود. خبر پیوستن بیرانوند به آنتورپ 
در تابستان آینده اما باعث شد خیال طرفداران پرسپولیس کمی راحت شود. دروازه بان 
پرسپولیسی ها در نهایت در شرایطی قرارداد سه ساله با باشگاه بلژیکی آنتورپ امضا کرد 
که هم می تواند تا پایان این فصل در ترکیب پرسپولیس باشد هم فصل بعدی به رویای 
خودش برسد. داستان حضور دروازه بان های ایرانی در فوتبال اروپا همیشه اما و اگرهای 
زیادی داشته. همین علیرضا بیرانوند بعد از سال ها لینک شدن به تیم های اروپایی در 
نهایت به آرزوی خودش رسید و انتقال او می تواند اتفاق مهمی باشد. پیش از بیرانوند 
فوتبال ایران هیچوقت دروازه بانی در سطح اول فوتبال اروپا نداشته. فوتبال ایران هنوز 
هم در لیگ های اروپایی لژیونر دارد اما بدون شک حضور بیرو در بلژیک و آنتورپ می 

تواند هیجان بیشتری داشته باشد. 
نیما نکیسا، علیرضا حقیقی، دانیال داوری، عقیل اعتمادی و سوشا مکانی دیگر 
دروازه بان هایی بودند که پیش از بیرانوند حضور در فوتبال اروپا را تجربه کردند. بین همه 
این دروازه بان ها در حال حاضر وضعیت امیر عابدزاده اما از همه بهتر است. امیر در حال 
حاضر برای تیم ماریتیمو پرتغال بازی می کند و هر هفته تصاویر مربوط به عکس العمل 
های خوب او به شدت در فضای رسانه ای پخش می شود. این روزها که همه امیدوار به 
ادامه دار بودن درخشش عابدزاده کوچک هستند، امیدواری دیگر هم در دل طرفداران 
ایرانی ایجاد شده که بیرانوند بتواند بالاخره طلسم موفق نشدن دروازه بان های ایرانی 

در اروپا را بشکند.

در انتظار شکسته شدن طلسم دروازه بان های ایرانی در اروپا؛

بیرانوند چطور به رویای همیشگی خودش رسید؟

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ماده ۳ و ماده ۱۳ آیین نامه تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و ارضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برای رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۱۰۱۰۱۰۰۰۳۸۴۸ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک فردیس تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای سلیم میرویسی فرزند اسفندیار بشماره شناسنامه ۲ صادره از بیجار در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۱۴۷ مترمربع پلاک ۲۱۴ فرعی از۱۶۴ اصلی واقع در مشکین آباد بلوار صیاد شیرازی ولایت ۲ پ ۴۳ 
خریداری از مالک رسمی خود متقاضی محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت ۲ ماه اعتراض خود 

را به اداره تسلیم  و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.م/۲۰۶۹
تاریخ انتشارنوبت اول : 98/۱۲/۰۴
تاریخ انتشار نوبت دوم : 98/۱۲/۱9
محمد سلیمانی رییس ثبت اسناد و املاک 

کاپیتان سابق تیم ملی فوتسال گفت: فوتسال ایران برای بازیکنان با تجربه فعلی جایگزین خوبی ندارد چرا که در این زمینه پشتوانه سازی 
نشده است. 

»وحید شمسایی« در مورد لیگ برتر فوتسال افزود: قابل پیش بینی بود که تیم های مس سونگون و گیتی پسند راهی فینال شوند، زیرا این 
باشگاه ها مدیریت خوبی دارند و در این چند سال هزینه  زیادی برای بازیکنان و کادر فنی کردند و بیشتر ملی پوشان را به خدمت گرفتند.

وی همچنین در خصوص مشکلات فوتسال ایران اظهار داشت: بزرگترین مشکل فوتسال کشورمان، مسایل اقتصادی است که همه 
چیز را تحت  تاثیر خود قرار داد. به تازگی شنیدم باشگاه فوتسال فرش آرا مشهد هم که یکی از تیم های با سابقه لیگ برتر است، به دلیل 
مشکلات مالی از رقابت های سال بعد انصراف داده  است. باید تمهیداتی اندیشیده شود که سرمایه گذاران ترغیب شوند در این رشته 

سرمایه گذاری کنند تا بیشتر از این پسرفت نکنیم. 
شمسایی یادآور شد: تیم هایی مانند استقلال، پرسپولیس، تراکتور و سپاهان که می توانند از لحاظ مالی در لیگ برتر فوتسال تی مداری 

کنند، به فوتسال بیایند و از این رشته حمایت کنند. 
کاپیتان سابق تیم ملی فوتسال در شرایط تیم ملی نیز گفت: به صراحت می گویم که تیم ملی فوتسال ایران در سال ۲۰۱۶ عملکرد 
خیره کننده ای داشت و از لحاظ نفرات بی نظیر بود، اما از آن سال به بعد، بازیکنان باکیفیتی به تیم ملی اضافه نشد که شاکله تیم ملی 
تغییر کند. البته تصمیم گیرنده اصلی سرمربی تیم ملی است که چه بازیکنانی را به تیم ملی دعوت کند و جوانگرایی تیم ملی فوتسال به 
عهده او است. تیم ملی فوتسال ایران، پشتوانه قوی ندارد و همچنان با بازیکنان با تجربه ای که از گذشته در تیم ملی بودند کار می کند و 
نتیجه هم می گیرد اما همیشه گفته ام فوتسال ایران نسل بعدی خوبی برای آینده ندارد و برای بازیکنان با تجربه تیم ملی جایگزینی نیست.
وی همچنین در خصوص تحت الشعاع قرار گرفتن مسابقات ورزشی به دلیل شیوع ویروس کرونا اظهار داشت: احتیاط برای پیشگیری 
از ویروس کرونا همه برنامه های ورزشی را بهم ریخت و رقابت های ورزشی را تحت تاثیر قرار داد و  فینال لیگ برتر فوتسال را هم به تعویق 

انداخت. امیدوارم هر چه زودتر این بیماری از کشورمان برود تا دوباره فعالیت های ورزشی در کشور شروع شود.

کاندیدای انتخابات فدراسیون دوومیدانی به نحوه برگزاری این مجمع اعتراض کرد. 
مجمع انتخابات فدراسیون دووومیدانی در آکادمی ملی المپیک برگزار شد تا رئیس آینده این فدراسیون مشخص شود. بر این 

اساس، افشین داوری با کسب ۲۰ رای به عنوان رییس این فدراسیون برگزیده شد.
مجید کیهانی یکی از کاندیداهای این انتخابات در اعتراض به وضعیت برگزاری مجمع که تعداد زیادی از روسای هیات های استانی 
حضور ندارند گفت: عواملی در معاونت قهرمانی از ابتدا به دنبال حذف من بودند. منظورم آقای علی نژاد و آقای داوری نیست اما 
عوامل دیگری بودند که مسائل سازمان بازرسی و نکات دیگر را مطرح کردند، پس چه شد؟ چرا باید رئیس فدراسیونی را آنقدر تحت 
فشار بگذاریم که عملکردش تحت تاثیر قرار بگیرد؟ او افزود: دنبال این بودند که مهندسی انتخابات اتفاق بیفتد و الان هم اگر با این 
رویه بریم، مهندسی اتفاق افتاده اما شک نکنید نماینده سازمان بازرسی حضور دارد، رای از طریق فکس به هیچ عنوان قانونی نیست، 
حضور نماینده هیات هایی که بدون امضای رئیس هیات آمده اند غیرقانونی است بنابراین مجمع از نظر من به حد نصاب نرسید و 

قابلیت انتخاب رئیس فدراسیون را نداشت.
کیهانی به "نقش غیرقانونی اداره کل استان ها در انتخابات" اشاره کرد و گفت:  نقطه نظراتم را گفتم، نماینده سازمان بازرسی در 
مجمع حضور دارد، مدیر حراست وزارت ورزش هم در مجمع حاضر است، آنها مطالب من را شنیدند. با تاکید می گویم که نماینده 
چهار استان آذربایجان شرقی، آذرباجان غربی، بوشهر و خراسان جنوبی بدون امضا و معرفی هیات های استان خود در مجمع حاضر 
هستند که غیر قانونی است. اگر شرایط کشور را هم در نظر بگیریم از قبل وزارت ورزش اعلام کرده که استان های گیلان و قم 
می توانند رای خود را به صورت مخفی فکس کنند اما آنها این کار را نکردند و استان سیستان و بلوچستان رای خود را فکس کرده 
است در حالی که رئیس هیاتش با جدیت می گوید که او رای فکس نکرده بلکه اداره کل استان این کار را انجام داده است. به هیچ 
عنوان آقای رستم زهی رای فکس نکرده و این رای را اداره کل داده است. این مساله ابهاماتی را در برگزاری مجمع ایجاد می کند اما 

من علاقه مند به دوومیدانی هستم و هر جا و مکانی باشم در ورزش دوومیدانی خواهم بود.

وحیدشمسایی:

 تیم ملی فوتسال پشتوانه قوی ندارد
کیهانی: انتخابات دوومیدانی مهندسی شد

عواملی در وزارت ورزش به دنبال حذف من بودند

از درخواست  انتقاد  با  استقلال  باشگاه  عضو هیات مدیره 
گفت:  شرایط  این  در  جام  گرفتن  برای  پرسپولیس  باشگاه 
حساسیت فیفا روی ایران و صدور ناگهانی چند رای علیه ما 

کمی عجیب است.
کامران منزوی با اشاره به بلاتکلیفی در لیگ برتر فوتبال و 
اینکه گفته می شود قرار است مسابقات از اواسط فروردین از 
سر گرفته شود به برنامه »تهران ورزشی« گفت: ما برای سلامتی 
ورزش می کنیم. اگر بخواهند لیگ را از چهاردهم فروردین برگزار 
کنند یعنی باید تیم ها باید از ۲۴ اسفند تمرین کنند. الان در 
اوج شیوع ویروس کرونا هستیم و این همه هشدار و فریاد و تمنا 
هست که در خانه بمانید. مگر نمی خواهند لیگ را برای معرفی 
تیم های برتر به کنفدراسیون آسیا برگزار کنند؟ اینها که خودشان 
بازی ها را عقب انداختند. اول سلامتی است. باید تکلیفمان را 
با خودمان مشخص کنیم. این بیماری تا آخر فروردین تغییر 
است  تعطیل  فروردین   ۱۵ تا  مدارس  وقتی  ندارد.  آنچنانی 
باشگاه ها هم باید همینطور باشد. برنامه جای خودش است. 
ما ۴۰ سال در فوتبال برنامه نداشتیم و این یک سال را هم به 
آن اضافه کنیم تا فردا روی دستمان نزنیم و بگوییم چرا فلان کار 

را کردیم.
درخواست  به  واکنش  در  استقلال  مدیره  هیات  عضو 
پرسپولیسی ها برای گرفتن جام قهرمانی در این شرایط ادامه 
ندارد.  ارزشی  انسان ها  داد: اصلًا جام دیگر در مقابل جان 
دوستان در پرسپولیس به گرفتن جام بدون مسابقه عادت کرده 
اند. مگر فوتبال قابل پیش بینی است؟ دوستان یادشان نرود در 
یک دوره از لیگ سه امتیاز برای قهرمانی می خواستند که بازی 
هایشان را مساوی کردند. یا تیم بهمن ۲ امتیاز می خواست که 
سقوط نکند ولی حتی یک امتیاز را هم نگرفت. اول سلامتی را 
حفظ و بعد تدبیر کنیم. بالاخره می توان ترفندی را گذاشت که 

هم سلامتی را حفظ کرد و هم جوانمردانه مبارزه کرد. الان نباید 
به فکری جز فکر سلامتی باشیم. اینکه می گویند جام را به ما 

بدهید خب جام برای شما!
منزوی درباره اینکه آیا معتقد است لیگ باید اواخر فروردین 
شروع شود؟ تصریح کرد: اگر اینطور باشد تمرینات باید از اول 
فروردین شروع شود. آیا آن موقع بیماری مهار شده است؟ باید 
عقلانی فکر کنیم. اینکه مدام می گویند کنفدراسیون فوتبال 
آسیا گفته در تاریخ فلان قهرمانتان را معرفی کنید خب هرکسی 
را دوست داشتید معرفی کنید! وی در خصوص اینکه فیفا و 
کنفدراسیون آسیا هم در این برهه به مشکل خورده اند گفت: 

فیفا و کنفدراسیون برای جان انسانها ارزش قایل هستند.
از  آیا  اینکه  به  واکنش  در  استقلال  مدیره  هیات  عضو 

کنفدراسیون آسیا برنامه جدیدی برای لیگ قهرمانان به دست 
استقلال رسیده است؟ اظهار کرد: خیر تا الان که چیزی از 
روابط بین الملل باشگاه به دستمان نرسیده است. امروز جلسه 
ای با فاصله یک متر در هیات مدیره داریم تا ببینیم چه می شود. 
منزوی همچنین درباره بدهی های سنگین استقلال گفت: 
یک چیزی برای شما عجیب نیست؟ یکهو فیفا روی اساسنامه 
فدراسیون دست می گذارد و علیه سه باشگاه مردمی رای صادر 
می شود. این عجیب نیست؟ یعنی فیفا اینقدر درگیری هایش 
کم شده که این همه پرونده علیه ایران آورده است؟ یکسری 
چیزها به هم نمی خواند. شاید کرونا روی ما اثر گذاشته و بد فکر 

می کنیم ولی اینها عادی نیست. ان شاءالله من اشتباه کنم.
وی در تشریح پرونده شکایت های بین المللی علیه استقلال 

گفت: باشگاه پاختاکور هنوز از استقلال شکایت نکرده است 
)بابت انتقال ایسما بازیکن خارجی به استقلال(. ما با آنها تماس 
گرفتیم و شرایطمان را تشریح کردیم. گفتیم که به شما بدهکاریم 
ولی مشکلاتی هم داریم. نمی توانیم درآمدهایمان را در فیفا 
برداشت کنیم. لیگ هم که تعطیل است و وضعیت اقتصادی 

حامیان مالی و وضعیت اقتصادی جهان هم مشخص است.
منزوی ادامه داد: سرور جباروف ۹۰ هزار دلار از استقلال می 

خواهد و تا ۲۲ اسفند وقت داریم مبلغش را واریز کنیم.
استقلال نمی تواند این بدهی ها را 

به خاطر مشکلات مالی بدهد 
عضو هیات مدیره باشگاه استقلال یادآور شد: شکایت گادوین 
منشا را داریم که ۴ فروردین مهلتش به اتمام می رسد. همچنین 
بویان هم شکایت داشته ولی در مکاتبات غیر رسمی گفته است 

که چهار ماه پرونده را متوقف می کند.
منزوی درباره شکایت وینفرد شفر از استقلال هم تصریح کرد: 
اینطور نبوده که دفاعیات ما در این پرونده راه به جایی نبرد. شفر 
۱ میلیون و ۷۰۰ هزار دلار غرامت می خواست که ما دفاع کردیم 

و عدد نهایی به باشگاه آمده است.
وی با بیان اینکه استقلال نمی تواند این بدهی ها را به خاطر 
مشکلات مالی بدهد تاکید کرد: یک چیزی این روزها باب شده 
و می گویند پول ندارید بازیکن نیاورید. در فوتبال چیزی به نام 
عرف داریم یعنی خواسته الزامی هواداران. وقتی هوادار می 
گوید شرط رضایت من از باشگاه قوی بودن تیم است معنایش 
می شود بازیکن خارجی آوردن. یا هیچ تیمی بازیکن خارجی 
نیاورد که این پرونده بسته شود و این عرف در تمام تیم ها جاری 
شود. این عرف دارد بر فوتبال حکمفرما می شود. بعضی از 
بازیکنانی که می آیند به درد می خورند مثل تیام و جباروف ولی 

برای بقیه باید چه پولی بدهیم؟

منزوی: حساسیت فیفا عجیب است؛

 پرسپولیس به گرفتن جام بدون مسابقه عادت کرده است!

 زننده گل تعیین کننده و لحظه آخری آمیان در تساوی ۲ بر ۲ برابر مارسی، هیجانزده از 
بازگرداندن امید به تیمش، حالا امیدوار است تا این نتیجه را با پیروزی برابر آنژه جشن بگیرد. 
»سامان قدوس« ستاره ایرانی باشگاه آمیان فرانسه روز جمعه در جریان دیدار تیمش مقابل 
مارسی در لوشامپیونه در حالیکه مارسی تا زمان هیا تلف شده بازی در نیمه دوم نیز با نتیجه 
۲-۱ از آمیان پیش بود، موفق شد گل تساوی بخش آمیان را به ثمر رسانده و تمیش را از 
شکست نجات دهد. ستاره تیم ملی ایران در گفت و  گو با تارنمای le۱۱amienois تعدادی از 

پرسش های پیرامون تساوی برابر مارسی و موضوعات مرتبط با آمیان پاسخ داد.
سامان، این گل لحظه آخری برای تو و آمیان چه معنایی داشت؟

به  با توجه  بودن آن هم  از مارسی عقب  بر صفر  زیادی داشت؛ ۲  این گل حرف های 
شرایطمان در جدول، اهمیت این گل را نشان می دهد و چیزهای زیادی در مود ما می گوید. 
این گل نماینده شخصیت قوی ما بود؛ چیزی که در ابتدای هفته در مورد آن زیاد حرف زده 
بودیم. فکر می  کنم در طول هفته بهترین جلسات تمرینی فصل را پشت سر گذاشتیم و این 
موضوع را در زمین بازی هم نشان دادیم. ۲ گل زدن به مارسی در زمین خودش شگفت انگیز 
است. البته دوست داشتم بازی را ببریم اما باید واقع بین باشیم بنابراین تساوی هم نتیجه 

بسیار خوبی است؛ این نتیجه در پایان فصل کمک زیادی به ما خواهد کرد.

نتایج بد آمیان برابر تیم های کوچک و نتایج خوب این تیم را برابر تیم های بزرگ 
را چطور توضیح می دهید؟

پیدا کردن دلیل این اتفاق کار سختی است؛ برابر تیم های بزرگ همیشه خوب هستیم اما 
وقتی باید برابر تیم های کوچک خوب باشیم خودمان را گم می کنیم. باید بهتر باشیم زیرا تنها 
۱۰ بازی دیگر باقی مانده است. برای باقی ماندن در لوشامپیونه باید در این هفته های پایانی 

بهترین خود باشیم. ماموریت ما این است.
بابت شرایط آمیان نگرانی هستی؟

البته که نگرانم اما تحت فشار نیستم زیرا ما تیم خوبی هستیم. جایگاه ما نباید این باشد. به 
تیم و کادر فنی اعتماد دارم. بهتر از آن هستیم که در این قسمت از جدول قرار بگیریم. بازی 
به بازی پیش می رویم و این مهمترین موضوع است. می توانیم بابت این تساوی جشن بگیریم 

اما به سرعت باید روی بازی برابر آنژه تمرکز کنیم.
باید متمرکز باشد چون به برد نیاز دارید...

محرز همینطور است. این تساوی تنها زمانی خوب است که آنژه را ببریم. می خواهیم در 
تمام بازی ها برنده باشیم  اما کار سختی است. در خانه همیشه خوب هستیم و امیدوارم 

آنها را ببریم.

سامان قدوس: 

زدن ۲گل به مارسی آن هم در زمین خودش شگفت انگیز است
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آیا زمان فتح »سنگر به سنگر« اصولگرایان فرا رسیده است؟

راه پر فرازونشیب اصولگرایان برای تحقق 
رویای فتح پاستور 

حسام رضایی:

آیا اصولگرایان می توانند پس از راه یافتن به بهارستان، پاستور را نیز ضمیمه فتوحات خود 
کنند؟ آیا در انتخابات ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰ که یک سال و چندماه دیگر موعد آن 
است، قدرت به جناح راست بازخواهد گشت؟ پاسخ به این چنین سوالاتی، بی شک با 

درنظر گرفتن عوامل متعدد امکان پذیر است.
پس از آنکه جناح راست جبهه سیاسی ایران توانستند در انتخابات اسفندماه، با قاطعیت 
تمام بیشتر کرسی های مجلس یازدهم را نصیب خود کنند، این گزاره به میان آمده که 
دوران به اصطلاح »فتح سنگر به سنگر« اصولگرایان از راه رسیده و بعید به نظر نمی رسد، 
همای سعادت انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ را باید از همین حالا روی دوش آنها دید. 
اما آیا کامروایی اصولگرایان آنطور که خود جلوه گری می کند و با اطمینان از آن سخن 
می گویند به راحتی در دسترس خواهد بود؟ برای پاسخ به این سوال باید کمی به عقب 

بازگشت؛ زمانه انتخابات ریاست جمهوری ۹۶!
وحدت با چاشنی دلخوری  

انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۶ از این منظر که نهایتا توانست محملی برای وحدت 
حداکثری نیروهای اصولگرا باشد، مهم و قابل توجه بود. جناح راست در این کارزا برخلاف 
سال ۹۲ وحدت رویه پیشه کرد و پشت چهره ای تقریبا غریبه با بدنه اجتماعی و سیاسی 
آن روزها یعنی سیدابراهیم رئیسی ایستاد و در نهایت کاندیدای آنها اگرچه راهی به پاستور 
نیافت ولی رأی ۱۶ میلیونی قابل توجهی را روانه سبد اصولگرایان کرد. هرچند اصولگرایان 
در آن انتخابات موفق شدند به وحدت برسند لیکن این وحدت خالی از گلایه و دلخوری 
نبود. میرسلیم که از همان ابتدا دلخوری خود را عیان کرد و تن به انصراف به نفع رئیسی 

نداد و تا آخر در صحنه ماند.
سوی دیگر داستان محمدباقر قالیباف شهردار وقت تهران بود. او که در روزهای پایانی 
انتخابات سال ۸۴ در نهایت مورد اجماع شورای هماهنگی نیروهای انقلاب قرار نگرفت 
و در انتخابات ۹۲  نیز در رقابت با روحانی توفیقی به دست نیاورد، این انتظار را داشت که 
لااقل در انتخابات ۹۶ به عنوان نامزد نهایی معرفی شود اما با فشار برخی محافل خاص، 

مجبور به کناره گیری به نفع رئیسی شد.
و  سو  یک  از  انتخاباتی  های  مناظره  جریان  در  قالیباف  با  میرسلیم  کلامی  سایش 
کنارکشیدن به نفع رئیسی از سوی دیگر آنقدر برای مرد طرقبه ای سیاست سخت بود که 
پس از انتخابات، به کرات از این عیاری و مردانگی خود قصه ها نقل کرد و برای مرهم نهادن 
بر این سختی، واژه »نواصولگرایی« را خلق کرد تا بلکه بتواند با چنین واژه تراشی هایی، 

برای خود و یارانش شأنی متمایز از سایر طیف های اصولگرایی دست و پا کند.
پیش به سوی انتخابات دوم اسفند 

اما از آن انتخابات تنها دلخوری باقی نمانده بود، لزوم حفظ سبد رأی ۱۶ میلیونی باعث 
شد تا برخی چهره های اصولگرا و مشخصا جمنایی ها، با محوریت شخص رئیسی، سلسله 
جلسات خود پس از انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم را ادامه دهند. پس از انتصاب 
رئیسی به ریاست دستگاه قضا او این جلسات را ترک گفت و سکانداری را به غلامعلی 
حدادعادل سپرد. هر چه به جاذبه انتخابات مجلس یازدهم نزدیک تر شد، حال و هوای 
انتخاباتی این گعده اصولگرایانه نیز که آن روزها نامش را »شورای وحدت« گذاشته بودند 
بیشتر و بیشتر شد. شورایی که برعکس نامش که تاکید بر وحدت بین همه طیف های 
اصولگرا داشت فیلتر را در دروازه های ورودی خود قرار داد و اعتدالیون اصولگرا راهی به 
جلسات این شورا نیافتند. حتی روحانیت اصولگرا و برخی طیف های سنتی هم هفته 
های آخر نزدیک به انتخابات و بخاطر سخت شدن شرایط رسیدن به وحدت برای این شورا 
که حالا دیگر نام »شورای ائتلاف نیروهای انقلاب« را برخود نهاده بود به جلسات دعوت 
شدند. در نهایت هم این شورا در لحظات آخر نزدیک به انتخابات و در چالشی فرسایشی 
و تکراری با جبهه پایداری با دادن چند سهم قابل توجه به آنها یک لیست را تحت عنوان 
»ایران سربلند« منتشر کرد تا شاید از این مسیر سبد رأی ۱۶ میلیونی را از حفظ کرده و 

نجات دهد. 
عوامل بیرونی موثر در کامروایی اصولگرایان در انتخابات اسفندماه

لیست شورای ائتلاف گرچه در تهران و اکثر شهرها دست برتر را یافت اما آنچه باعث شد تا 
اصولگرایان در انتخابات توفیق پیروزی یابند، صرفا معطوف به استعداد و پتانسیل ذاتی آنها 
و به صحنه آمدن آن سبد رأی نبود؛ چه آنکه اگر عوامل مختلف سنجیده و ارزیابی شود، این 

پتانسیل ذاتی شاید از کمترین ظرفیت اثرگذاری برخوردار بوده باشد.
به نظر می رسد سرخوردگی پایگاه اجتماعی اصلاح طلبان از حضور در پای صندوق 
های رای، اختلافات بروزیافته میان طیف های نخبگانی اصلاح طلبی، وقوع برخی 
حوادث اجتماعی و سیاسی طی سال جاری مانند حوادث آبان ماه که در نتیجه آن بدنه 
رای خاکستری جامعه که معمولا به سمت سبد جریان اصلاح طلبی گرایش دارد را دچار 
ریزش کرد، در کنار نارضایتی از عملکرد مجلس دهمی و ردصلاحیت کاندیداهای شاخص 
جریان اصلاحات، کاهش مشارکتی در انتخابات رقم زد که باعث شد اصولگرایان در 

انتخابات اسفندماه، دست بالاتر را نسبت به رقیب رفرمیست خود پیدا کنند.  
دو ادعای اصولگرایانه؛ جذب آرای خاکستری و افزایش سبد رأی ۱۶ میلیونی

ریزش رای اقشار خاکستری جامعه در انتخابات مجلس اگرچه مورد وفاق اکثریت تحلیل 
گران سیاسی اصولگرا و اصلاح طلب است، اما برخی اصولگرایان همچون غلامرضا 
مصباحی مقدم از فعالان شناخته شده جریان راست بر این اعتقادند که اتفاقا اصولگرایان 
در انتخابات اخیر توانستند علاوه بر پایگاه سنتی خود که متوسط ۱۵ تا ۲۰ درصد است، 
۶ تا ۱۱ درصد از رای قشر خاکستری جامعه را نیز به خود جلب کنند. او حتی تاکید دارد 
که رأی اصولگرایان در انتخابات ۹۸ بیشتر از ۱۶ میلیون سال ۹۶ شده است. اشاره ای که 
مورد تاکید حسن غفوری فرد نیز هست و او نیز معتقد به افزایش سرمایه رأی اصولگرایان 
است.اما آیا این پیروزی و این ادعای افزایش رأی حکایت از کلیدخوردن فتح سنگر به سنگر 

کرسیهای سیاست از سویاصولگرایان و بازگشت حداکثری آنها به قدرت است؟
آیا فتح سنگر به سنگر در جبهه اصولگرا شدنی است؟

»فتح سنگر به سنگر« اصطلاحی است که سعید حجاریان تئوریسین جبهه اصلاح 
طلبی در دوران تفوق گفتمان اصلاحات در ایران، مطرح کرد. این اصطلاح معطوف به این 
تز بود که اصلاح طلبان پس از قبضه قدرت در نهاد ریاست جمهوری در خرداد سال ۷۶، 
باید به سراغ قدرت در شوراهای شهر و پس از آن مجلس هم بروند تا وجه اثرگذاری خویش 
را بیشتر کنند؛ مساله ای که البته با قدرت یافتن اصلاح طلبان در شوراهای شهر اول و 
مجلس ششم، به واقعیت بدل شد. با این توضیح کوتاه، بار دیگر به سوال ابتدایی گزارش 
نقب بزینم که آیا در وضعیت امروز ایران، امکان فتح سنگر به سنگر این بار توسط نه جبهه 
اصلاح طلبی بلکه توسط جبهه اصولگرایی وجود دارد یا نه؟ به بیانی دیگر، آیا اصولگرایان 
می توانند پس از پیروزی در بهارستان، پاستور را نیز ضمیمه فتوحات خود کنند؟ آیا در 
انتخابات ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰ که یک سال و چندماه دیگر موعد آن است، قدرت 
به جناح راست بازخواهد گشت؟  پاسخ به این چنین سوالاتی، بی شک با درنظر گرفتن 
عوامل متعدد امکان پذیر است. یکی از این عوامل، عمق و گستره وحدت جبهه اصولگرایی 
در طول زمان باقی مانده تا انتخابات بعدی خواهد بود. اگر وحدت دقیقه نودی اصولگرایان 
در انتخابات دوم اسفند معیار نظر باشد، می توان گفت که امر وحدت، همچنان در جبهه 
راست اکسیری کمیاب است و با توجه به حساس تر بودن انتخابات ریاست جمهوری 
درایران در مقایسه با انتخابات مجلس، حصول این یکپارچگی قدری دور از انتظار خواهد 
بود. دلیل مهم دور از انتظاربودن استمرار وحدت ظاهری میان اصولگرایان این است که 
طیف سنتی اصولگرا یعنی جامعه روحانیت مبارز و برخی نیروهای معتدل راست، در 
جریان انتخابات مجلس یازدهم از روند وحدت شورای ائتلاف کنار نهاده شدند و منفعلانه 

نظاره گر چالش پیش آمده میان نیروهای جوان تازه به صحنه آمده اصولگرایی بودند. 
برای  را  نشستن  سقف  یک  زیر  از  خوش  ای  تجربه  ظاهر  در  که  نیز  ائتلاف  شورای 
اصولگرایان رقم زد، لیکن سهامی خاص بودن سازوکار این شورا و حذف  طیف های موثر 
اصولگرایی از آن، تکرار موفقیت های بعدی برای اصولگرایان را به محاق اما و اگرهای بسیار 

می کشاند. 
شاید از همین روست که چنانچه جناح راست اگر از همین حالا چشم به ۱۴۰۰ دارد و 
میخواهد کاری کارستان در برابر رقیب کند، باید چتر هم آوایی و هم نوایی خود را گسترده 
تر تعریف کند تا طیف های پر صبغه اما به حاشیه کشیده شده نظیر جامعه روحانیت مبارز و 
برخی عقلای قوم وارد مناسبات شوند والا تکرار تجربیات تلخ انتخابات های چند سال اخیر 

برای راست ها، چندان دور از انتظار نخواهد بود.
علاوه بر میزان وحدت در میان اصولگرایان، عامل بعدی که کامرانی و توفیق اصولگرایان 
در انتخابات ۱۴۰۰ و تحقق رویای »فتح سنگر به سنگر« را به دنبال خواهد داشت، عملکرد 
آنها در قوه تقنینی کشور خواهد بود. چنانچه اصولگرایان بنابر وعده های خود پیش از 
انتخابات، بتوانند تحولی شگرف و شگفت در مناسبات مجلس ایجاد کنند و آنطور که 
مدعی شده اند بتوانند نهاد پارلمان را به راس امور جاری کشور بازگردانند به گونه ای که 
برای مردم ملموس باشد، تا حدی می توانند امیدوار باشند که در انتخابات سرنوشت ساز 
ریاست جمهوری سیزدهم، گوی سبقت را بربایند و سبد رأیی که مدعی هستند حالا بیشتر 

از ۱۶ میلیون شده است را به نفع کاندیدای خود به صحنه بیاورند.
رسیدن به پاستور ۱۴۰۰ البته صرفا امری تابع مولفه های درون جریان اصولگرا نیست 
بلکه مولفه های برون جریانی نیز در دستیابی یا عدم دستیابی به این وحدت تاثیرگذارند. 
اگر آشفتی راهبری و تاکتیکی در جبهه اصلاحات بیشتر شود یا کاندیدای شاخصی برای 
فرستادن به میدان رقابت نداشته باشند یا حتی کاندیداهای آنها نتواند از فیلترهای نظارتی 

رد شود، شانس پیروزی برای اصولگرایان بیشتر خواهد شد. 

 دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی، مجلس را نه بلندگوی جناح ها بلکه تریبون 
ملت دانست و گفت: مجلس یازدهم یکدست و یک رای نیست چون اختلافاتی میان 
اصولگرایان وجود دارد، شاید به شکل تاکتیکی در موردی خاص وحدت داشته باشند 

ولی در عمل دو نگرش درون آنها وجود دارد. 
با یادآوری اینکه راهی جز همکاری  حجت الاسلام  والمسلمین رسول منتجب نیا 
مجلس و دولت نداریم، اظهار داشت: در مجموع افرادی وارد مجلس یازدهم شدند از 
یک جناح هستند و اگر بخواهیم به نظرات و شعارهای آنها پیش از انتخابات استناد 

کنیم، در رابطه با رویکرد تقابلی این مجلس با دولت مقداری جای نگرانی وجود دارد.
 نحوه تعامل دولت و مجلس در ۱۰دوره مجلس چگونه بوده است؟

وی که سه دوره نماینده مجلس بوده و در اغلب دوره ها هم نامزد نمایندگی مردم 
در مجلس شورای اسلامی حضور داشته، با تشریح تجربیات خود از مواجهه دولت و 
مجلس در دوره های گذشته اظهارداشت: تاکنون ۱۰ مجلس را پشت سر گذاشته ایم 
و میان این مجالس تفاوت های زیادی وجود داشته که به همه ابعاد نمی پردازم. فقط 
نوع ارتباطی که قوه مقننه و قوه مجریه در ۱۰ دوره گذشته داشتند را باید مورد بررسی 

قرار داد.
دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی اضافه کرد: مجلس اول با همه مجالس بعد از 
خود متفاوت بود و زمانی شکل گرفت که انقلاب پیروز شده بود و هر روز حادثه جدیدی 
اتفاق می افتاد. مجلسی مرکب از سلایق و جناح های مختلف، که نماد دموکراسی و 

آزادی در رای و نظرات بود.
وی خاطرنشان کرد: برخلاف مجلس اول، مجلس دوم تا حدی محدود شد و نیروهای 
درون انقلاب به ۲ دسته خط امام )ره( و جناح بازار تقسیم شدند و رقابت بین این دو 
جناح بود و جز عده ای منتقد بود و جریانی قوی جز این دو در مجلس دوم حضور 

نداشت.
نماینده ادوار مجلس با بیان اینکه در مجلس دوم، دولت مورد احترام هر دو جناح بود، 
اظهار کرد: در آن دوره مجلس مشکل عمده ای با دولت نداشت و تنها در مورد انتخاب 

نخست وزیر چالشی به وجود آمد که با دخالت حضرت امام )ره( حل شد.
منتجب نیا گفت: مجلس سوم از سال ۶۶ تا ۷۰ بود که اکثریت آن را نیروهای خط امام 
)ره( یا اصلاح طلبان امروزی، تشکیل می داد و جناح بازار )راست( که بعدها به اصولگرا 

معروف شدند در اقلیت بودند.
وی افزود: دولتی که هم زمان با مجلس سوم روی کار آمد، دولت مرحوم آیت الله 
اکبر هاشمی رفسنجانی بود که در عملکرد، خط و ربط و گرایشات سیاسی-اقتصادی 
بیشتربه جناح راست و بازار تمایل داشت، این دولت تقریباً با اکثریت نمایندگان مجلس 

زاویه و اختلاف نظر داشت و گاهی این اختلافات شدت پیدا می کرد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه اکثریت نمایندگان مجلس چهارم از جناح 
راست و بازار بودند، افزود: تعدادی از نیروهای دست چندمی خط امامی نیز به مجلس 
چهارم وارد شدند ولی در اقلیت بودند. جناح چپ منزوی شده بود لذا فعالیت های 

سیاسی خود را موقتا متوقف کردند.
منتجب نیا اضافه کرد: دولت رفسنجانی کاملا با مجلس چهارم کاملا هماهنگ بود و 
مشکلی نداشت، ولی بعد از چند سال اختلاف نظرها بروز پیدا کرد و در دولت دوم وی، 

اختلافات مجلس و دولت شدت یافت.
وی ادامه داد: از سال ۷۴ تا ۷۸ نیز دوره مجلس پنجم بود، که اکثریت این مجلس هم 
با جناح راست بود، منتها نوعی تعادل و توازن در مجلس حاکم بود. ناطق نوری به عنوان 
رییس مجلس پنجم، انصافاً اوضاع را خوباداره می کرد به طوری که رابطه میان مجلس 
اصولگرای پنجم و دولت اصلاحات که سال ۷۶ روی کار آمد، رابطه نسبتاً خوبی بود و 

همکاری منطقی و معقولی با هم داشتند.

دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی گفت: اکثریت مجلس ششم از سال ۷۸ 
تا ۸۲  در اختیار اصلاح طلبان بود و همزمان با آن دولت اصلاحات سر کار بود و به 
شکل طبیعی میان مجلس و دولت هماهنگی وجود داشت. البته بعضی از نمایندگان 
اصلاح طلب مرتکب تندروی هایی در مجلس ششم شدند و آنگونه که باید از ظرفیت 

بسیار بالای آن مجلس استفاده نشد.
منتجب نیا در گفت وگو با ایرنا اضافه کرد: اکثریت مجلس هفتم که از سال ۸۲ تا 
۸۶ بود را اصولگرایان تشکیل می دادند و  بسیاری از اصلاح طلبان عملا این انتخابات 
را تحریم کردند و ما با عده محدودی وارد انتخابات شدیم. ابتدای مجلس اصولگرای 
هفتم با اواخر دولت دوم اصلاحات هم زمان بود ولی همکاری مجلس هفتم با دولت 
هشتم چندان نامطلوب نبود، هماهنگ نبودند ولی کارشکنی و سنگ اندازی هم وجود 

نداشت.
منتجب نیا گفت: اکثریت مجلس هشتم از ۸۶ تا ۹۰ نیز با اصولگرایان که طبیعتا با 
دولت اول احمدی نژاد همراه بودند تشکیل می دادند. اکثریت مجلس نهم از ۹۰ تا ۹۴  
با اصولگرایان بود، اختلاف نظرها شدت گرفت به گونه ای که گاهی برخوردهای خشن و 

تند میان دو رئیس قوه و نمایندگان دولت و مجلس شاهد بودیم.
قائم مقام پیشین حزب اعتماد ملی در ادامه از مجلس دهم گفت و خاطرنشان کرد: 
بخشی از این مجلس را نمایندگان لیست امید و اصلاح طلبان تشکیل می دادند و به 
دلیل رد صلاحیت اکثریت داوطلبان شاخص از روی ناچاری لیست امید به آن شکل 
با دولت  بسته شد. اگرچه اصولگرایان و اصلاح طلبان رویکرد معتدلی در مواجهه 
داشتند، اقلیت جبهه پایداری با دولت مخالفت داشتند و بر سر فعالیت آن مانع تراشی 

می کردند.
منتجب نیا با بیان اینکه به همراه بسیاری از اصلاح طلبان نسبت به عملکرد مجلس 
دهم انتقاد دارم، اظهار کرد: البته علت عمده عملکرد مجلس این بود که نیروهای قدر 
و به اصطلاح ژنرال های اصلاح طلب ردصلاحیت شدند و مجبور شدیم لیست امید را با 

نفرات و رده های بعدی ببندیم.
نماینده پیشین مجلس ادامه داد: اکثریت کرسی های مجلس ایران در این دوره - 
مجلس یازدهم- به جناح اصولگرا رسیده است که ترکیبی از اصولگرایان معتدل و 
افراطی است که برابر دولت موضع دارند. بنابراین در حال حاضر کشور با مجلسی مواجه 
است که اکثریت آن را جناحی تشکیل می دهد که تا حد زیادی با دولت تفاوت دیدگاه 
دارد. وی افزود: حدود دو سال از عمر دولت روحانی باقی مانده که باید کشور را اداره 
کند و در خرداد ۹۹ که مجلس آغاز می شود روزهای بسیار حساس و تعیین کننده ای را 

از حیث شرایط اقتصادی و سیاسی پیش رو داریم.
مجلس و دولت در سال 99 آزمایش سختی پیش رو دارند

منتجب نیا، تحریم های خارجی و نارضایتی مردم را دو مشکل دولت نامید و افزود: 
زلزله های متعدد، سیل های مخرب، اعتراضات اقتصادی و اخیرا شیوع ویروس کرونا 
و مخالفت های داخلی و خارجی ما را در موقعیت حساسی قرار داده و همه این عوامل 

دست به دست هم داده و کار را بسیار دشوار کرده است.
دبیرکل حزب جمهوریت خاطرنشان کرد: اگر مجلس با دولت هماهنگ نباشد و 
نمایندگان بخواهند با دولت مقابله کنند و همان حرف های انتخابات سال ۹۶ و تبلیغات 
روزهای اخیر را تکرار کنند، ضربه شدیدی به مجلس، دولت و کشور وارد خواهد شد. 
اگر نمایندگان به جای هماهنگی و تمرکز بر روی مشکلات کشور به حاشیه بروند و با 
رویکردی انتقام جویانه نسبت به دولت سنگ اندازی کنند، زیان آن متوجه همه خواهد 
بود. وی بیان کرد: به هر حال روحانی تا آخر دولتش مسوول اداره کشور است، لذا هم 
دولت و هم مجلس باید تصمیم بگیرند با هم همکاری کنند. این مجلس و دولت در سال 

۹۹ آزمایش سختی را پیش رو دارند و مردم هم نظاره گر آن ها خواهند بود.  

منتجب نیا گفت: اکثریت منتخبان مجلس یازدهم مدعیان اصولگرایی، انقلابی گری، 
حمایت از نظام و ملت و اطاعت از رهبری هستند و در این مقطع آزمایش می شوند که 

چگونه می توانند این ادعاها را به مرحله بروز و ظهور برسانند.
دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی اظهار کرد: دولت و مجلس آینده به جای 
تفاوت، تعارض، کارشکنی و سنگ اندازی تعامل و همکاری را مبنا قرار دهند و روی 
این محورها کار کنند، با این کار اعتماد مردم را بیشتر جلب کنند که مردم هم در مقاطع 

مختلف نظام را حمایت کنند.
انتخاب روحانی در سال 9۲ خطر جنگ را دور کرد

منتجب نیا با بیان اینکه در عرصه سیاست خارجی باید از شعارهای بدون پشتوانه 
و تحریک آمیز پرهیز شود، اظهارداشت: هر فردی که به الفبای دیپلماسی آشنا باشد 
می داند که ریشه بسیاری از مشکلات بین المللی ما در رویکرد و شعارهای تند، رئیس 

دولت هشتم و نهم و مجالس هفتم تا نهم بوده است.
بودیم،  آستانه جنگ  نهم در  اواخر دولت  اینکه در  بیان  با  فعال اصلاح طلب  این 
خاطرنشان کرد: لطف خدا و تدبیر مسئولان این خطر را دور کرد زیرا مردم شخصی مثل 

آقای روحانی را انتخاب کردند.
مجلس تریبون ملت است نه بلندگوی جناح ها

منتجب نیا محور سوم پیشنهاد خود را قرار دادن مجلس در تراز رهنمودهای بینانگذار 
بلندگوی  نه  است  ملت  تریبون  و گفت: مجلس  کرد  اسلامی ذکر  نظام جمهوری 
جناح ها. به فرمایش حضرت امام )ره( باید اخلاق در مجلس حاکم باشد. نمایندگان 
تلاش کنند در نطق های پیش از دستور که در موافقت و مخالفت با موضوعی مطرح 

می شود اخلاقیات را محور کار خود قرار دهند.
و  تدبیر  با  از گره های کور در کشور  اینکه بسیاری  بیان  با  این فعال اصلاح طلب 
هماهنگی دو قوه برطرف می شوند، گفت: عمده این گره ها قانونی است. برای مثال 
یکی از این گره ها قانون انتخابات است که بسیار مبهم و غیرشفاف است و می تواند 

منشاء بسیاری از اختلافات و چالش ها شود.
کنید.  اصلاح  را  آن  و  بروید  است  گفته  بارها  هم  نگهبان  شورای  داد:  ادامه  وی 
دولت  روحانی لایحه جامع انتخابات را تهیه کرد به مجلس دهم داد ولی بعضی از 
کمیسیون های مجلس فعلی طرح ناقصی را به جای آن ارائه کردند و آن ابهامات و 

مشکلات را برطرف نکرد.
منتجب نیا چهارمین پیشنهاد خود به دولت و مجلس یازدهم را اینطور بیان کرد: 
مجلس آینده می تواند مساله قانون انتخابات را حل کند. همچنین قانون اختیارات 
رئیس جمهوری موضوع مهمی است که در اصل ۱۱۳ قانون اساسی آمده است، تکلیف 
آن هم باید مشخص شود. اینکه رئیس جمهوری مسئول اجرای قانون اساسی است، به 
چه معنی است؟  تا این مساله مشخص نشود بین این دو قوه اختلاف نظر ادامه خواهد 

داشت.
منافع ملی تعریف و طرح تحول نظام اداری تصویب شود

منتجب نیا گفت: یکی از مسائل مهمی که باید به آن ورود کرد، تعریف منافع ملی 
است، که چه اصول و منافعی مورد اتفاق همه جناح های کشور است. مجلس می تواند 
پیش قدم شود و این کار بزرگ را انجام دهد که بسیاری از اختلافات و کشمکش ها را 

برطرف می کند.
دبیرکل حزب جمهوریت اضافه کرد: یکی از مسائلی که مجلس آینده باید روی آن کار 
کند، طرح مقابله جدی و اساسی با فساد، فساد ستیزی و تهیه طرحی جامع و عملی 
برای مبارزه با رشوه خواری است. مجلس باید با کمک دولت با فساد و رشوه و رانت به 

شکل جدی برخورد کنند.
وی گفت: آخرین پیشنهاد مساله تولید داخل است که همیشه رهبری و مسئولان 
روی آن تاکید داشتند ولی عملا پیشرفتی نداشتیم. مجلس یازدهم می تواند بسیاری از 

پیچ و خم های اداری را در این رابطه برطرف کند.
منتجب نیا ادامه داد: نظام اداری ما مریض و فشل است و باید متحول شود. در 
دوره دوم مجلس یا اواخر دوره اول طرح تحول نظام اداری را امضا و تصویب کردیم که 
دولت ظرف ۶ ماه نظام اداری را متحول کند ولی ۶ ماه گذشت و دولت موفق نشد، با 
نخست وزیر وقت )موسوی( هم جلسه ای گذاشته شد و مهلت دادیم اما هیچ گاه این 

تحول ایجاد نشد.
دو نگرش درون لیست اصولگرایان  وجود دارد

منتجب نیا با بیان اینکه نظام اداری ما به هیچ وجه متناسب با یک کشور انقلابی 
نیست، افزود: این نظام اداری مناسب نظامی که جمهوریت و اسلامیت محور آن است 
نیست و باید اقدامی شجاعانه صورت گیرد، معتقدم کارهای بزرگی را مجلس آینده 
می تواند انجام دهد، به شرط این که اصلًا انگیزه و نیت تقابل، کارشکنی و ایجاد چالش 

وجود نداشته باشد.
این فعال سیاسی در پاسخ به این پرسش که آیا مجلس آینده یکدست و یک رای 
خواهد بود، گفت: رقابت درون اصولگرایان شدت خواهد گرفت چون اختلافاتی میان 
آنها وجود دارد. هرچند تلاش کردند در لحظات آخر به لیست واحد برسند ولی در عمل 
دو نگرش معتدل و افراطی درون این لیست وجود دارد. این دو طیف ممکن است به 
صورت تاکتیکی در یک مورد خاص وحدت کنند و حتی ممکن است در مورد رئیس 

مجلس به وحدت برسند ولی در درون خودشان اختلاف ها شدت می گیرد.
منتجب نیا اظهار کرد: امیدوارم نمایندگان مجلس یازدهم بتوانند به وحدت برسند زیرا 
ما منتظر اختلاف بین آنها نیستیم و همیشه امیدوار بوده و هستیم که سیاسیون با هم 

وحدت داشته باشند و کشور را نجات دهند.  
این فعال اصلاح طلب خاطرنشان کرد: در صورتی که رویکرد مجلس یازدهم تقابل با 
دولت نباشد ما از آنها حمایت می کنیم فارغ از جناح بندی ها، هر نهادی که کمر خدمت 

ببندد باید مورد حمایت قرار گیرد.

حجت الاسلام  والمسلمین رسول منتجب نیا:

مجلس تریبون ملت است نه بلندگوی جناح ها

 یک کارشناس ارشد مسائل استراتژیک تاکید کرد: با اطمینان می 
توان ادعا کرد که دولت ترامپ موضوع کرونا را به عنوان یک ابزار جدید 
در جعبه ابزار »فشار حداکثری« خود می بیند.  »رضا نصری« با اشاره 
به گسترش ویروس کرونا به بیش از ۱۰۰ کشور در کمتر از دو ماه 
گفت: تجربه کرونا به ملموس ترین و بی رحمانه ترین شکل »خصلت 
فرامرزی« تهدیدات و معضلات عصر کنونی را به نمایش گذاشت. وی 
با بیان اینکه امروز با دو چشم خود می بینیم چگونه ضعف در سیستم 
بهداشتی یک کشور یا ناتوانی یک دولت در مهار یک بیماری، می تواند 
به راحتی در عرض چند روز جمعیت یک کشور دیگر را هزاران کیلومتر 
دورتر به مخاطره بیندازد، اظهار داشت: این به معنای آن است که 
رویکردها، اهرم ها و ابزار کهنه عصر گذشته دیگر به درد عصر کنونی 
نمی خورد! یعنی در عصر کنونی اگر - به عنوان مثال - دولت آمریکا 
و  تجاری، دولت  ناعادلانه  معاهدات  و  تحریم  از طریق  کند  تلاش 
ساختار حاکمیتی یک کشور دیگر را تضعیف کند - و به تبع قابلیت 
آن دولت در مهار تهدیدهای فرامرزی را کاهش دهد - چه بسا امروز 

دود آن تحریم و معاهده ناعادلانه به چشم شهروندان خودش برود!
کرونا نشان داد شعارهایی از قبیل »اول آمریکا« 

از مرحله پرت هستند
این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی ادامه داد: به قول ظریف، 
در دنیای امروز هیچ کشوری نمی تواند به بهای ناامن  کردن دیگران 
امنیت داشته باشد. در واقع، کرونا نشان داد چقدر شعارهایی از قبیل 
»اول آمریکا« )America First( از مرحله پرت هستند و سیاست های 
مبتنی بر این رویکرد می توانند برای بشریت خطرناک باشند. نصری 
درباره اتهامات مطرح شده علیه ایران از سوی مقامات آمریکایی هم 
ایران گزارش شد،  اولین مورد کرونا در  تصریح کرد: همان روز که 
پیش بینی شده بود که دولت آمریکا از این بحران در جنگ روانی خود 
علیه ایران استفاده کند. در واقع، از آغاز شروع بحران کرونا، ایران از 
دو جبهه مورد هجمه قرار گرفت؛ یکی مستقیم از سوی دولت آمریکا و 

یکی از سوی رسانه ها و دستگاه تبلیغاتی جریان ایران ستیز.
مقامات آمریکا از نارسایی های اولیه در ایران 

در مورد کرونا سوء استفاده کردند
وی در تشریح بیشتر این موضوع خاطرنشان کرد: مقامات ارشد 
دولت آمریکا - مانند مایک پنس، مایک پومپئو و برایان هوک - از 
مصاحبه های  در  ایران  در  کرونا  وجود  اعلام  ساعات  نخستین 
نام آوردند  از »ایران«  مطبوعاتی و موضع گیری های رسانه ای خود 
به  متهم   - جهانی«  بهداشت  »سازمان  نظر  برخلاف   - را  ایران  و 

دروغ گویی و پنهانکاری کردند.
این کارشناس ارشد مسائل استراتژیک افزود: آنها از نارسایی های 
اولیه ایران در انجام آزمایش، کشف و شناسایی مبتلایان کرونایی - که 
مشابه آن را در چین و سپس در سایر کشورها نیز دیدیم - سوء استفاده 
کردند و ضعف در تشخیص را بزرگنمایی کرده و با اغراق و فضاسازی 
به »پنهانکاری« و »دورغ گویی«   دولت ایران نسبت دادند. حال اینکه 
وقتی در خود آمریکا اولین موارد کرونا کشف شد، در عرض چند 
ساعت انتشار آمار را رسماً متوقف کردند و حتی ارقامی که از قبل در 

سایت »مرکز کنترل بیماری« )CDC( منتشر شده بود را از روی سایت 
حذف کردند!

دستگاه تبلیغاتی ایران ستیز تلاش کردند ایران را »کانون 
اپیدمی« جلوه دهند

نصری با تاکید بر اینکه در کنار دولت ترامپ، رسانه ها و دستگاه 
تبلیغاتی جریان  ایران ستیز هم سنگ  تمام گذاشتند تا ایران را هم 
»کانون اپیدمی« و هم مقصر اصلی انتشار آن جلوه دهند تا تمام 
متوجه  جایگاهی  چنین  بین المللی  و  اقتصادی  سیاسی،  تبعات 
ایران شود، ابراز داشت: در عرض چند روز چندین مقاله و سرمقاله 
در روزنامه های نیورک تایمز، واشنگتن پست، وال ستریت ژورنال و غیره 
در تحلیل »ضعف«، »ناتوانایی« و »سهل انگاری« ایران منتشر شد 
حال اینکه اغلب این روزنامه ها حتی یک گزارشگر یا خبرنگار در ایران 

ندارند!
وی اضافه کرد: یکی از رونامه ها مقاله ای با عنوان »چگونه ایران 
واکنش به کرونا را کاملًا سرهم بندی کرد!« نوشت؛ یکی دیگر، با تیتر 
درشتِ »تکبر، دستپاچگی و پنهان کاری در ایران« بدون کوچکترین 
سند و تعادل در گزارش دهی به موضع کرونا در ایران پرداخت؛ و 
دیگران هم تمام تلاش خود را به کار بستند تا همه افکار عمومی 

متوجه ایران شود.
رسانه های آمریکایی زن اسرائیلی ناقل کرونا را

 پوشش ندادند
این کارشناس ارشد مسائل آمریکا با اشاره به گسترش کرونا در 
نیویورک بیان کرد: بیش از ۹۰۰ هزار چینی و حدود ۱.۵ میلیون 
ایتالیایی فقط در شهر نیویورک زندگی می کنند. اغلب آنها هم به 
حتی  هستند.  ارتباط  در  مستمر  صورت  به  خود  زادگاه  با  نحوی 
بخش بزرگی از مساحت ناحیه منهتن در نیویورک را »محله چینی ها« 
)Chinatown( و محله ایتالیایی ها )Little Italy( تشکیل می دهد به 

نحوی که این دو قشر در فرهنگ آن شهر هم تاثیرگذار بوده اند.
میلیون  سه  فقط  گذشته  سال  می شود  گفته  داد:  ادامه  نصری 
چینی به آمریکا سفر کرده  اند! حال، همه حقایق دموگرافیک و قانون 
احتمالات را کنار می گذارند و وقتی کرونا به نیویورک راه پیدا می کند، 
ویروس  ناقل  »ایرانی«  زن  یک  می شوند  مدعی  رسانه ها  این  تمام 
بوده است! البته آن زن اسرائیلی که به عنوان یک ناقل دیگر ویروس 
شناسایی شده بود به نسبت تقریباً هیچ پوشش رسانه ای نمی گیرد! 
رسانه های همسوی این جریان در سایر کشورها - که به طور اتفاقی 
دولت هایشان با دولت ترامپ روابط خوبی دارد - نیز از همین شیوه 

گزارش دهی علیه ایران استفاده می کنند.
هدف اصلی تحریم  ایجاد ناکارآمدی در ساختار حاکمیتی 

کشورها است
وی با اشاره به سیاست فشار حداکثری دولت آمریکا علیه ایران یادآور 
شد: می شود با اطمینان ادعا کرد که دولت ترامپ موضوع کرونا را به 

عنوان یک ابزار جدید در جعبه ابزار »فشار حداکثری« خود می بیند.
این حقوقدان بین المللی درباره تاثیر تحریم های آمریکا در ایجاد 
با  مقابله  در  ایران  بهداشتی  و  درمانی  زیرساخت های  در  اخلال 

کرونا عنوان کرد: آنچه معمولًا حامیان تحریم و تروریسم اقتصادی 
نمی گویند این حقیقت است که اصولًا هدف اصلی تحریم  ایجاد 

ناکارآمدی در ساختار حاکمیتی کشورها است.
نصری با تاکید بر اینکه هدف اصلی تحریم آن است که صندوق 
ایجاد کند، گفت: آن بحران  انسانی  تا بحران  دولت را خالی کند 
انسانی نهایتاً به فروپاشی شیرازه کشور هدف منتهی شود. به همین 
خاطر هم در مقالات انگلیسی در نشریات آمریکایی به آن »تحریم های 
فلج کننده« می گویند! یعنی تحریمی قرار است دولت ها را در برابر 

معضلات »فلج« کند!
را  »ایرانی«  شهروندان  وقتی  تحریم،  حامیان  همین  افزود:  وی 
مخاطب قرار می دهند، ناگهان مدعی می شوند »دارو تحریم نیست« 
یا »تحریم ها تاثیری در سیستم بهداشتی نداشته است«؛ و اینگونه 
وانمود می کنند که معضلات مردم در این حوزه صرفاً  به »ناکارآمدی 

داخلی« مربوط می شود! اما چنین نیست.
تحریم های آمریکا مانع بزرگی برای نظام پزشکی و درمانی 

ایران است
این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه تحریم های 
آمریکا مانع بزرگی بر سر کارآمدی، گسترش، توسعه و بروزرسانی نظام 
پزشکی و درمانی ایران است، اظهار داشت: این ضعف ها هم طبیعتاً 
وقتی نظام پزشکی با پدیده هایی مانند کرونا روبه رو می شود، عیان 
و مشخص تر می شود. در واقع، هرچند روی کاغذ تجهیزات و دارو 
تحریم نیست، اما دولت ترامپ نظام تحریم ها را - چه از نظر قانونی و 
چه از نظر روانی - به نحوی ساماندهی کرده که هیچ بانک یا شرکتی 

عملًا جرات نداشته باشد با ایران در این حوزه همکاری کند.
نصری در گفت وگو با ایرنا،  با اشاره به ارعاب بین المللی دولت آمریکا 
برای همکاری با ایران تصریح کرد: دولت آمریکا حتی از بازیگران 
به ظاهر »خصوصی« و غیرمرتبط با دولت نیز برای ارعاب شرکت های 
داروسازی و شرکت های خدمات پزشکی به جهت ممانعت از کار آن ها 

با ایران استفاده می کند.
دولت آمریکا در عمل، یک جور رفتار می کند و در بیان، 

خود را جور دیگری نشان می دهد
وی درباره تلاش های برخی از جریان ها مانند لابی »اتحاد در برابر 
ایران هسته ای« )یوآنی( و موسسه دفاع از دموکراسی ها )FDD( برای 
عدم فروش دارو به ایران هم گفت: دولت آمریکا در عمل، یک جور 
رفتار می کند و در بیان، خود را جور دیگری نشان می دهد! سال ها 
اِعمال  حداکثری«  »فشار  و  فلج کننده«  »تحریم  ایران  علیه  است 
می کند، اما مقامات آن پای بلندگو که می رسند از علاقه خود به »مردم 

ایران« و تلاش  خود برای بهبود زندگی آنها سخن می گویند!
وی اضافه کرد: این لابی ها و سازمان هایی هم که اسم بردید گاهی 
عملًا در نقش بازوی »غیررسمی« دولت  آمریکا ایفای نقش می کنند. 
بعضی از این لابی ها )مانند UANI( متشکل از مقامات سابق سیاسی، 
امنیتی و نظامی آمریکا - مانند روسای قبلی CIA - هستند و به همین 
خاطر می تواند برای ارعاب و ترساندن صاحبان و مدیران شرکت هایی 

که قصد دارند با ایران کار کنند به صورت موثر وارد عمل شوند!

آمریکا تحریم ها را تا ریشه کن شدن اپیدمی کرونا 
»تعلیق« کند

این کارشناس ارشد مسائل آمریکا با اشاره به نقش لابی ها علیه ایران 
ابراز داشت: حتی اگر قانون بگوید »دارو تحریم نیست« و مقامات 
دولت آمریکا نیز این ادعای فریبنده را پشت بلندگوها تکرار کنند، این 
لابی ها در پشت پرده به سراغ شرکت های داروسازی می روند، به آنها 
گروه  و هیات های ویژه اعزام می کنند تا به پشتوانه سوابق سیاسی و 
امنیتی خود مدیران این شرکت ها را آنقدر بترسانند تا از کار با ایران 

صرف نظر کنند!
نصری در پاسخ به این سوال که آمریکا برای صادق بودن در ادعای 
خود برای کمک به مردم ایران چه باید بکند؟ عنوان کرد: اگر آمریکا 
ایران است، می تواند  واقعاً نگران وضعیت کنترل ویروس کرونا در 
تحریم ها را تا ریشه کن شدن اپیدمی و تثبیت وضعیت »تعلیق« کند 
تا ایران بتواند با فراغ بال و بدون مانع حقوقی و روانی با همه بازیگران 
مربوطه در صحنه بین المللی همکاری کند تا بحران را به بهترین شکل 

مدیریت کند.
هر کشوری »کانون اصلی کرونا« شناخته شود، متحمل 

هزینه های فراوانی می شود! 
وی در پاسخ به این سوال که آیا سازمان بهداشت جهانی در شرایط 
حساس کنونی می تواند مانع از اعمال تحریم های آمریکا علیه ایران 
شود؟ یادآور شد: سازمان بهداشت جهانی یک سازمان تخصصی و 
فنی است که هم از اعتبار بالایی برخوردار است و هم در خط مقدم 
مبارزه با ویروس کرونا ایستاده است. در نتیجه، می تواند از جایگاه و 
اعتبار خود برای طرح درخواست تعلیق تحریم ها از آمریکا استفاده 
جریان های  تلاش  هدف  درباره  بین المللی  حقوقدان  این  کند. 
کانون  عنوان  به  ایران  کردن  معرفی  برای  آمریکا  دولت  و  رسانه ای 
گسترش ایپدمی کرونا بیان کرد: هر کشوری که در افکارعمومی جهان 
به عنوان »کانون اصلی کرونا« شناخته شود، باید متحمل هزینه های 
سیاسی، اقتصادی، حیثیتی و بین المللی فراوانی شود! حتی مردم 
عادی آن کشور، دانشجویان اعزامی، توریست ها و شهروندان مقیم 
خارج آن کشور نیز از تبعات این نامگذاری تا سالیان سال در امان 

نخواهند بود. هیچ  کشوری نمی خواهد در این جایگاه قرار بگیرد.
جنگ روانی را جدی بگیریم

نصری ادامه داد: به همین خاطر هم هست که دولت و رسانه های 
چین از هم اکنون تلاش می کند اینگونه وانمود کنند که چین »منشا 
ویروس کرونا«   نبوده بلکه صرفاً »اولین کاشف«   ویروس کرونا بوده 
است! با علم به تبعات همین نامگذاری هم هست که رسانه های معاند 

تلاش می کنند »ایران« را به جای چین در چنین جایگاهی بنشانند.
وی با تاکید بر اینکه  لازم است دولت و مردم ایران در جنگ روانی و 
رسانه ای بسیار هشیار و هوشمندانه رفتار کنند، گفت: ویروس کرونا 
دیر یا زود از بین خواهد رفت. اما تبعات شناخته شدن به عنوان منشا 
و مهم تر از آن، ناقل ویروسی که احتمالًا جان و مال هزاران خانواده را 
در سراسر کره زمین از بین خواهد برد سالیان سال گریبان گیر کشور و 

مردم خواهد شد! پس جنگ روانی را جدی بگیریم!

نصری کارشناس ارشد مسائل استراتژیک:

 ترامپ کرونا را ابزار جدید برای فشار حداکثری بر ایران می بیند
جنگ روانی در موضوع کرونا را جدی بگیریم



جزئیات اینترنت رایگان مخابرات 
 محمدرضا بیدخام - مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شرکت مخابرات ایران درباره اینترنت رایگان ارائه  
شده به مشتریان اظهار کرد: از ۱۸ اسفند ۱۰۰ گیگابایت اینترنت رایگان را به تمامی مشتریان اینترنت 
شرکت مخابرات ایران اختصاص دادیم و طبق آمار این اینترنت برای بالغ بر ۹۹ درصد مشتریان فعال شده 
و می توانند از آن استفاده کنند.وی با اشاره به افزایش مصرف اینترنت در روزهای اخیر و کیفیت شبکه 
مخابراتی گفت: مصرف ترافیک شبکه شرکت مخابرات از اول اسفند تا  یکشنبه شب گذشته حدود ۳۴ 
درصد افزایش پیدا کرده است و از ۴۴۰۰ ترابایت به ۵۹۰۰ ترابایت رسیده اما مشکلی از بابت ظرفیت شبکه 
نداریم. شبکه مخابرات در حال حاضر از پایداری برخوردار است و خرابی خاصی تا کنون گزارش نشده است. 
همچنین تلاش بر این است که با پیش بینی های انجام شده، اگر مصرف اینترنت با این روند ادامه داشته 
باشد مشکلی ایجاد نشود. بیدخام درباره وضعیت بسته های اینترنت که پیش از این برای مشتریان فعال بوده 
است، توضیح داد: در حال حاضر اینترنت ۱۰۰ گیگابایتی برای همه مشتریان شارژ شده است، اما زمان 
بسته های اینترنتی که افراد خریداری کرده اند سر جای خود باقی است و مطابق با زمان قرارداد با مشتریان 

محاسبه می شود.
 

اعلام ساعات پخش سریال های نوروزی
 فصل ششم مجموعه تلویزیونی پایتخت در ۱۵ قسمت برای پخش در نوروز ۹۹ ساخته شده است و طبق 
ساعت هر ساله این شبکه، ساعت ۲۲:۱۵ دقیقه از شبکه یک سیما پخش می شود. سید مسعود اطیابی 
سریالی با نام موقت کامیون را برای شبکه دو کارگردانی می کند. این سریال در ۳۰ قسمت ۴۲ دقیقه ای تولید 
می شود و از ابتدا تا پایان فروردین ۹۹ پخش خواهد شد.تصویربرداری این سریال در تهران و انزلی انجام 
شده تا نوروز ۹۹ طبق روال هر سال، ساعت ۲۱:۳۰ دقیقه از شبکه دو سیما روانه آنتن شود. شبکه سه سیما 
امسال نیز چند گزینه برای نوروز ۹۹ دارد، اما جدی ترین آن تولید سریال کمدی »دوپینگ« به کارگردانی 
رضا مقصودی، تهیه کنندگی سید امیر پروین حسینی و نویسندگی رضا مقصودی و افرا جورابلوست که طبق 
روال هر سال برای پخش در ساعت ۲۰:۴۵ دقیقه در نظر گرفته شده است. فیلم سینمایی خجالت نکش 
همکاری قبلی رضا مقصودی و سید امیر پروین حسینی در سینما بود. سریال میانبر که این روزها از شبکه 

پنج پخش می شود، قرار است در نوروز نیز ادامه داشته باشد.

معاون استاندارقم: ورود اتباع خارجی به قم ممنوع است 
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قم گفت: باتوجه به روند صعودی شیوع بیماری کرونا در قم از 
پذیرش اتباع خارجی معذوریم. بیژن سلیمان پور ظهر دوشنبه در جلسه پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران استان قم با بیان اینکه مردم در مورد حضور اتباع خارجی به ویژه اتباع پاکستان در 
قم دغدغه و نگرانی داشتند، تصریح کرد: ما برای توقف صدور روادید درخواست داشتیم، تا برهه ای نیروی 
انتظامی مانع ورود خودروهای آنها به قم می شد اما در حال حاضر اعلام کردیم که از پذیرش اتباع خارجی 
در قم معذوریم.معاون استاندار قم با بیان اینکه با توجه به روند صعودی شیوع بیماری در استان استفاده از 
سیستم اطلاع رسانی با آژیر یک پیشنهاد است، خاطرنشان کرد: الان در پیک بیماری هستیم از همین رو 

بالابردن حساسیت لازم است.
 

ابتلا مردم روستای قلعه  چم قم به ویروس کرونا شایعه است
بخشدار سلفچگان قم گفت:  آنچه پیرامون ابتلای تعداد زیادی از اهالی روستای قلعه چم در بخش 
سلفچگان قم مطرح می شود،  به هیچ عنوان صحت ندارد و حتی یک مورد هم گزارش نشده است. ابوالفضل 
تمیزی بیان کرد: با مصوبه ستاد مدیریت بحران بخش سلفچگان،  به خاطر این که بارگاه امامزاده واجب 
التعظیم در روستای قلعه چم وجود دارد،  بحث ورود و خروج وسایل نقلیه و افراد به روستا توسط دهیاری،  

شورا، بسیج و نیروی انتظامی کنترل می شود که شاید به خاطر این تمهیدات این شایعه مطرح شده است.

موافقت با مرخصی هنگامه شهیدی تا 17 فروردین 
وکیل مدافع هنگامه شهیدی از مرخصی موکلش از زندان تا ۱۷ فروردین خبر داد.به گزارش ایسنا مصطفی 
ترک همدانی در توییتر نوشت: » پس از پیگیری های فراوان خانواده و تامین وثیقه خانم هنگامه شهیدی تا 
۱۷ فروردین به مرخصی آمد.«ترک همدانی پیش از این در توییتر نوشته بود که مقامات قضایی پذیرفته اند 

هنگامه شهیدی در قبال تامین وثیقه به مرخصی بیاید و در صورت تامین وثیقه، موکلش آزاد شود.

 سه مرکز پخش ویروس کرونا ازنگاه وزیر ارتباطات
»محمدجواد آذری جهرمی« وزیر ارتباطات در توییتر خود نوشت: با دریافت بخشی از اطلاعات مبتلایان 
ویروس کرونا در ایران و تحلیل اطلاعات حمل ونقل، پرداخت حضوری و ... آنها توسط متخصصان داده کاوی 
و استخراج مدل شیوع، به این جمع بندی رسیدیم که سه مرکز مهم پخش ویروس کرونا در ایران به ترتیب 

بیمارستانها، پمپ بنزینها و سوپرمارکتها هستند.

محمدرضا راه چمنی بر اثر کرونا درگذشت 
 دبیرکل حزب وحدت و همکاری ملی روز دوشنبه بر اثر ابتلا به بیماری کرونا در ۶۴ سالگی در بیمارستان 
مسیح دانشوری درگذشت. محمدرضا راه چمنی" فعال اصلاح طلب و نامزد انتخابات یازدهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی صبح دیروز بر اثر ابتلا به ویروس کرونا درگذشت.وی نماینده ادوار دوم تا پنجم مجلس شورای 

اسلامی بوده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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در روز رستاخیز ، مردی از امّت مرا می آورند ، در حالی 
که هیچ کار نیكی که به سبب آن ، برايش امید بهشت برود 

، ندارد ؛ امّا خداوند متعال می فرمايد : »او را به بهشت 
ببريد ؛ چرا که به خانواده اش مهر می ورزيد« .

سه شنبه -بیستم اسفند ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4999

انتقاد از قم هراسی و ادعای منشاء شیوع بودن قم در بحث کرونا، به  با  استاندار قم 
هموطنان توصیه کرد با توجه به شرایط کنونی، قم را تا اطلاع ثانوی به عنوان مقصد سفر و یا 

محل توقف انتخاب نکنند. 
بهرام سرمست، روز دوشنبه درجلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات 
پاسخ به بحران استان در سالن کرامت استانداری قم، با تاکید بر ضرورت اطلاع رسانی و 
فرهنگ سازی برای جلوگیری از سفر های نوروزی در امسال افزود: سخت گیری های لازم 

برای ورود مسافران به قم انجام می شود.
وی اظهار داشت: بستن جاده که توسط برخی استان ها انجام شده است، اقدام درستی 
نیست و قائل به چنین کارهایی نیستیم ولی باید هشدارهای لازم در این زمینه داده شود تا 

هم وطنان قم را به عنوان مقصد سفر انتخاب نکنند.
ضرورت همبستگی واتحاد میان همه مردم و دستگاه های اجرایی 

وی با انتقاد از قم هراسی ایجاد شده به واسطه شیوع کرونا گفت: کشف اولین مورد ابتلا به 
کرونا در قم صورت گرفته است و این به معنای این نیست که شیوع این بیماری از قم صورت 
گرفته است. سرمست، با تاکید بر اینکه باید با آگاهی بخشی به مردم، ورودی بیمارستان ها 
در استان کاهش یابد گفت: بنای استان تعطیلی هتل ها و مسافرخانه های استان نیست 
ولی در شرایط کنونی، درصورتی که الزام های بهداشتی در این اماکن انجام نشود، چاره ای 

جز تعطیلی آنها وجود ندارد.
وی، شرایط کنونی را مستلزم همبستگی واتحاد میان همه مردم و دستگاه های اجرایی 
دانست و گفت: همه باید متحد باشیم تا با اجرای اقدام های پیشگیرانه بیماری را مهار و 

کاهش داد.
سرمست، ادامه داد: وحدت فرماندهی و مدیریت بحران درروزهای پس از مثبت شدن 
اولین مورد کرونا درقم، توفیق های خوبی دراستان به دست آمده و هماهنگی مناسبی در 

سطح استان در این زمینه ایجاد شده است.
همراهی مردم در قرنطینه خانگی تاکنون اتفاق نیفتاده است 

وی گفت: همکاری و همراهی مردم در قرنطینه خانگی تاکنون اتفاق نیفتاده است و تا این 
موضوع محقق نشود، امکان قطع زنجیره انتقال ویروس در استان مهیا نیست.

استاندار قم، افزود: رییس جمهوری و مقام های بلند پایه کشوری روزانه موضوع های 
استان های مختلف از جمله قم را پیگیری میکند که این موجب شده است تا پیگیری 

موضوعات و رفع کمبودها در استان ها در کمترین زمان انجام شود.
وی ادامه داد: برای تامین وسایل حفاظت فردی برای کادر درمانی در استان کمبودهایی 

وجود دارد که این موضوع به عنوان یک اولویت در دستور کار استان قرار گرفته است.
سرمست، استفاده از ظرفیت مردمی در مقابله و کنترل این بیماری را بسیار مهم دانست و 
گفت: تحقق مهار این ویروس در یک ماه آینده توفیق بسیار بزرگی می باشد که تحقق آن نیاز 

به همراهی مردم در رعایت قرنطینه خانگی و حمایت از دستگاه های اجرایی است.
وی گفت: مذاکراتی با بزرگان و علمای قم صورت گرفته است تا احسان و نذورات مردمی 
در نیمه شعبان به سمت کمک به کادر بهداشت و درمان و قشرهای آسیب پذیر استان در 
روزهای پیشرو هدایت شود. سرمست، بسیج همه ظرفیت های استان برای مقابله با کرونا 
را مورد تاکید قرار داد و افزود: فعال شدن خیرین، بخش خصوصی، گروه های مردمی  و 
موکب های حسینی برای کمک به دانشگاه علوم پزشکی در استان باید در کمترین زمان 

انجام شود.
اختصاص مجتمع یاوران مهدی برای قرنطینه افراد مشکوک

وی ادامه داد: مجتمع یاوران مهدی با ظرفیت ۷۰۰ تخت به عنوان مرکزی برای قرنطینه 
افراد مشکوک و همچنین افراد در حال بهبود مورد استفاده قرار گرفته است که این موضوع 

مورد توجه بازرسان سازمان بهداشت جهانی شده است.
سرمست، تاکید کرد: مکان هایی که امکان استفاده از آنها برای پذیرش بیماران قبل و پس 
از ترخیص بیماران باید شناسایی شود تا از ظرفیت این مکان ها برای پذیرش بیماران استفاده 
شود. وی با اشاره به اقدام های پدافند زیستی در قم گفت: تا پیش از مثبت اعلام شدن 
اولین مورد کرونا در کشور، تمام اقدام های ستاد پدافند زیستی استان در راستای پیشگیری 

بوده است.
قبل از ۳۰ بهمن هیچ مورد ابتلا به کرونا در قم ثبت نشده است

سرمست با اشاره به انتشار نامه ای منتسب به دانشگاه علوم پزشکی در فضای مجازی 
گفت: این نامه دستاویزی برای رسانه های خارجی شده است که با استناد به آن اعلام کنند 
که پیش از ۳۰ بهمن نیز مواردی از ابتلا به کرونا وجود داشته ولی اعلام نشده است که این 
موضوع از اساسی کذب است. استاندار قم، افزود: تمام اقدام های انجام شده در استان، 
تا پیش از ۳۰ بهمن بر اساس احتمال و پیش بینی شرایط ناشی از شیوع کرونا در چین 
بوده است. وی اظهار داشت: محوریت دانشگاه علوم پزشکی قم به عنوان سخنگو برای این 
شرایط به دلیل مرجعیت علمی این نهاد دانشگاهی است. سرمست حفظ سلامتی مردم را 
از هر موضوع دیگری مهم تر دانست و تاکید کرد: به محض اطلاع از نخستین مورد مثبت 
کرونا در استان، هیچ ملاحظه سیاسی در اعلام این مساله نداشتیم و با وجود در پیش بودن 

انتخابات، بدون ملاحظه سیاسی اطلاع رسانی لازم انجام شد.
پاسخ به خبر حضور یک فرد غیرمرتبط در جلسه ستاد بحران قم

وی همچنین با اشاره به انتشار خبری مبنی بر حضور یک فرد غیرمرتبط در جلسه ستاد 
بحران قم، ادامه داد: تاکنون در این ستاد هیچ عضو غیر مدعو و غیرمرتبط دعوت نشده است 
و ظاهرا حضور این فرد نیز در جلسه ای غیررسمی بوده ولی این موضوع ربطی به ستاد 

مدیریت بحران قم نداشته است.

امکان قرنطینه شدن قم وجود ندارد 
استاندار قم درادامه بر صعودی بودن روند شیوع ویروس کرونا در قم تأکید کرد و گفت: 
امکان قرنطینه شدن قم وجود ندارد.  سرمست، با اشاره به لزوم کنترل تمام مبادی ورودی و 
خروجی قم، گفت: ورود ساده اتباع خارجی به استان به هیچ وجه قابل قبول نیست و پلیس 

باید نسبت به هدایت مسافران اتباع خارجی به خارج از این استان اقدام کند.
وی ادامه داد: کمبودهایی در زمینه تعداد کادر درمانی، لباس های مورد نیاز حفاظتی و 
کیت تشخیص  در استان وجود دارد که رفع این موارد، توسط نهادهای مختلف تامین شود.

تعطیلی مطلب ها و غیبت پزشکان در این ایام غیرقابل قبول است
وی گفت: ضمن قدردانی از زحمات تمام پزشکان و پرستاران استان که با تمام توان وارد 
میدان شده اند، تمام پزشکان استان در ایامی که قم درگیر بیماری کرونا هستند، ملزم به 

ارائه خدمت هستند و تعطیلی مطلب ها و غیبت پزشکان در این ایام غیرقابل قبول است.
سرمست با تاکید بر لزوم رعایت مسائل بهداشتی در تمام مراکز فروش در قم، افزود: بر 
اساس گزارش های رسیده، در برخی مراکز خرید در استان، رعایت موارد بهداشتی انجام 

نمی شود که باید تمام این مراکز بازرسی و در صورت نیاز با جدیت با متخلفان برخورد شود.
تقدیر از حضور پررنگ نیروهای مسلح برای مقابله با کرونا در قم 

استاندار قم با تقدیر از حضور پررنگ نیروهای مسلح برای مقابله با کرونا در قم گفت: باید 
برای مقابله همه جانبه با این ویروس تمام ظرفیت های استان پای کار بیاید چرا که همچنان 
روند ابتلا به بیماری در استان صعودی است. وی با اشاره به لزوم رعایت رعایت مسائل 
بهداشتی در جمع آوری پسماندها، اظهار داشت: باید تمام دستگاه های استان در شرایط 
بحران کنونی پای کار بیاند و انجام امور بر اساس رفع تکلیف به هیچ وجه قابل قبول نیست و 

باید ماموریت دستگاه های مختلف متناسب با این شرایط تعریف شود.
هیچ اداره ای در استان قم تعطیل نمی شود 

سرمست، با بیان اینکه دستگاه های اجرایی استان برای تب سنجی از کارکنان و مراجعه 
کنندگان در ورودی ادارات متناسب با ظرفیت خود اقدام کنند، ادامه داد: بر اساس ابلاغیه 
دولت، دستگاه های اجرایی می توانند با استفاده از دور کاری، شیفت بندی و همچنین 

ظرفیت های الکترونیک به شهروندان ارائه خدمات کنند.
وی گفت: ضمن رعایت مسائل بهداشتی و حفظ سلامت کارکنان و مراحعه کنندگان، هیچ 

اداره ای در استان تعطیل نمی شود و باید روند ارائه خدمات در استان بدون وقفه ادامه یابد.
سرمست، استفاده حداکثری از تهدید کرونا به عنوان یک فرصت تاکید کرد و گفت: ۲ 
بیمارستان امیرالمومنین)ع( و مادر در قم با ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی در شرایط عادی تا 
۱۰ سال آینده نیز تکمیل نمی شود که از این فرصت برای پیگیری در بالاترین سطح اجرایی 

کشور برای راه اندازی این بیمارستان ها استفاده شده است.
وی  ادامه داد: با توجه به شرایط کنونی، توسعه بیمارستان سیار در استان در روزهای آینده 
نیاز می شود که از نیروهای مسلح انتظار داریم، تا نسبت به استقرار این بیمارستان ها و 

همچنین تامین تجهیزات اقدام نمایند.
تکذیب تدفین ۱۲۰ متوفی کرونایی بدون طی کردن فرایند شرعی

وی همچنین با اشاره به تشکیک ایجاد شده در مدیریت بحران استان ناشی از تغییر 
چند باره تعطیلی ادارات در روز شنبه هفته جاری گفت: بر اساس نظر کارشناسی استان، 
همچنان معتقد هستیم که باید تجمع در ادارت استان به حداقل برسد ولی به این موضوع 

نیز اعتقاد داریم که دولت باید به شهروندان ارائه خدمت کنند.
استاندار قم، افزود: تصمیم استان برای تعطیلی روز شنبه با هماهنگی ستاد ملی انجام 
شده بود ولی متاسفانه به دلیل اینکه استان های دیگر نیز اقدام به تعطیلی روز شنبه کردند 
و برخی استان ها نیز در برخی محورهای ورودی خود محدودیت هایی اعمال کردند که این 

موجب شد تا دولت برای کل کشور تصمیم واحد بگیرد.
وی ، در ادامه با اشاره به شایعه تدفین ۱۲۰ متوفی ناشی از کرونا بدون طی کردن فرایند 
شرعی، تاکید کرد: این موضوع از اساس کذب است و این شایعه در حالی است که قم نسبت 

به انجام مسائل شرعی برای متوفیان کرونا به شدت حساس بوده است.

با دستور شهردار قم : برای مقابله با کرونا

تمام سالن های مدیریت بحران 
شهرداری قم آماده سازی می شوند

با دستور شهردار قم، تمامی سوله های مدیریت بحران و سالن های ورزشی در 
اختیار شهرداری قم در سطح مناطق هشتگانه برای قرنطینه بیماران و یا ارائه 

خدمات بهداشت و درمان آماده سازی می شوند.
مرتضی سقاییان نژاد پیش از ظهر دیروز در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به 
افزایش تعداد بیماران مبتلا به ویروس کرونا و لزوم ایجاد ظرفیت های جدید در 
اماکن نگهداری و درمان این بیماران اظهار کرد: آماده سازی سالن های ورزشی 
و سوله های مدیریت بحران مناطق هشتگانه برای استفاده به همین منظور در 

دستور کار قرار گرفته است.
شهردار قم با تشریح برخی از اقدامات گسترده انجام گرفته توسط مجموعه 
مدیریت شهری در خصوص مبارزه با شیوع بیماری کرونا گفت: با توجه به شرایط 
ویژه ای که شهر قم در هفته های اخیر شاهد بوده است، ستاد ویژه ای به منظور 
ساماندهی انجام اقدامات در حوزه های مختلف در روزهای اولیه در شهرداری قم 
تشکیل شد. وی عمده اقدامات شهرداری قم را در بخش ارائه خدمات شهری 
دانست و افزود: حفظ نظافت و بهداشت محیط شهری در روزهای اخیر به صورت 
ویژه ای دنبال شده است و با وجود افزایش قابل توجه پسماندها و زباله ها به ویژه 
پسماندهای بیمارستانی، با افزایش ظرفیت ناوگان و سرویس های جمع آوری زباله 

مشکلی در این زمینه وجود نداشته است.
سقائیان نژاد در ادامه اجرای عملیات شستشو و ضدعفونی معابر و مبلمان 
شهری را یادآور شد و گفت: توان تجهیزاتی و ماشین آلاتی شهرداری قم به همراه 
نیروهای خدمات شهری مناطق برای این منظور ساماندهی شده و با همکاری 
مجموعه سپاه و ارتش به صورت مرتب سطح معابر شهر قم شسشتو و ضد عفونی 
می گردد. شهردار قم با اعلام آمادگی سوله های بحران و سالن های ورزشی در 
اختیار شهرداری قم به منظور انجام اقدامات بهداشتی و درمانی گفت: دستور لازم 
برای استفاده از این اماکن صادر شده است و در صورت اعلام نیاز از سوی مدیریت 

استان، این ظرفیت در اختیار مجموعه بهداشت و درمان قرار خواهد گرفت.
در  را  معصومه)س(  بهشت  آرامستان  در  خدمات  ارائه  شرایط  همچنین  وی 
وضعیت مطلوب دانست و ادامه داد: علی رغم افزایش پذیرش متوفیان در این 
آرامستان در حال حاضر وضعیت مطلوبی در این مجموعه برقرار بوده و امور 

بخش های مختلف به صورت منظم در حال انجام و پیگیری است.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم:

۴۲۱ هزار مترمربع بوستان شهری در 
قم ایجاد شده است

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: در سال ۹۸ حدود 
۴۷۱ میلیارد ریال برای احداث بوستان های شهری هزینه شده که این مبلغ بدون 

احتساب هزینه های مالکیت عرصه ها می باشد.
پیام جوادیان با تاکید بر اینکه بودجه سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
در سال ۹۴ حدود ۶۰ میلیارد تومان بوده است، اظهار کرد: در سال ۹۴ اصلاحیه 

بودجه هم صورت گرفته و حدود ۱۵ میلیارد تومان از بودجه کم شد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم بودجه فضای سبز در سال 
۹۵ را حدود ۹۸ میلیارد تومان ذکر کرد و افزود: بودجه فضای سبز در سال ۹۶ بالغ 
بر ۲۰۰ میلیارد تومان و در سال ۹۷ حدود ۲۰۴ میلیارد تومان بود؛ در سال ۹۸ نیز 

بودجه فضای سبز به حدود ۲۰۶ میلیارد تومان رسید.
سهم هر شهروندقمی از فضای سبز ۲۰ مترمربع است. جوادیان با بیان اینکه 
از سال ۹۵ به بعد هر سال بودجه این سازمان متمم داشته است، گفت: علاوه بر 
اینکه بودجه ها محقق و جذب می شده متمم هم داشتیم. وی اضافه کرد: سهم 
هر شهروند قمی از بودجه فضای سبز ۱۶۲ هزار تومان است و سهم هر شهروند 
از فضای سبز هم حدود ۲۰ مترمربع است. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم با بیان اینکه از فروردین امسال تاکنون ۴۲۱ هزار مترمربع 
بهره برداری بوستان شهری داشته ایم، افزود: حدود ۴۷۱ میلیارد ریال برای این 
پروژه ها هزینه شده که این مبلغ بدون احتساب هزینه های مالکیت است، اگر 

هزینه های مالکیت اضافه شود تقریبا این هزینه دو برابر می شود.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم :

تخلیه پسماند عمرانی در شهر جرم است
تخلیه  نوع  هر  گفت:  قم  شهرداری  پسماند  مدیریت  سازمان  مدیرعامل 
پسماندهای عمرانی در سطح شهر جرم است که اگر چنین چیزی انجام شود در 

صورت مشاهده برخورد می شود.
سیدعبدالله میرابراهیمی با اشاره به وضعیت تولید پسماندهای عمرانی در شهر 
قم، اظهار کرد: روزانه بالغ بر ۵ تا ۷ هزار تن پسماند عمرانی در شهر تولید می شود 

و بالغ بر ۴۰۰ دستگاه حفار در این قسمت کار می کنند.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با تاکید بر اینکه بیش از ۲ هزار 
ماشین حمل نخاله هم در شهر قم فعال هستند، خاطرنشان کرد: هر نوع تخلیه 
پسماندهای عمرانی در سطح شهر جرم است که اگر چنین چیزی انجام شود در 
صورت مشاهده برخورد می شود. میرابراهیمی با اشاره به ضرورت اطلاع رسانی 
تخلیه غیرمجاز پسماند در شهر از سوی شهروندان، بیان کرد: شهروندان اگر 
تخلیه غیرمجاز نخاله را مشاهده کردند لطفا تصاویری از این کار تهیه کرده و با 
سامانه ۱۳۷ تماس بگیرند. وی با تاکید بر اینکه طی سال های اخیر سامانه ای 
طراحی شده که مردم می توانند با تماس با آنها پسماندهای عمرانی را تحویل 
دهند، اظهار کرد: مردم در تماس با این سامانه می توانند درخواست استقرار 
باکس های ویژه خاک و نخاله داده تا هم نظافت شهر بر هم نخورد و هم دیگر 

شهروندان با مشکل روبه رو نشوند.

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم خبرداد

اجرای دیوارنگاره های نوروزی در 
هشت منطقه شهری

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم از اجرای دیوارنگاره های نوروزی در 
هشت منطقه شهر قم خبر داد.

سیدمحمد موسوی منش با اشاره به پروژه های نوروزی سازمان زیباسازی، اظهار 
کرد: امسال در هشت منطقه شهر دیوارنگاره های نوروزی اجرا و اکران خواهد شد.
این  اینکه طرح های  بر  تاکید  با  زیباسازی شهرداری قم  مدیرعامل سازمان 
نقاشی ها خروجی فراخون شهرنگار ۳ است، تصریح کرد: با تلاشی که طی سه 
سال اخیر در فراخوان های شهرنگار صورت گرفته امسال طرح های فاخر و خوبی 
به جشنواره رسیده و در نهایت پذیرفته شده است که در سطح شهر اکران می شود.
موسوی منش از به روزرسانی ۱۲۰ المان  مناسبتی سرو در سطح شهر خبر داد و 

افزود: به مناسبت نوروز ۵۰ المان گنجشک بهاری در شهر اکران می شود.
وی با بیان اینکه ۵۵ المان سنوات گذشته و ماندگار نیز برای اکران نوروزی به 
روزرسانی خواهد شد، گفت: چندالمان ماندگار هم شامل المان شهدای آتش 
نشان در منطقه هشت، امام رضا)ع( در بلوار امام رضا)ع(، چهل سالگی انقلاب 

در باغ موزه دفاع مقدس هم اکران می شود.
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم خاطرنشان کرد: المان نقش برجسته 
بعثت در زیرگذر بعثت نیز اجرا شده و در زیرگذر بسیج هم المان نقش برجسته 
در فاز اول تکمیل شده است. موسوی منش همچنین اجرای دیوارنگاره شهید 
سلیمانی برای چهلمین روز شهادت وی را از دیگر پروژه های این سازمان ذکر کرد.

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم :

خانه موزه شهید شفیعی به زودی 
راه اندازی می شود

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با بیان اینکه خانه شهید 
شفیعی نیز خریداری شده و در حال آماده سازی است، گفت: این شهید جزو 
شهدای شاخص کشور هستند که بعد از ۲۰ سال بدن ایشان سالم از زیر خاک 

بیرون آورده شد و به زودی تلاش داریم خانه موزه این شهید را نیز افتتاح کنیم.
ابوالقاسم مقیمی با بیان اینکه شهرداری در حوزه فرهنگی و گردشگری اقدامات 
خاصی را پیگیری می کند که راه اندازی خانه موزه ها است، اظهار کرد: در گام 
اول خانه امام راحل)ره(، بخشی از آن را که بلااستفاده بوده را تبدیل به نمایشگاه 

دائمی کردیم که در آن از تکنولوژی واقعیت افزوده استفاده شده است.
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با بیان اینکه از بهمن ماه 
سال گذشته روزانه بیش از ۴۰۰ نفر از این نمایشگاه بازدید کردند، خاطرنشان 
کرد: خانه موزه شهیدان زین الدین نیز بهسازی شده و ساختمان به شکل زمان 
حیات شهید زین الدین بازسازی شده و محتوای لازم برای کار فرهنگی در آن در 

حال آماده سازی است.
مقیمی بیان کرد: این مرکز یک نمونه شاخص و الگو برای تمام کشور خواهد بود.
وی با بیان اینکه خانه شهید شفیعی نیز خریداری شده و در حال آماده سازی 
است، گفت: این شهید جزو شهدای شاخص کشور هستند که بعد از ۲۰ سال 
بدن ایشان سالم از زیر خاک بیرون آورده شد و به زودی تلاش داریم خانه موزه این 

شهید را نیز افتتاح کنیم.
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم اظهار کرد: خانه موزه 
آیت الله بهاء الدینی، علامه طباطبایی و… را هم تلاش داریم راه اندازی کنیم تا 

هویت شهری برای شهروندان بیش از پیش ایجاد شود.

درجلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان قم مطرح شد

پاسخ استانداربه قم هراسی ها
کشف اولین مورد کرونا به معنای منشاء بودن شیوع نیست

رییس کل دادگستری استان قم:

آرامش روانی جامعه خط قرمز دستگاه قضایی است
رییس کل دادگستری استان قم با تاکید بر اینکه آرامش روانی جامعه خط قرمز دستگاه قضایی است 
گفت: با هر اقدامی که خدشه به آرامش روانی جامعه در شرایط کنونی و سوء استفاده از شیوع کرونا برای 

تشویش اذهان عمومی شود، با جدیت برخورد می شود. 
حجت الاسلام و المسلمین علی مظفری، روز دوشنبه در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران استان در سالن کرامت استانداری قم، افزود: دستگاه قضایی قم با هر موضوعی 

که به آرامش روانی خدشته وارد کند به طور قطع و در کمترین زمان برخورد  خواهد کرد.
وی تاکید کرد: هر گونه آمار باید از طریق مبادی رسمی باشد و در انتشار هر گونه خبر، مصاحبه و گزارشی 

که نشر اکاذیب باشد و منجر به مخدوش شدن آرامش مردم باشد به صورت قانونی برخورد می شود.
رییس کل دادگستری قم ادامه داد: پرستاری که در فضای مجازی اقدام به ارائه آمارهای کاذب از تعداد 
فوتی های کرونا در قم نموده بود و موجب تشوش اذهان عمومی شد، بازداشت و سه روز نیز در بازداشتگاه 
نگهداری شد. وی ادامه داد: همچنین فردی که دست به اقدام موهن لیس زده ضریح حرم حضرت 

معصومه)س( کرده بود نیز با پیگری های قضایی دستگیر شد.
مظفری اظهار داشت: در روزهای گذشته کلیپی از غسالخانه بهشت معصومه قم توسط یکی از طلاب 
منتشر شده که به شدت موجب تشویش اذهان عمومی شد و بازخوردهای منفی بسیاری داشت که ۲ 

ساعت پس از انتشار این فیلم در فضای مجازی، این فرد متخلف دستگیر شد.
تب سنجی در تمام ورودی و خروجی های قم انجام شود 

فرمانده انتظامی استان قم نیز در این جلسه با انتقاد از عدم همکاری هتل دارها و مسافرخانه های برای 
رعایت مسائل بهداشتی، گفت: متاسفانه هتل داران استان توجیه نیستند چرا که هنوز نیز مانند روال 
عادی گذشته اتباع خارجی را پذیرش می کنند. سردار عبدالرضا آقاخانی با بیان اینکه تب سنجی در تمام 
ورودی و خروجی های قم کنترل شود، افزود: برخی مسافرخانه های همکاری لازم را با پلیس ندارند که 

نیاز است تا تذکرات لازم انجام شود و در صورت نیاز اقدام به پلمب این مراکز شود.
وی با اشاره به اشراف پلیس فتا بر فضای مجازی استان گفت: پلیس فتا اشراف و رصد کامل روزانه و 
ساعتی بر فضای مجازی و رسانه ای استان دارد و آماده ارائه گزارش به طور ساعاتی برای تصمیم های 
نهایی در کمترین زمان به مراجع مربوطه است. آقاخانی ادامه داد: لازم است هر نقطه در استان که به 
عنوان قرنطینه دایر می شود با هماهنگی پلیس باشد تا نیروهای انتظامی نیز برای تامین امنیت این مراکز 
در آنجا مستقر شود. وی با اشاره به فوت یکی از پرسنل کلانتری ۱۲ قم به دلیل ابتلا به کرونا گفت: شروع 
بیماری این فرد ناشی از حضور وی در بیمارستان کامکار بوده است که به دلیل نداشتن تجهیزات لازم مبتلا 
به این بیماری شده است که از مسئولان دانشگاه تقاضا داریم تا نسبت به تامین لوازم بهداشتی و مراقبتی 

برای نیروهای پلیس مستقر در این مراکز اهتمام داشته باشند.

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قم  خبرداد

ایجاد ۷۰۰ تخت قرنطینه در مرکز یاوران مهدی 
فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قم گفت: ۷۰۰ تخت قرنطینه در مرکز مراقبتی یاوران مهدی با 

همکاری سپاه پاسداران راه اندازی و فعال شده است. 
سردار سیدمحمدتقی شاهچراغی روز دوشنبه درجلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات 
پاسخ به بحران استان درسالن کرامت استانداری قم، گفت: این مرکز به عنوان قرنطینه افراد درحال 

بهبودکه وضعیت بحرانی را سپری کرده اند، و روز های پایانی قرنطینه را طی می کنند، استفاده می شود.
شاهچراغی، با اشاره به اخذ مجوز تولید ماسک در قم گفت: پارچه مورد نیاز خریداری و تولید ماسک با 

۴۰ چرخ خیاطی به صورت سه شیفت از صبح روزدوشنبه  آغاز شده است.
او ادامه داد: نیرو های مسلح و سپاه پاسداران تمام توان و ظرفیت خود را برای کمک به دانشگاه علوم 
پزشکی قم و وزارت بهداشت به میدان آورده است. شاهچراعی، با بیان اینکه تاکنون ۱۸۰ بسته بهداشتی 
توسط سپاه درمناطق محروم قم توزیع شده است، ادامه داد: در روز های گذشته ۴۰ هزار بسته اقلام 
بهداشتی در سومین مرحله توسط گروه های جهادی و مردمی در استان بسته بندی و در مناطق محروم 
استان توزیع شده است.  فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قم مردمی کردن مقابله با شیوع بحران 
را برای کنترل این بیماری بسیار حیاتی دانست و عنوان کرد: باید از ظرفیت گروه های مردمی به ویژه 
برای تامین اقلام وسایل بهداشتی، ضدعفونی کردن مکان های عمومی و همچنین مقابله با شیوع کرونا 
استفاده شود. سردار شاهچراغی با انتقاد از شیطنت رسانه ای برای قم هراسی گفت: ضروری است 
رسانه ها نسبت به شکستن این فضای قم هراسی که عده ای به صورت عامدانه درحال گسترش هستند، 
اقدام های لازم را انجام دهند. فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قم، ادامه داد: گروه های مردمی 
برای ضدعفونی کردن مکان های عمومی از جمله ایستگاه های اتوب. سرانی، پارک ها و بوستان ها، آمادگی 

کامل دارند که باید فرایند استفاده از این گروه ها در استان تسهیل شود.

مدیرکل پدافند غیرعامل قم :

قم منشاء شیوع کرونا در کشور نیست
مدیرکل پدافند غیرعامل قم با تاکید بر این که قم منشاء شیوع کرونا در کشور نیست، گفت: برخلاف 
شایعات مطرح شده در فضای مجازی، تا پیش از روز ۳۰ بهمن ماه هیچگونه مورد مثبتی کرونا در قم 

شناسایی نشده بوده است. 
"مهدی متقیان" روز دوشنبه درجلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران 
استان درسالن کرامت استانداری قم، با بیان اینکه همزمان با شیوع بیماری کرونا در چین، آموزش های 
عمومی در قم آغاز شد گفت: با توجه به احتمال ورود این ویورس به ایران، اقدام های آموزشی و پیشگیرانه 

برای مقابله با این ویروس در دستور کار قم قرار گرفت.
وی گفت: دو هفته قبل از مثبت شدن اولین نمونه کرونا در قم، اقدام های پیشگیرانه و آموزشی در استان 

آغاز شد که برای بسیاری از ادارات قم نیز جای تعجب داشت.
مدیرکل پدافند غیرعامل قم با بیان اینکه کشف اولین مورد کرونا در قم به معنای منشاء شیوع در کشور 
نیست، افزود: در واقع سرعت عمل و تیزبینی کادر درمانی قم در پیگیری تست ۲ مورد مشکوک در قم 

موجب شد تا با شناسایی سریع، مانع از شیوع گسترده تر این بیماری در کشور شود.

تاريخ بغداد : ج ۲ ص 33۰ الرقم 819

طرح: مسعود شجاعی طباطبایی

کرونا را به سفر نبريم! 

 قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم، باتاکید براینکه باید 
تمام مبادی ورودی و خروجی قم کنترل شود گفت: نیاز 
استان تامین ۱۰ هزار کیت تشخیص است تا با سرعت افراد 
مشکوک را آزمایش و با قرنطینه درنقاهتگاه های مختلف، 
جلوی شیوع بیماری گرفته شود. علی ابرازه روز دوشنبه 
درجلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات 
با  قم،  استانداری  کرامت  درسالن  استان  بحران  به  پاسخ 
بیان اینکه تا صبح روزدوشنبه یک هزار و ۱۱ تن بستر در 
بیمارستان های استان بستری هستند، گفت: ۱۳۴ تن از 
بیماران استان در۲۴ ساعت گذشته مرخص شده اند. وی 
افزود: در حال حاضر ۷۱۲ نفر در قم به ویروس کرونا مبتلا 
نمایندگان  بازدید  با اشاره  ابرازه  تایید شده است.  و  شده 
سازمان جهانی بهداشت ازقم، عنوان کرد: این تیم اعزامی 
وضعیت درمان، ظرفیت های بهداشتی و چگونگی شیوع 
روند  از  خود  دربازدید های  و  کردند  پیگیری  را  بیماری 

اقدام های استان بسیار راضی بودند.
رعایت مسائل بهداشتی و قرنطینه خانگی 

ضروری است
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم ادامه داد: براساس 
معیار های علمی حدود دو تا سه برابر افراد بستری شده 

در بیمارستان ها، افراد مبتلا به آن در جامعه وجود دارد 
که این موضوع رعایت مسائل بهداشتی و قرنطینه خانگی 
ضروری دارد. ابرازه، گفت: سه روز است که تعداد مبتلایان 
اینکه  بیمار مدیریت شده است، ولی  قم در مرز یک هزار 
بگوییم دیگر شاهد افزایش آمار در این زمینه نخواهیم بود 
از دست دانشگاه علوم پزشکی خارج است و به همکاری 

مردم بستگی دارد.
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم، باتاکید براینکه باید 
تمام مبادی ورودی و خروجی قم کنترل شود گفت: نیاز 
استان تامین ۱۰ هزار کیت تشخیص است تا با سرعت افراد 
مشکوک را آزمایش و با قرنطینه درنقاهتگاه های مختلف، 
جلوی شیوع بیماری گرفته شود. او ادامه داد: در صورت 
وجود اتحاد و همدلی دراستان و همچنین همکاری مردم 
برای رعایت توصیه های پزشکی، امکان کنترل بیماری کرونا 

در قم طی یک ماه آینده وجود دارد.
زمان از بین رفتن کرونا هنوز به طور قطعی ثابت 

نشده است
ابرازه، تاکید کرد: از بین رفتن کرونا در گرمای تابستان 
ثابت  قطعی  طور  به  علمی  پژوهش های  اساس  بر  هنوز 
نشده است به همین دلیل نباید منتظر گرمای تابستان بود و 

باید از هم اکنون این موضوع جدی گرفته شود.
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم، با بیان اینکه اجرای 
بسیج ملی درقم نیازمند روزانه ۱۰ هزار قرص دارو است، 
گفت: روند وارد شدن به اورژانس های بیمارستان کاهش 
یافته است و دلیل آن ایجاد ۳۰ مرکز ارزیابی اولیه بیماران 
بیماران  پیگیری  برای  مرکزی  داد:  ادامه  ابرازه   است. 
به  ایجاد شده است که ۴۰ تن  از ترخیص در استان  پس 
صورت شبانه روزی در این مرکز وضعیت بیماران را پیگیری 
می کنندکه بر اساس پیگیری های انجام شده از ۵۵۰ بیمار 
ترخیص شده، ۳ تن فوت و پنج تن دوباره بستری شده اند.
مرخصی پزشکان تا پایان مهار کامل کرونا ممنوع 

شده است 
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم با تاکید بر اینکه دو 
چالش اصلی در قم، تعداد کم وسایل مورد حفاظت فردی 
و نیروی انسانی است، افرود: مرخصی و خروجی پزشکان 
کرونا  کامل  مهار  پایان  تا  استان  از  تعطیلات عید  ایام  در 
ممنوع شده است. ابرازه، تاکید کرد: کنترل خانواده افرادی 
که تست آن ها مثبت شده است، شروع، ولی با بررسی های 
مسائل  رعایت  افراد  این  خانواده  متاسفانه  شده  انجام 

بهداشتی را نمی کردند.

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم؛
باید تمام مبادی ورودی و خروجی قم کنترل شود 

همچنان از مردم می خواهیم در خانه بمانند


